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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
 رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: شهادت ها، قدرت نمائی های 
نظامی، حضور بی نظیر مردمی، روحیه  قوی و عزم راسخ جوانان، در 
کنار هزاران مجموعه  فعال در عرصه  دانش و فناوری و نیز رویکرد دینی 
و معنوی در بخش عظیمی از جوانان سراسر کشور، همه از سر بر آوردن 
یک پدیده  یکتا در جهان امروز خبر می دهد. به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای ، متن 
پیام رهبر انقلاب  به پنجاه و چهارمین نشست اتحادیه انجمن های 

اسلامی دانشجویان در اروپا که صبح روز شنبه در وین قرائت شد، به 

وزیر امور خارجه درباره انتظار ایران از اروپایی ها گفت: این یک فاجعه 
برای اروپایی هاست که نوکر آمریکا باشند. هر کسی که یک  جانبه گرایی 
را بپذیرد در حال کمک به آنها )آمریکا( است. اروپایی ها نمی توانند 
در برابر ترامپ سر خم کنند و در عین حال، نقش یک فرد قوی را در 
برابر ایران بازی کنند. محمدجواد ظریف در گفت وگو با نشریه آلمانی 
اشپیگل درخصوص اینکه واکنش ایران در صورت بازگشت تحریم های 
سازمان ملل چه خواهد بود، گفت: رئیس جمهوری ایران در نامه ای به 

طرف های برجام، اقداماتی را که تهران انجام خواهد داد، تصریح کرده

پیام رهبرانقلاب به اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا:

حوادثِ امروز ، از پدیده ای یکتا در 
جهان، خبر می دهد

ظریف در گفت وگو با نشریه آلمانی اشپیگل :

برای اروپایی ها فاجعه است که نوکر 
آمریکا باشند
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وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با صدور بیانیه ای تاکید کرد

ایران امن و زیبا آماده پذیرایی 
از گردشگران تمام کشورها

ترکیبِ احتمالی مجلس یازدهم چگونه خواهد بود؟

محفلِ ناشناخته ها یا پارلمانی 
دو یا چند قطبی؟
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تا پیش از آنکه نتایج تایید یا عدم تایید صلاحیت کاندیداها اعلام شود، گروه های سیاسی چپ و راست و میانه و حتی 
مستقلین برنامه های مجزای خود برای کسب کرسی های بیشتری از صندلی های سبز بهارستان را داشتند، اما بعد از 
اعلام نظر شورای نگهبان، معادلات به خصوص در جناح چپ بهم ریخت. چهره های شناخته شده در جریان اصلاح طلب 
رد صلاحیت شدند و حتی به گفته محمود میرلوحی، بسیاری از احزاب اصلاح طلب هیچ کاندیدایی در انتخابات اسفند 
ندارند. اصولگرایان هم که از ماه ها قبل با مانور دادن روی عملکرد ضعیف فراکسیون امید و مجلس دهم سعی داشتند فضای 

انتخابات را به نفع خود رقم بزنند، حالا با اعلام نظر شورای نگهبان و ردصلاحیت قریب به اتفاق کاندیداهای اصلاح طلب، 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با صدور 
بیانیه ای ضمن تاکید بر امنیت کامل کشور ایران برای میزبانی 
کرد  دعوت  جهان  سراسر  توریست های  از  گردشگران،  از 

فرصت تجربه متفاوت سفر به سرزمین تاریخ و تمدن را به ویژه 
در فصل بهار از دست ندهند. علی اصغر مونسان در این بیانیه 

آورده است: جهان امروز به دلیل تحولات و پیشرفت های

دیداررئیس دولت اصلاحات و رئیس جمهورتایید شد
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: واگذاری زمین در شهرک صنعتی شهاب 
به اصناف استان باید کاملا شفاف و به دور از هرگونه شائبه تبعیض انجام گیرد.  مهراد غضنفری 
روز شنبه درجلسه کارگروه حمایت از رونق تولید درحوزه اصناف بیان کرد: درواگذاری زمین 

برای استقرار بنکداران در شهرک شهاب قم مشکلات انتقال سند در آینده برطرف می شود.
وی بیان کرد: اتحادیه سوهان پزان درمجموع تا ۳ ماه آینده باید روند دستور تهیه نقشه و آغاز 
عملیات واگذاری را نهایی کند. غضنفری گفت: مساله بلاتکلیفی واحدهای صنف صافکاران 
در شهرک صنوف باید تا یک ماه آینده مشخص شده و به شهرک خودرویی منتقل شود. معاون 
برنامه ریزی و توسعه مدیریت شرکت شهرک های صنعتی قم نیز گفت: منطقه ای که برای 
استقرار بنکداران در نظر گرفته شده ۸۰ قطعه می باشد که تاکنون ۵۴ قطعه واگذار شده است.
روح الله ابراهیمی تاکید کرد: از این ۵۴ واحد تاکنون ۲ واحد موفق به کسب پایان کار شده و ۲۲

 فرمانده انتظامی قم بابیان این که از ابتدای سال جای تا پایان دی ماه، جرائم سایبری در این 
استان ۱۹۷ درصد نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش یافته است گفت: میزان 
عبدالرضا  سردار  است.  داشته  افزایش  درصد  نیز ۲۹۸  خصوص  این  در  جرائم  کشفیات 
آقاخانی روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به افزایش ۸۱ درصدی توان کشف پلیس 
فتا در جرائم سایبری افزود: دستگیری مجرمان نیز با افزایش ۳۰۶ درصدی همراه بوده است.
وی بابیان این که در طول چند ماه اخیر، ۶ باند کلاه برداری حرفه ای در فضای مجازی که با 
استفاده از شیوه فیشینگ اقدام به برداشت از حساب های مردم می کردند منهدم شده است 
گفت: سن مجرمان این باندها بین ۱۴ تا ۱۸ سال بود و بالغ بر ۴۲ هزار و ۴۵۰ فقره شماره 
کارت بانکی از این باندها کشف شد. فرمانده انتظامی قم در بخش دیگری از سخنان خود با 

اشاره به این که از ابتدای سال جای تا پایان دی ماه، ۳۳ باند تهیه و توزیع مواد مخدر در این

معاون استاندارقم:

واگذاری زمین به واحدهای صنفی درقم شفاف شود
فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

 افزایش 298درصدی کشف جرائم سایبری در قم 

برای تجدیدنظر در 
رد صلاحیت ها
 تلاش کنید

درخواست محمدرضا باهنر از دلسوزان نظام؛

غلامرضا ظریفیان:

یک دست شدن حاکمیت به مصلحت کشور نیست

صادق زیباکلام:

 پایداری ها و احمدی نژادی ها پیروز انتخابات هستند
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در نظر دارد بهره برداری از پسماند خشک مناطق )۳.۶.۷(شهرداری قم را 
با توجه به شرایط مندرج در اسناد مزایده، به مدت دو سال و به صورت دو مرحله 

ای واگذار نماید .
لذا کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی متقاضی می توانند جهت اطلاع از شرایط 
و دریافت اسناد مزایده  به سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به نشانی قم، 
میدان 72 تن ،طبقه زیرین ساختمان مشترک سازمان تاکسیرانی و مدیریت 

پسماند شهرداری قم اقدام نمایند.
شرایط عمومی

 ـضمانت نامه بانکی 2   ـمبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار به صورت 1   1
 ـواریز وجه نقد به حساب بانک قرض الحسنه مهر   ـمطالبات بلوکه شده تاییده  3

ایران به شماره شبا   IR  770600520301101520177001  می باشد .
 ـسازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است . 2

 ـهزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد. ۳
 ـسایر شرایط و جزئیات مربوط به مزایده در برگ شرایط عمومی درج گردیده  4
که می بایست توسط پیشنهاد دهندگان با قید جمله )قبول است( مهر و امضا و 

ضمیمه پیشنهاد گردد .
۹۸/۱۱/۶لغایت    تاریخ   از  پیشنهادات  تحویل  و  اسناد  دریافت  مهلت   ـ  5

۹۸/۱۱/۱۷ می باشد .
 ـطبقه   ـشهرداری مرکز   ـبلوار امام موسی صدر   ـمحل تسلیم پیشنهادات: قم  ۶

 ـاداره حراست حوزه خدمات شهری می باشد . چهارم 
با شماره تلفن   با کارشناس امور قراردادها   ـجهت پاسخگویی به سوالات   7

02536551810)داخلی 118( تماس حاصل فرمایید .

سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم
آگهی مزایده عمومی)نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم

نکاتی درباره یک اقدام 
افراطی و زشت

اقدام شرم آور یک روحانی مروج طب سنتی به اسم 
طب دینی، با آتش زدن یک کتاب علمی با نام طب 

هاریسون بر اساس فیلمی که انتشار یافته کار زشتی است که هیچ دانش دوستی، 
در هیچ سطحی، آن را نمی پذیرد. متاسفانه این شخص، سالهاست با استفاده از 
باورهای عامیانه در میان مردم، تلاش در ترویج بافته های خود به اسم طب دینی 
دارد و برای تقدیس آنها، از روایاتی که بارها محدثان آنها را نقد کرده اند، استفاده 
می کند. این رفتار وی، در حوزه قم، مورد تأیید هیچ کس، جز شماری از هواداران 

ساده لوح او که مانند آنها همه جای دنیا هستند، نیست. 
روشن است که طب سنتی، به عنوان یک شاخه علمی، در مراکز دانشگاهی 
می تواند مطرح و توصیه های آن پس از بررسی های علمی، و تأیید مراکز رسمی، 
مورد استفاده قرار گیرد، اما نامبرده نه از نظر تحصیلات علمی و نه حوزوی، در 
مقامی نیست که بخواهد چنین ادعایی را بکند. طبعا در قم یا مشهد، هیچ نوع 
شاخه درسی وجود ندارد که او به استناد تحصیل در آن، چنین ادعایی را داشته 

باشد.
و اما اقدام به کتابسوزی، این عمل مشمئز کننده، باید گفت، این اقدام،همیشه 
کار افراد جاهل و افراطی  بوده است، کسانی که هیچ گاه، در هیچ مدلی، چه از 
نوع کسروی با آتش زدن آثار ادبی، و این شخص، با آتش زدن یک کتاب علمی، در 

پیشگاه ملت فرهیخته ایران، جایی نداشته و ندارند.
خوشحالیم که این شخص، پس از یک دوره تلاش در قم، از این مرکز دینی طرد 
شده و به دلیل اقدامات ناصوابش، در محاکم مربوط، محکوم هم شده است. 
مسلما، وظیفه حاکمیت، دفاع از حریم علم و دانش و مبارزه با جاهلانی است که با 
اقدمات ناصواب خود، زمینه آسیب زدن به دین و سلامت مردم را دنبال می کنند.

در باره دادن لقب آیت الله به ایشان، باید عرض کنم، در قم، مع الاسف زمینه 
ای وجود دارد که کسانی از سوی خود یا نزدیکانشان، لقب آیت الله را به خود 
اختصاص دهند. مسلم است که دادن چنین لقبی، هیچ رسمیتی نداشته و نشان 

دهنده هیچ مقام و منصب علمی و غیر علمی نیست.
باید عرض کنم، یکی از افتخارات ایران در چند دهه اخیر، در مراکز علمی و 
پزشکی، توسعه پزشکی مدرن است، امری که سبب شده ست تا ایران در منطقه 
خاورمیانه، یک قطب مهم پزشکی باشد. این راهی است که دولت های پس از 
انقلاب، بشدت از آن حمایت کرده و ایران اسلامی از این زاویه، کشوری سرافزار 

است. 
بنابر این، نباید این قبیل رفتارهای زشت و شرم آور را در مقابل آن همه تلاش و 
گسترش علم پزشکی نوین قرار داد، هرچند، نهادهای مربوطه، در تمام سطوح، 
می باید با اقدامات دقیق نظارتی خود، شائبه اعتنای به این قبیل رفتارهای 
نادرست را از میان ببرند، کاری که جز با توسعه مراکز علمی و ترویج دانش میان 

مردم، امکان نخواهد داشت.

رییس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها:

آتش زدن کتاب علمی ساحت عقل و 
منطق را خدشه دار می کند

 رییس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها اعلام کرد: اقدام سخیف 
آتش زدن کتاب علمی مهم رشته پزشکی و انتشار آن خطایی بزرگ است که ساحت 

علم و عقل و منطق را خدشه دار می کند.
حجت الاسلام مصطفی رستمی روز شنبه در صفحه اینستاگرام خود با انتقاد 
از کتاب سوزی اخیر که فیلم آن در شبکه های اجتماعی منتشر شده است، 
نوشت: به یاری خداوند متعال و برکت انقلاب اسلامی فضای علمی کشور به 
سطحی از تکثر ذیل عقلانیت انقلابی رسیده است که اگر کسی ادعای علمی 
داشته باشد، بتواند از طرق مختلف آن را محک زد و نیازی به کارهای رادیکال 

نداشته باشد.
وی در ادامه پست اینستاگرامی خود تاکید کرد: اگر این اقدام توسط فردی که 

ملبس به ردای روحانیت است، صورت گیرد که خطایی مضاعف است.
رییس نهاد نمایندگی رهبر در دانشگاه ها تاکید کرد: بر هر پژوهشگر و مدعی 
علمی لازم است اگر حرفی متقن و چارچوب مند دارد، در مجاری پیش بینی شده 
پیگیری کند و الا اقدامات مذبوحانه ای از جنس آنچه انجام شده است، حتما 
نتیجه ای جز انشقاق و دو دستگی، وهن روحانیت و آب به آسیاب دشمن ریختن 
ندارد. رستمی افزود: متاسفانه ترک برگزاری جلسات مناظره و جدال احسن، 

برخی را به شیوه هایی ناپسند کشانده که حتما محکوم است.

رسول جعفریان*

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی:

دادگاه ویژه روحانیت به موضوع کتاب سوزی 
اخیر ورود کند

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی خواستار ورود دادگاه ویژه روحانیت به 
موضوع سوزاندن کتاب اصول طب »هاریسون« شد.

سیده فاطمه ذوالقدر با محکوم کردن سوزاندن کتاب اصول طب »هاریسون« از سوی فردی 
که مدعی تخصص در طب اسلامی است، گفت: کتاب سوزی اخیر، بار دیگر خاطراتِ تلخِ 
جاهلانه افراد نابخردی را که در طول تاریخ با آتش زدن کتاب و کتابخانه ها به خیال خام خود به 

مقابله با علم، دانش و آگاهی رفته اند زنده کرد.
وی این اقدام را عملی جاهلانه و در راستای نفی عقل، منطق و ترویج خرافات با انگیزه هایی 
مشکوک و بر پایه مسائل بی اساس دانست و افزود: ما مخالفتی با طب سنتی و طب اسلامی 
نداریم، این علوم جایگاه خودشان را دارند و در مقام خود محترم هستند ولی این به این معنا 
نیست که برای ترویج یک موضوع دست به چنین اقدامات وهن آلود زده شود و با رفتاری که 
یادآور حمله مغولان به تاریخ و فرهنگ و تمدن ایران زمین است، کتب  ارزشمند علمی سوزانده 

شود.
ذوالقدر با تاکید بر اینکه »سوزاندن کتاب طب مدرن، حقانیت طب اسلامی و سنتی را به اثبات 
نمی رساند«، یادآور شد: کتاب فی نفسه ارزشمند است، خصوصا کتاب اصول طب »هاریسون« 

که کتابی قابل استناد است و سوزاندن آن قطعا پسندیده و زیبنده نیست.
نماینده مردم تهران در مجلس در پایان از مراجع ذیربط، بویژه کمیسیون بهداشت مجلس 
شورای اسلامی و دادگاه ویژه روحانیت خواست تا با ورود به این موضوع نسبت به بررسی همه 
جانبه و ابعاد این اقدام و انگیزه و صلاحیت های فردی و شغلی فرد کتاب سوزِ مدعی تخصص در 

طب سنتی و اسلامی اقدام و نتیجه را نیز به مجلس و افکار عمومی اعلام کنند.
 

وزیر دفاع اعلام کرد

جزئیات همکاری صنایع دفاع با 
خودروسازان داخلی

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در تشریح نحوه همکاری صنایع دفاع با خودروسازان 
داخلی اعلام کرد: در حال حاضر 10 درصد نیاز خودروسازان به طور کامل عملیاتی شده 
به گونه ای که در نتیجه این همکاری دوستان ما در ایران خودرو و سایپا اعلام کردند همه 

خودروهای نیم هکاره از پارکینک ها ترخیص شد.
امیر سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح درباره روند همکاری نیروهای 
مسلح با خودروسازان، با بیان اینکه »خودروسازی صنعتی عظیم و دارای شبکه ای گسترده 
است«، اظهار کرد: بعد از اینکه شرکای خارجی خودروسازان داخلی از تعهدات خود سرباز 
زده و اقدام به قطع همکاری کردند، ما اعلام کردیم آماده تامین نیاز آنها هستیم و خودروسازان 
می توانند در حوزه هایی که خارجی ها از صنعت خودروسازی خارج شده و دست آنها را خالی 

گذاشتند، روی صنعت دفاعی حساب کنند.
وی با اشاره به وابستگی 20 تا 25درصدی خودروسازان به خارجی ها ، افزود: بعد از اعلام 
آمادگی از سوی نیروهای مسلح، خودروسازان به صنایع دفاع مراجعاتی داشتند که در پی آن 
اقلام مورد نیاز آنها شناسایی شد و امروز در حال انجام اقداماتی هستیم تا به مرحله تولید برسیم.
وزیر دفاع با تاکید بر اینکه حدود 10درصد از نیاز خودروسازان تامین شده و بقیه موارد نیز 
در حال انجام است، گفت: در حال حاضر 10 درصد نیاز خودروسازان به طور کامل عملیاتی 
شده به گونه ای که در نتیجه این همکاری دوستان ما در ایران خودرو و سایپا اعلام کردند همه 
خودروهای نیم هکاره از پارکینک ها ترخیص شد؛ این اقدام در نتیجه اتکا به توان درون بود که 

بخشی از آن بر عهده صنایع دفاع گذاشته شده بود.

عکس/اصغر خامس
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از برجام تا لیگ قهرمانان آسیا؛

منافع ملی؛ از این توافق
 تا آن توافق!

 در ماه ها و هفته های اخیر به ویژه بعد از راه اندازی 
مکانیسم ماشه توسط سه کشور اروپایی، شمارش معکوس برای پایان کار برجام آغاز 
شده و بسیاری از تحلیل گران معتقدند که با اقدامات متقابل ایران و پاسخ اروپا دیگر 
جانی در پیکر بی رمق این توافق جهانی باقی نمانده است. اما این نخستین دور 
انتقادات به برجام نیست، از همان ابتدای شکل گیری این توافق، بسیاری از مخالفان 
داخلی به دلیل امتیازاتی که ایران به زعم آنها در برابر هیچ داده بود و ضمانت هایی که 
نگرفته بود بر این توافق خرده گرفتند و دمی از انتقاد و تلاش برای نابودی آن از پای 
ننشستند؛ بی آنکه طرحی جایگزین معرفی کنند و یا توضیح دهند در صورت عدم 
توافق با قدرتهای جهانی ایران چه راهی برای گریز از تبعات فشارها، تحریم ها و سایر 

محدودیت های بین المللی داشت.
در یک هفته اخیر، اما با ایجاد چالشی جدید برای عرصه ورزشی ایران که مربوط به 
حوزه سیاسی نیست، اما اغراض سیاسی بسیاری پشت آن نهفته است، بار دیگر کلید 
واژه های طلایی و پر تکرار عرصه سیاسی - اجتماعی ایران یعنی غرور ملی، مذاکره، 
کوتاه نیامدن در برابر زورگویی و قلدری، توافق، گرفتن ضمانت و الفاظی از این دست 

به نقل محافل رسانه ای کشور تبدیل شده است. 
قضیه از آنجا آغاز شد که بعد از هدف قرار گرفتن و سقوط هواپیمای اوکراینی در اثر 
یک اشتباه دردناک نظامی در ایران، کنفدراسیون فوتبال آسیا، با ارسال نامه ای به 
فدراسیون فوتبال رسما اعلام کرد که به خاطر بروز شرایط امنیتی جدید، نمایندگان 
ایران در لیگ قهرمانان آسیا، حق میزبانی از رقابت های خود در داخل خاک ایران 

را ندارند! 
باز هم همان چالش و معمای همیشگی در عرصه داخلی ایران ایجاد شد؛ چرا 
که از طرفی نمی شد زیر بار حرف زور و ظلم مقامات یک سازمان جهانی رفت و از 
طرف دیگر علایق میلیون ها هوادار ایرانی و البته جریمه ها و محرومیت های ناشی از 
نادیده گرفتن رأی این سازمان قابل چشم پوشی نبود. به همین خاطر، رایزنی های 
مقامات وزارت ورزش و فدراسیون با AFC و فیفا شروع شد. البته مثل همیشه کار 
از نشست های رسانه ای، تعریف خط قرمزها و خط و نشان کشیدن ها شروع شد 
که محال است تیم های ایران خارج از خانه بازی کنند و با تهدید تحریم بازی ها در 
صورت پافشاری AFC بر تصمیم خود ادامه یافت، اما در نهایت با معامله کوالالامپور  
همه این سر و صداها تمام و قرار بر این شد که تیم های ایرانی مسابقات رفت خود را 
در کشورهای ثالث برگزار کنند و میزبانی در سه دیدار پایانی مرحله گروهی منوط به 
بررسی شرایط آن زمان به این تیم ها واگذار شود. هر چند کنفدراسیون فوتبال آسیا در 
آخرین نامه خود صراحتا اعلام کرد، ضمانتی برای برگزاری بازی های برگشت در ایران 

در کار نیست و همه چیز » بستگی به شرایط« دارد. 
هر چند همواره قرار بر این بوده که ورزش از سیاست جدا باشد  و بنای نویسنده 
این سطور هم آمیختن این دو به یکدیگر نیست، اما نکات تشابه زیادی در این دو 
توافق)برجام و توافق کوالالامپور( وجود دارد که کلید درک بسیاری از مشکلات امروز 
ایران است و یک ذهن کنجکاو نمی تواند از آنها غفلت کند. در گام نخست ادعاها 
و تصمیماتی که منجر به بحران سازی برای ایران در هر دو مورد)پرونده هسته ای و 
میزبانی بازیهای آسیایی( شد، مسائلی کاملا غیر منطقی و ناشی از تلاش لابی های 
منطقه ای و فرامنطقه ای برای ایجاد جو ایران هراسی بود.  در هر دو پرونده بحث غرور 
ملی ایران و ایستادگی در برابر زورگویی نهادهای خارجی مطرح بود. در هر دو پرونده 
کشورمان در صورت بی توجهی به رای و قطعنامه سازمانهای بین المللی گرفتار 
تحریم و محرومیت می شد و در نهایت نیز مردم ایران از آثار این محرومیت ها متضرر 
می شدند. بنابراین نتیجه این شد که در هر دو پرونده مقامات کشور تلاش کردند با 
طرف مقابل وارد مذاکره شوند و ضمن بده- بستانهایی، به توافقاتی برسند که ورزش 
و سیاست کشور از تحریم و محرومیت رهایی یابند. تشابه آخر هم اینکه در شرایط 
ضعف حقوق بین الملل و یکه تازی »قدرت« در مناسبات بین المللی، نه برجام و نه 

توافق کولالامپور از ضمانت اجرای کافی برخودار نیستند. 
با وجود این تشابهات، برجام و توافق کوالالامپور نکات افتراق مهمی نیز دارند که 
پرداختن به آنها ما را به هدف اصلی نگارش این سطور نزدیک تر می کند؛ توافق 
برجام در ابتدای کار خود به یک معضل بزرگ امنیتی در عرصه سیاست خارجی 
ایران یعنی شکل گیری ائتلاف جهانی علیه کشورمان، جنگ احتمالی و تحریم های 
فراگیر سازمان ملل علیه ایران پایان داد و حتی بعد از خروج آمریکا از این توافق نیز 
ایران را در موضع حق به جانب نگه داشت. این در حالی است که توافق کولالامپور 

نتوانست جو ایران هراسی و نگرانی ها از وجود نا امنی در ایران را از بین ببرد.  
نکته دیگر اینکه بحران هسته ای نه تنها امنیت وجودی ایران )به واسطه خطر 
قریب الوقوع حمله نظامی( بلکه به واسطه تحریم های فراگیر سازمان ملل، کل 
سیستم بانکی، تجاری و اقتصاد ایران و بنابراین معیشت و زندگی کل مردم ایران را 
تهدید می کرد و بنابراین جای تردیدی باقی نمانده نبود که دیپلماتهای ایرانی باید 
برای نجات کشور کاری می کردند، این در حالی است که در قضیه محرومیت ایران 
از میزبانی مسابقات آسیایی، سطح آسیب زایی بحران در درجه بالایی قرار نداشت، 
طیف گسترده ای از مردم را تحت تأثیر قرار نمی داد و طبق گفته مهدی علی نژاد، 
معاون وزیر ورزش در صورت ایستادگی ایران و تحریم بازی ها میزان جریمه احتمالی 
نهایتا 50 هزار دلار بود و البته این در حالی است که هزینه های بازی در لیگ 
قهرمانان خارج از خانه، 100 تا 150 هزار دلار است که این مبلغ هم باید از جیب 

ملت ایران پرداخت شود. 
برجام با وجود همه شکستها و نا کارآمدیهایش توانست چهره ای صلح طلب و اهل 
دیپلماسی و گفت و گو از ایران به نمایش بگذارد و زبان یاوه گویانی که ایران را کشوری 
جنگ طلب معرفی می کردند ببند، در حالی که در خوش بیانه ترین حالت باید گفت 
توافق کوالالامپور هیچ تأثیری بر بهبود وجهه و اعتبارایران در عرصه بین المللی 

نداشت و کمکی به حفظ غرور ملی ایرانیان نکرد. 
با وجود ضعف پشتوانه و ضمانت اجرایی هر دو توافق، برجام قطعنامه و حمایت 
قویترین نهاد جهانی یعنی شورای امنیت سازمان ملل را پشت خود دارد و با این وجود 
به این روز افتاده، اما توافق کوالالامپور همین اندک پشتوانه را هم ندارد و اجرایی 
شدن آن منوط به این است که شیخ های عرب بهانه ای جدید نتراشند و مثلا با تعریف 
شرایط خاص که خارج از توان فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش ایران باشد، میزبانی 

دور برگشت این بازی ها در کشورمان را با چالش روبرو نکنند!
با وجود همه این اوصاف، در تحلیل بازخوردهای این دو توافق باید گفت بر خلاف 
برجام، کسی مقامات ورزشی کشور و مقامات مذاکره کننده چهار تیم آسیایی را به 
خیانت و کوتاه آمدن در مقابل دشمن متهم نکرد و تهدیدی در کار نبود که مثلا در 
ورزشگاه بر روی مذاکره کنندگان سیمان بریزند. کسی نگفت چرا برای غرور ملی 
ایستادگی بیشتری نکردید، کسی نگفت چرا ورزش این کشور به جای اینکه مایه 
تفریح و آرامش مردم باشد و استرس آنها را کاهش دهد به یک چاه پرناشدنی تبدیل 
شده که مدام درآمدهای نفتی ناچیزمان را می بلعد! کسی نگفت چون منفعتی در 
این گفتار نبود، چون برای برخی نه غرور و منافع ملی، بلکه تنها اغراض و اهداف 
جناحی و حزبی مهم است و این اهداف در موضوعاتی سیاسی همچون برجام بهتر 

محقق می شود. 
حال در شرایطی که برجام هنوز نفس های آخر را می کشد و بار صلح و گفت و گو را 
بر دوش  بیمار و نحیف خود حمل می کند، باید به دلواپسان و مدعیان سینه چاک 
رویارویی با دشمن گفت منافع، غرور و امنیت ملی بازیچه نیست، لطفا اولویت ها را 

ببینید و برای منافع جناحی تیشه به ریشه ایران نزنید. 
   محقق و پژوهشگر روابط بین الملل

سخنگوی وزارت امور خارجه :

رفتار غیر قانونی مرزبانی آمریکا نقض 
فاحش حقوق بشر است

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: رفتار غیر قانونی و غیر انسانی مرزبانی آمریکا 
نسبت به ایرانیان نقض فاحش حقوق بشر و قابل طرح و پیگرد در مراجع حقوق 

بشری است.
سید عباس موسوی سخنگوی وزارت امورخارجه با اشاره به رفتار غیر قانونی و غیر 
انسانی اخیر مرزبانی آمریکا نسبت به اتباع یا متولدین ایران اظهار داشت: اینگونه 
اقداماتِ کاملًا تبعیض آمیز که صرفاً به دلیل نژاد و ملیت و احیاناً مذهب افراد صورت 
می گیرد، کاملًا از لحاظ قوانین و اصول بین المللی حقوق بشر مردود بوده و مسئولیت 

دولت آمریکا را به دنبال دارد.
سید عباس موسوی افزود: از آنجا که این افراد توسط مرزبانان و نیروهای امنیتی 
آمریکا در مورد عقاید سیاسی و اعتقادی شان مورد سوال واقع شده و به حساب های 
آنها در فضای مجازی نیز با اجبار وارد می شوند، این اقدام از مصادیق تفتیش عقاید و 

نقض فاحش حقوق بشر محسوب می شود.
و اذیت  آزار  سخنگوی دستگاه سیاست خارجی، ضمن محکوم کردن شدید 
علیه  اقدامات  این  آمریکا، خاطرنشان کرد:  مرزبانی  از سوی  ایرانی  هموطنان 
ایرانیان در راستای سیاست خصمانه و کینه جویانه رژیم آمریکا با ایران و هویت و 
موجودیت ایران است که یک بار در قالب تصمیم به منع ورود ایرانیان به آمریکا 
متجلی می شود، بار دیگر در تهدید به حمله به مراکز فرهنگی و تمدنی ایران زمین 
خود را نشان می دهد، دیگر بار در ترور بزدلانه قهرمان اسطوره ای مبارزه با تروریسم 
ظاهر می شود و اخیراً هم به شکل دیگری در قالب آزار ایرانیان در مرزهای آمریکا 

بروز می یابد.
موسوی تاکید کرد: قطعاً این رفتار دولت آمریکا قابل طرح و پیگرد در مراجع حقوق 

بشری است.

پیام رهبرانقلاب به اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا:

حوادثِ امروز ، از پدیده ای یکتا در جهان، 
خبر می دهد

 رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: شهادت ها، قدرت نمائی های نظامی، حضور بی نظیر 
مردمی، روحیه  قوی و عزم راسخ جوانان، در کنار هزاران مجموعه  فعال در عرصه  دانش و فناوری 
و نیز رویکرد دینی و معنوی در بخش عظیمی از جوانان سراسر کشور، همه از سر بر آوردن یک 

پدیده  یکتا در جهان امروز خبر می دهد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای ، متن 
پیام رهبر انقلاب  به پنجاه و چهارمین نشست اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا 

که صبح روز شنبه در وین قرائت شد، به این شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

جوانان عزیز اتحادیه انجمن های اسلامی
امسال نشست شما در میانه ی حوادث مهمی برگزار می شود که هر یک از جهتی نشانه  عظمت 
و اعتبار ایران اسلامی و ملت انقلابی آن است. شهادت ها، قدرت نمائی های نظامی، حضور 
بی نظیر مردمی، روحیه   قوی و عزم راسخ جوانان، در کنار هزاران مجموعه  فعال در عرصه  دانش 
و فناوری، و نیز رویکرد دینی و معنوی در بخش عظیمی از جوانان سراسر کشور، همه از سر بر 
آوردن یک پدیده  یکتا در جهان امروز خبر می دهد. پدیده ئی که می تواند در آینده   تاریخ تأثیرات 

عمیق و تعیین کننده بگذارد.
گام دوم انقلاب اسلامی باید بتواند به حول و قوه   الهی این پدیده را به کمال برساند و به ثمر 

بنشاند.
چشم امید و انتظار در این پویش حیاتی به جوانان دانشمند و فرزانه و با ایمان است و شما 

می توانید در شمار این برگزیدگان تاریخ ساز باشید.
به امید موفقیتهای بزرگ شما عزیزان

والسلام علیکم ورحمة الله
سیّد علی خامنه ای   
۳ بهمن ماه ۱۳۹۸

 دستیار رییس سازمان انرژی اتمی:

سانتریفیوژهای IR۴ و IR۲m گازدهی می شوند
دستیار رییس سازمان انرژی اتمی با بیان این که ماشین های IR4 و IR2m که قبل از برجام در 
مسیر تحقیق و توسعه به نصب و گازدهی زنجیره های شاهد رسیده بودند، گفت: امروزه پس از 
گام سوم آخرین مرحله آن در حال انجام بوده و این زنجیره ها با ماشین های سانتریفیوژ پیشرفته 

به منظور تولید اورانیوم غنی شده گازدهی می شوند.
»علی اصغر زارعان«  روز چهارشنبه  درحاشیه بازدید جمعی از فرماندهان، مدیران و مسئولان 
نمایندگی ولی فقیه و هادیان سیاسی در سپاه حفاظت انصارالمهدی )عج( و رده های از سایت 
غنی سازی شهید مسعود علیمحمدی )فردو( با اشاره به تاکید رهبر معظم انقلاب بر علوم هسته 
ای به عنوان یکی از بزرگترین دستاوردهای بشری و ضرورت این مهم به عنوان قوت کشور، 
گفت: خوشبختانه با رویکرد آینده نگری و رفع نیاز تکنولوژیکی در حالی که قبل از برجام در حوزه 
تحقیق و توسعه حدود 5 ماشین در مراحل مختلف تحقیق گازدهی و توسعه داده می شدند، به 
صورت آگاهانه و بر حسب ضرورت و عدم اعتماد به بیگانگان در یک جهش بی سابقه از 4 سال 
گذشته تاکنون این 5 نسل به 16 نسل سانتریفیوژ افزایش و این ماشین ها با سوی بالا طراحی و 
ساخته شدند و هم اکنون بعضی از آن ها در حال گذراندن تست های پایداری در حوزه مکانیکی 
قرار دارند. دستیار رییس سازمان انرژی اتمی گفت: در سال جاری ۹ نسل از این ماشین ها به 
صورت زنجیره 20 تایی، چند ماشین و تک ماشین در مسیر فعالیت قرار گرفته اند. باید اشاره کنم 
یک ماشین سانتریفیوژ تا زمان بهره برداری نهایی و صنعتی شدن مراحل مختلفی را باید پشت 
سر بگذراند که حدود 10 سال به طول می انجامد. مثل سانتریفیوژ IR6 که با سوی 10 هم اکنون 
در زنجیره 30 تایی قرار گرفته و به عبارتی یک عدد از این ماشین های سانتریفیوژ از نظر کارکردی 

مطابق با 10 ماشین نسل اول محصول تولید می کند.
زارعان افزود: از سرریز این دانش 7 نوع سانتریفیوژ دیگر جهت استفاده در بقیه صنایع به 
صورت صنعتی همچون توبولار، زونال، اولترا، سنگ مخزن، دکانتر، زونال و زونال پیوسته طراحی 
و تولید شده اند. ان شاءالله در 20 فروردین سال آینده نمونه دیگری از این ماشین ها رونمایی 
خواهد شد. یکی از دلایل عصبانیت نظام سلطه تأثیرگذاری این صنعت بر روی سایر صنایع در 
حوزه های صنعت، سلامت و به عبارتی به حرکت درآوردن موتور سایر صنایع استراتژیک بوده 

است. خوشبختانه سازمان انرژی اتمی با نشاط و سرعتی خاص در این عرصه به پیش می رود.
وی تصریح کرد: متأسفانه برخی از جراید و مطبوعات با اهداف گوناگون و جهت توجیه 
اظهارات و اهداف خود مبادرت به استفاده از آمار و ارقام پراکنده و نادرست می کنند. لذا امروز 
به مسائلی نظیر میزان غنی سازی، نوع و تعداد سانتریفیوژ و ظرفیت غنی سازی به طور دقیق 
خواهم پرداخت که شاید اگر افرادی در این زمینه ناآگاهانه مطلبی را می نویسند یا بیان می کنند 

بدانند صحیح این ماجرا چیست.
ذخایر اورانیوم تولید شده از مرز ۱۲۰۰ کیلوگرم عبور کرد

دستیار رییس سازمان انرژی اتمی افزود: قبل از برجام تعداد ماشین های سانتریفیوژ حدود 
1۹ هزار بود که از این تعداد حدود ۹600 ماشین گازدهی می گردید. یا به زبان ساده تر محصول 
تولید می کرده و پس از برجام به 6104 ماشین کاهش یافته است. ظرفیت غنی سازی قبل از 
برجام حدود 10 هزار سو و تولید روزانه 7.5 کیلوگرم با غنای کمتر از 5 درصد بوده است که هم 
اکنون به لطف خداوند توأم با تدابیر فنی اندیشیده شده و با بهره گیری از توان فنی متخصصین 
صنعت هسته ای و ارتقاء زیرساخت ها، تولید اورانیوم با غناهای کمتر از 5 درصد به 10 کیلوگرم 
در روز افزایش یافته است. زارعان اظهار داشت: ماشین های IR4 و IR2m که قبل از برجام در 
مسیر تحقیق و توسعه به نصب و گازدهی زنجیره های شاهد رسیده بودند، امروزه پس از گام سوم 
آخرین مرحله آن در حال انجام بوده و این زنجیره ها با ماشین های سانتریفیوژ پیشرفته به منظور 
تولید اورانیوم غنی شده گازدهی می شوند و پس از آن می توان به طور صنعتی شاهد به کارگیری 
این ماشین ها و در نتیجه جهش در تولید باشیم. در فردو قبل از برجام 6۹6 ماشین سانتریفیوژ 

غنی سازی انجام می داده ولی هم اکنون 1044 ماشین فعال تولید اورانیوم می کند.
وی خاطرنشان کرد: وزن اورانیوم خارج شده از کشور حدود 8.5 تن بوده که به کشور روسیه 
تحویل شده است و به ازای آن 400 تن کیک زرد یا U3O8 تحویل گرفتیم که مواد اولیه تولید 
اورانیوم غنی شده است. هم اکنون بعد از گام پنجم ذخایر اورانیوم تولید شده از مرز 1200 

کیلوگرم گذشته است که با سرعت تمام به ذخایر اورانیوم غنی شده اضافه می شود.

معاون اول رییس جمهوری :

مراکز تحقیقاتی درباره محصولات تراریخته 
شفاف سازی کنند

معاون اول رییس جمهوری گفت: موضوع استفاده از محصولات تراریخته، موضوعی با پشتوانه 
علمی است و نه سیاسی و باید دانشگاه ها در بررسی جوانب اقتصادی، امنیتی و ایمنی آن بیش 

از پیش فعالیت داشته باشند.
 اسحاق جهانگیری در دهمین جلسه شورای ملی ایمنی زیستی با اشاره به گزارش های ارائه 
شده در خصوص وضعیت تولید و مصرف محصولات تغییر شکل یافته ژنتیکی )تراریخته(، بر 
افزایش سطح آگاهی، رفع ابهامات و پاسخگویی به انتقادها در استفاده از این محصولات تاکید 
کرد و گفت: موضوع استفاده از محصولات تراریخته، موضوعی با پشتوانه علمی است و باید 
دانشگاه ها در بررسی جوانب اقتصادی، امنیتی و ایمنی آن بیش از پیش فعالیت داشته باشند.

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه نباید مباحث مربوط به تولید و مصرف محصولات 
تراریخته وارد حوزه سیاسی شود، اظهار داشت: دانشگاه ها و مراکز علمی باید با طرح این 
موضوع در همایش ها و جلسات،   دستاوردهای خود در این حوزه را مطرح و به دفاع از این 
دستاوردها بپردازند و اطلاع رسانی لازم در این خصوص را انجام دهند. وی یکی از وظایف 
دبیرخانه شورای ملی ایمنی زیستی را برگزاری نشست های هم اندیشی و انتشار نظرات و دیدگاه 
های موافقان و مخالفان استفاده از محصولات تراریخته دانست و گفت: اگر در زمینه تولید این 
محصولات اجماع و توافق میان دستگاه های مرتبط وجود دارد، می توان با نظارت و رعایت همه 
ضوابط مرتبط با سلامت مردم، فعالیت های پژوهشی و آزمایشی در این خصوص را آغاز کرد. 
جهانگیری تاکید کرد: اگرچه همواره در برابر امور و اقدامات تازه و استفاده از فناوری های جدید 
مقاومت هایی وجود دارد، اما هرگاه دانشگاه ها در صحنه حضور داشته باشند و ابعاد علمی 
موضوعات در جامعه به خوبی تبیین شود، به تدریج استفاده از این دستاوردهای جدید مورد 
پذیرش قرار خواهد گرفت. معاون اول رییس جمهوری بار دیگر بر ضرورت اطلاع رسانی و آگاهی 
بخشی دقیق به مردم و برچسب گذاری روی محصولات تراریخته عرضه شده در بازار تاکید کرد و 
گفت: این حق جامعه است که در انتخاب محصول و کالای مورد نظر خود اختیار داشته باشد و 

بتواند محصولات تراریخته و غیرتراریخته را با سلیقه خود انتخاب کند.
 

در پاسخ به سخنان تهدیدآمیز برایان هوک

عراقچی: »فشار حداکثری« سیاستی شکست 
خورده است

 معاون سیاسی وزیر امور خارجه ایران در واکنش به سخنان تهدیدآمیز یکی از مقامات وزارت 
امور خارجه آمریکا علیه سردار قاآنی فرمانده نیروه قدس سپاه پاسداران نوشت: فشار حداکثری 

سیاستی شکست خورده است.
سیدعباس عراقچی روز شنبه در صفحه توئیتر خود نوشت: "واضح است که فشار حداکثری 
یک شکست بزرگ است اما جنگ طلبان کاخ سفید- که هیچ چیز از ایران نمی فهمند- همچنان 

بر این سیاست اصرار دارند."
در ادامه این توئیت آمده است: "حالا هم دون پایه های وزارت امور خارجه )آمریکا( – که 

نمی توانند تجمع های عظیم مردمی را ببینند- یکی دیگر از فرماندهان را تهدید می کنند."

 رئیس قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران در تماس تلفنی بافائق زیدان رئیس شورای 
عالی قضایی عراق بر پیگرد حقوقی و همه جانبه جنایت آمریکایی ها در ترور سردار 

سپهبد شهید سلیمانی تاکیدکرد.
آیت الله رئیسی رئیس قوه قضائیه جمهوری اسلامی ایران صبح امروز در تماس 
تلفنی با آقای فائق زیدان رئیس شورای عالی قضائی عراق بر پیگرد حقوقی و همه جانبه 
جنایت آمریکایی ها در ترور سردار سپهبد شهید سلیمانی، مجاهد بزرگ شهید ابومهدی 

المهندس و دیگر همراهان ایشان تأکید کرد.
رئیس قوه قضائیه کشورمان در این تماس تلفنی، جنایت آمریکایی ها در ترور دو سردار 
و مجاهد بزرگ ایرانی و عراقی را هولناک و غم انگیز خواند و با اشاره به اعتراف رسمی رژیم 
آمریکا به انجام این ترور، گفت: این جنایت بر خلاف همه میثاق ها و قوانین بین المللی 
است و مطالبه جدی مردم ایران و عراق، پیگرد حقوقی و مجازات آمران و عاملان این 
ترور است. آیت الله رئیسی نفرت پدیدآمده از رژیم تروریست آمریکا پس از قضایای اخیر 
را بی سابقه دانست و افزود: این نفرت ملی از آمریکایی ها در تشییع های دهها میلیونی 
شهیدان عزیزمان در ایران و عراق و همچنین راهپیمایی بی نظیر و میلیونی دیروز مردم 
عراق بروز یافت و این موج ضداستکباری، مسئولیت ما مسئولان قضائی در هر دو کشور 

را برای پیگیری حقوقی موضوع سنگین تر و مضاعف می سازد.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به ابعادی از تروریستی بودن جنایت رژیم آمریکا از جمله 
ترور حاج قاسم سلیمانی و همراهان ایشان در حالی که آن شهید بزرگوار به تصریح 
نخست وزیر عراق مهمان رسمی دولت عراق و در حال انجام یک مأموریت دیپلماتیک با 
رعایت همه قوانین و مقررات کشور میزبان بوده است، افزود: این اقدام آمریکایی ها بدون 
تردید، تجاوزکارانه و ناقض اصول متعدد مانند اصل ممنوعیت توسل به زور، حق حیات و 
حقوق افراد مورد حمایت حقوق بین الملل است و توجیه های آمریکایی ها برای انجام این 

جنایت حتی در خود جامعه آمریکا نیز مردود و مخدوش واقع شده است.
آیت الله رئیسی با تقدیر از محکومیت قاطع این جنایت از جانب مرجعیت عراق و ارکان 
دولت از جمله رئیس جمهور، نخست وزیر، مجلس و آحاد ملت مقاوم عراق، خاطرنشان 

کرد: این جنایت باید از جانب هر دو کشور پیگیری حقوقی و بین المللی شود.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به تسلط استکبار و در رأس آن آمریکا بر محاکم بین المللی، 
این واقعیت را موجب انصراف از دنبال کردن موضوع ندانست و افزود: ما از جانب 
ملت های ایران و عراق و تمام آزادی خواهان و دلبستگان جبهه مقاومت موظف هستیم 
خونخواهی این مجاهدان شهید را با همه توان دنبال کنیم و انتظار داریم همچنان که 
این پیگیری در دولت و قوه قضائیه جمهوری اسلامی آغاز شده است، دولت و دستگاه 
قضائی عراق نیز پیگرد حقوقی جنایت آمریکا را به صورت جامع و هماهنگ تا حصول 

نتیجه دنبال کنند.
در این تماس تلفنی، آقای فائق زیدان رئیس شورای عالی قضائی عراق با تأکید بر 
اینکه شهید سردار سلیمانی و شهید ابومهدی از قهرمانان مبارزه با تروریسم و آزادسازی 
مناطق اشغالی عراق از دست داعش بودند، افزود: شهید سلیمانی مهمان دولت عراق 
بود و همه جزئیاتی که جنابعالی درخصوص ابعاد حقوقی داخلی و بین المللی این 

موضوع گفتید مورد قبول ما است.
آقای زیدان افزود: به جنابعالی اطمینان می دهم که از همان ساعات اولیه در عراق 
تحقیقات در این زمینه شروع و برای رسیدگی قضائی پرونده بزرگی تشکیل شده است. 
ما با دقت زیادی روی این موضوع متمرکز هستیم و به صورت مستمر و روزانه مراحل 
را دنبال می کنیم. وی با تأکید بر اینکه درتحقیقات بدون ملاحظه عمل خواهیم کرد، 
افزود: در زمینه بین المللی آماده همکاری و اقدام مشترک با جمهوری اسلامی تا 

حصول نتیجه در محاکم بین المللی هستیم.
به  را  موضوع  این  پیگیری  کشورمان  قضائیه  قوه  رئیس  مکالمه،  این  پایان  در 

وزیردادگستری و معاون امور بین الملل قوه قضائیه محول کرد.

رئیس قوه قضائیه خطاب به رئیس شورای عالی قضایی عراق؛
جنایت  آمریکا در ترور شهیدان سلیمانی و المهندس پیگیری شود

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با صدور 
برای  ایران  کشور  کامل  امنیت  بر  تاکید  ضمن  بیانیه ای 
میزبانی از گردشگران، از توریست های سراسر جهان دعوت 
کرد فرصت تجربه متفاوت سفر به سرزمین تاریخ و تمدن را به 

ویژه در فصل بهار از دست ندهند.
علی اصغر مونسان در این بیانیه آورده است: جهان امروز 
به دلیل تحولات و پیشرفت های سریع فناورانه و صنعتی، 
نشیب های شتابان  و  فراز  و  تحولات  درگیر  پیش  از  بیش 
و غافلگیر کننده است. انسان عصر کنونی نیز به همین 
سیاق متاثر از زندگی پرهیاهوی شهری و ماشینی است و 
روح او نیازمند پالایش و آسودگی است. در چنین فضایی، 
آن چه به روزهایمان رنگ و بوی آسایش و آرامش، نشاط و 
شادمانی، همدلی و همراهی می دهد و تجربه هایی ماندگار و 
خاطره انگیز از هم زیستی مسالمت آمیز به جا می گذارد سفر 

و گردشگری است.
بیانیه خود گفت:  از  در بخش دیگری  وزیر گردشگری 
و  بسط یافته  شکل  می توان  را  گردشگری  حقیقت  در 
جهانی شده  رفت و آمدهای دوستانه و فامیلی دانست که 
محور و محتوای آن را مفاهیمی همچون مهربانی، تعامل 
و همکاری تشکیل می دهد. در عصر پرفراز و نشیب امروز، 
تلطیف  را  جانمان  روح بخش  نسیمی  به سان  گردشگری 
می کند و همه  ما مردمان جهان را فارغ از تیره و نژاد، ملیت و 

زبان، آرا و عقاید، به هم پیوند می دهد.
و  عمیق  باور  سایه   در  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت 

عملی به این نگرش و رویکرد، تمام توان و بضاعت خود را 
برای ایجاد شرایطی درخورِ پذیرایی از گردشگران جهان به 
کار بسته است و از همین رو شاهد رشد چشم گیر امکانات 
و زیرساخت های گردشگری در کشورمان هستیم. در این 
زمینه با اقدامات تشویقی همچون لغو روادید با کشورها، 
ویزای ۹0روزه فرودگاهی، خدمات ویژه و استاندارد اقامتی 
و پذیرایی، تعریف مسیرها و بسته های جذاب گردشگری 
و ارائه ارزان ترین و ایمن ترین تورهای سفر به ایران با لحاظ 
 53 افزایش  به  موفق  بین المللی،  استانداردهای  آخرین 
درصدی گردشگران ورودی شدیم که بالاترین رشد در میان 

تمام کشورها محسوب می شود.
همچنین در این پیام وزیر گردشکری آورده شده است: 
این در حالی است که بررسی گزارش رقابت پذیری مسافرت 
و گردشگری انجمن جهانی اقتصاد نشان می دهد ایران در 
شاخص رقابت پذیری قیمت ها نیز رتبه اول در جهان را دارد 
و طی چند سال اخیر به عنوان پدیده ای نوظهور در عرصه  
گردشگری بین المللی توجه دولت ها را به خود معطوف کرده 
است. حتی اگر تمام آنچه گفته شد را نادیده بگیریم، باز هم 
جاذبه های منحصربه فرد و بی بدیل سرزمین ایران، وسوسه  
سفر به دیار تاریخ، تمدن و طبیعت را در دل هر گردشگری 

در هر گوشه  جهان بر می انگیزد.
غنای  و  قدمت  است:  آمده  پیام  این  در  همچنین   
و  آب  دیدنی،  و  بی بدیل  آثار  کثرت  تاریخی،  و  تمدنی 
وجود  و  فرهنگی  متنوع  جلوه های  فصل،  چهار  هوای 

به  را  ایران  متفاوت،  و رسوم  آداب  با  قومیت های مختلف 
گنجینه گران بهایی از میراث مادی و معنوی و در زمره 10 
کشور برتر دنیا از نظر جاذبه های گردشگری، فرهنگی و 
طبیعی قرار داده است. کوهستان های سربه فلک کشیده، 
یخچال های طبیعی و آتشفشان های خاموش، جنگل های 
بکر و دامنه های سرسبز، دریاچه ها، چشمه ها و آبشارهای 
زلال و روان، سواحل زیبا و جزایر شگفت انگیز، سایت های 
جهانی،  روستاهای  و  شهرها  قدیمی،  بناهای  و  تاریخی 
صنایع دستی بومی و هزاررنگ، دستپخت های لذیذ سنتی 
و نوشیدنی های طبیعی گوارا و شفا بخش، و صدها و هزاران 
جاذبه دیگر، آلبومی از انگیزه های بی شمار سفر به ایران 

است.
مونسان در پایان بیانیه خود گفته است: با چنین ویژگی ها 
و مزیت هایی، شهرهای زیبا و امن ایران روزانه میزبان هزاران 
گردشگر از کشورهای مختلف جهان است که پس از این 
تجربه ناب و به یادماندنی، عزم خود را برای سفری دوباره به 
این بهشت آسیا جزم و همسفران تازه ای نیز با خود همراه 
می کنند. در آغازین ماه سال نو میلادی و واپسین ماه های 
سال خورشیدی ایرانی که به استقبال سال جدید می رویم، 
از گردشگران سراسر جهان دعوت می کنم فرصت تجربه 
ویژه در فصل  به  و تمدن  تاریخ  به سرزمینِ  متفاوت سفر 
دل انگیز بهار را از دست ندهند. مهمانسرایی به وسعت ایران 
و آغوشی گرم به گشودگی قلب تمام ایرانیان آماده پذیرایی از 

گردشگران تمام کشورهاست.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با صدور بیانیه ای تاکید کرد

ایران امن و زیبا آماده پذیرایی از گردشگران تمام کشورها

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با بیان ایکه ایران کشوری قوی است اما به  
دنبال تنش نیست  گفت : تحریم  های اقتصادی تحمیل شده بر ما، در طول تاریخ بی  

سابقه بوده و کشورهای جهان باید از ایران حمایت کنند.
معصومه ابتکار در دیدار با پیتر تیلر سفیر سوئد در ایران با اشاره به موقعیت حساس 
منطقه آسیا، بر لزوم وجود صلح و امنیت در منطقه تاکید کرد و گفت: اگر منطقه نا 
امن باشد،  دنیا تحت تاثیر قرار می  گیرد که مثال بارز آن پیدایش داعش و مشکلات 

پناهندگی ناشی از آن در سراسر جهان بود.
وی تصریح کرد: ایران کوشش فراوانی برای از میان برداشتن داعش کرد. تلاشهای 
بی وقفه سردار سلیمانی برای محو آنها اقدامی بین المللی در راستای ایجاد صلح 

محسوب می  شود و امروز از میان برداشتن سردار سلیمانی یعنی حمایت از داعش.
ابتکار با بیان اینکه ایران قدرت نظامی بسیار زیادی دارد، افزود: رئیس جمهور آمریکا 
گفته بود که می  خواهد 52 مکان در ایران از جمله مکان  های فرهنگی را مورد هدف قرار 

دهد و همین تهدیدهای وی خسارت های زیادی را به کشور ما تحمیل کرد.

وی گفت: ایران کشوری قوی است اما به  دنبال تنش نیست.
معاون رییس جمهور همچنین اظهار کرد: تحریم  های اقتصادی تحمیل شده بر ما، 

در طول تاریخ بی  سابقه بوده و کشورهای جهان باید از ایران حمایت کنند.
به گزارش معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، وی به آموزش زنان کشاورز 
برای تولید محصولات طبیعی با کاهش سم و کود اشاره کرد و گفت: تا کنون 48 
محصول توسط زنان تولید شده و امید است که این رقم به زودی به 100 محصول 

برسد.
در این دیدار سفیر سوئد در ایران ضمن تسلیت و اظهار همدردی با خانواده های 
مسافرین حادثه هواپیمای اوکراینی و اشاره به حضور 17 سوئدی در این پرواز، گفت: 

همکاریهایی در قالب تفاهم نامه و فعالیت های مشترک با ایران در دست انجام داریم.
پیتر تیلر همچنین بر ضرورت ایجاد سازوکارهای بین  المللی برای گفتگو و مطرح 
کردن مباحث گفتمانی با ایران و نیز اهمیت سازوکار اینستکس و ایجاد توافق مشترک 

تاکید کرد.

ابتکار در دیدار با سفیر سوئد در ایران:

ایران کشوری قوی است اما به دنبال تنش نیست

دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به اشتباهات در احراز صلاحیت نامزدهای 
انتخابات مجلس گفت: ساختار ثبت نام در انتخابات و بررسی صلاحیت ها نیازمند اصلاح 

است و دلسوزان نظام باید برای تجدید نظر در رد صلاحیت ها تلاش کنند.
محمد رضا باهنر روز شنبه در نشست ماهانه جامعه اسلامی مهندسین خاطر نشان کرد: 

مشارکت حداکثری مردم در انتخابات خواست جامعه اسلامی مهندسین است.
وی با اشاره به رد صلاحیت تعداد زیادی از نامزدهای انتخابات مجلس اضافه کرد: وقتی 
شورای نگهبان باید صلاحیت بیش از 16 هزار نفر را بررسی کند کار سخت می شود و 
شورای نگهبان در رد صلاحیت ها تقصیر ندارد اما این ساختار بررسی باید متحول شود چرا 

که ممکن است در آینده 100 هزار نفر برای نامزدی مجلس ثبت نام کنند.
این نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با اشاره به حضور افرادی با سابقه های ضعیف 
اجرایی در مجلس گفت: کسانی باید وارد مجلس شوند که سلسله مراتب رشد را در طول 

زمان طی کرده باشند و یک دفعه از ستوانی به سرداری نرسیده باشند.
باهنر با بیان این موضوع که برای انقلاب باید کادرسازی می کردیم، افزود: برخی را فقط 

ملک الموت می تواند از صندلی قدرت جدا کند.
وی بر تلاش برای احراز صلاحیت تعداد بیشتری از نامزدهای انتخابات تاکید و خاطرنشان 
کرد: برخی نامزدهای انتخابات، امام جمعه هستند ولی به خاطر عدم التزام به اسلام احراز 

صلاحیت نشده اند.
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با بیان اینکه بسیاری از افراد رد صلاحیت شده، معتقد 
به اسلام، نظام و رهبری هستند، از همه دلسوزان نظام خواست برای تجدید نظر در تایید 

صلاحیت ها تلاش کنند.
باهنر به شهادت سردار سلیمانی توسط آمریکا اشاره کرد و افزود: شهادت سردار سلیمانی 
با اینکه غم بزرگی برای ملت های دنیا ایجاد کرد اما این موضوع، تحقق یک آرزوی دیرینه 

سردار بود.
وی با بیان این موضوع که رییس جمهوری آمریکا بر خلاف عرف دیپلماتیک مسوولیت 
شهادت سردار سلیمانی را برعهده گرفت، افزود: حداقل قصاص آمریکا این است که 
نیروهای آمریکایی از منطقه بیرون روند وگرنه مردم به صورت خون آلود، آنها را بیرون خواهند 

کرد.
نماینده ادوار مجلس، تشییع سردار سلیمانی را با تشییع امام خمینی )ره( مقایسه کرد 
و اضافه کرد: بر اساس گزارش ناجا، تنها 100 هزار سواری در 24 ساعت قبل از تشییع از 

استان های دیگر وارد کرمان شده بودند.
باهنر با بیان این موضوع که کرمان ظرفیت این میزان جمعیت را نداشت، خاطرنشان 
کرد: اگر تشییع سردار سلیمانی در کرمان بهتر مدیریت می شد شاید با اتفاقات ناگوار همراه 

نمی شد.
وی، سردار سلیمانی را شیر میدان نبرد عنوان کرد و گفت: وقتی سردار سلیمانی کنار 
فرزندان شهیدان می نشست، قلبش می تپید اما دیپلماتی قدرتمند بود که در یک دیدار، 

همه چیز را تغییر می داد و شرایط را متحول می کرد.
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین، عزت سردار سلیمانی را ناشی از اخلاص وی ارزیابی 
کرد و افزود: سردار سلیمانی، یک مکتب و فرهنگ بود و لازم است بنیادی برای بازخوانی 
اندیشه های وی تأسیس شود و دانشگاه ها روی بازخوانی افکار وی کار کنند تا برای نسل 
های آینده تبیین شود. باهنر با اشاره به حادثه هواپیمای اوکراینی تاکید کرد: لازم است این 

حادثه مورد توجه قرار گیرد تا اگر قصور و تقصیری بوده است، رسیدگی شود.
حل  برای  عاملی  را  اوکراینی  هواپیمای  سقوط  خصوص  در  رهبری  فرمایشات  وی، 
مشکلات به وجود آمده بعد از این حادثه عنوان کرد و افزود: کلام رهبری، جو روانی جامعه 

را به سمت مطلوب تغییر داد.

درخواست محمدرضاباهنرازدلسوزان نظام؛

برای تجدیدنظر در رد صلاحیت ها تلاش کنید

دکتر اعظم ملایی*

یک استاد دانشگاه تهران با اشاره به اینکه نه احمدی نژادی 
ها و نه جبهه پایداری ها قالیباف را قبول ندارند، گفت: شاید 
آقاتهرانی یا ذوالنور رئیس مجلس و زاکانی، الیاس نادران، 
نقوی حسینی، یامین پور یا رسایی اعضای هیات رئیسه 

شوند.
نحوه  درباره  ایسنا  با  وگو  گفت  در  زیباکلام  صادق 
شکل گیری رقابت های انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و  اصولگرایان  میان  رقابتی  انتخابات  این  در  کرد:  اظهار 
اصلاح طلبان شکل نمی گیرد، زیرا اصلاح طلبان حضوری 
در انتخابات ندارند و شاید تعداد کمی کرسی در مجلس 
بدست آورند. اگر عارف در انتخابات شرکت می کرد، بعید بود 
حتی صدهزار رای هم بدست می آورد. رقابت دو قطبی میان 
اصولگرایان و اصلاح طلبان شکل نمی گیرد و جبهه پایداری 

و طرفداران احمدی نژاد برنده واقعی این انتخابات هستند.
وی ادامه داد: در مجلس یازدهم نه اصلاح طلبان و نه 

اصولگرایان تاثیر گذار نیستند و بحث ترکیب مجلس بعدی 
درباره رقابت اصولگرایان و اصلاح طلبان نیست، بلکه بحث 
اصلی این است که تندروها 150 کرسی بدست می  آورند 
یا 200 کرسی؟ اصولگرایان سنتی هم در اقلیت خواهند 
بود. جبهه پایداری و احمدی نژادی ها هیات رئیسه و احیانا 
ریاست مجلس را بدست می آورند. شاید آقاتهرانی یا ذوالنور 
رئیس مجلس و زاکانی، الیاس نادران، نقوی حسینی، یامین 
پور یا رسایی اعضای هیات رئیسه شوند. این استاد دانشگاه 
درباره وضعیت جریان قالیباف در مجلس یازدهم خاطرنشان 
کرد: قالیبافی ها شاید در مشهد و چند شهر دیگر در استان 
و  پایداری ها  اما  باشند  داشته  خوبی  وضعیت  خراسان 
احمدی نژادی ها اکثریت مجلس را خواهند داشت. طرفداران 
احمدی نژاد با پایداری ها رابطه بهتری دارند تا با قالیبافی ها. 
اتحاد اصلی بین پایداری ها و احمدی نژادی ها شکل گرفته 
است. قالیباف خیلی مورد اعتماد و تایید پایداری ها نیست. 

او سعی می کند خود را نواصولگرا و متفاوت معرفی کند، اما 
نه پایداری ها او را قبول دارند و نه احمدی نژادی ها. من برای 
قالیباف برای ریاست مجلس شانسی قائل نیستم. زیباکلام 
در پایان درباره میزان مشارکت در انتخابات مجلس گفت: 
زیاد  بزرگ مشارکت  و شهرهای  استان ها  مراکز  تهران،  در 
نخواهد بود و به 20در صد هم نخواهید رسید، زیرا بدنه 
اجتماعی اصلاح طلبان در شهرهای بزرگ  هستند و خیلی 
حضوری نخواهند داشت.در تهران رای نفر اول شاید بین 
300 تا 400 هزار رای باشد که جبهه پایداری ها این رای را 
بدست می آورند.این را مقایسه کنید با یک و نیم میلیون رای 
آقای عارف در انتخابات قبلی در سال 94. البته در شهرهای 
قومی،  محلی،  رقابت های  تابع  مشارکت  میزان  کوچک 
قبیلگی و طایفگی است و مشارکت در این شهرها به 60 تا 
70 درصد می رسد و در مجموع برای کل کشور مشارکت 

حول و حوش 50 درصد خواهد بود.

صادق زیباکلام:
 پایداری ها و احمدی نژادی ها پیروز انتخابات هستند



3یکشنبه -ششم بهمن ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4970

هر آنچه باید در مورد ویروس کُشنده ی 
کرونا بدانید

از  بیماری ها  از  طیفی  سبب  که  ویروس هاست  از  بزرگ  خانواده ای  کرونا،  ویروس 
سرماخوردگی معمولی گرفته تا سندرم حاد تنفسی می شوند اما این ویروس که به تازگی در 
چین سبب مرگ چند نفر شده است، گونه ای جدید از خانواده ی کروناست که قبلًا دیده 

نشده است.
ویروس تازه ای که این روزها بحث آن خیلی داغ شده ویروسی است که معمولًا از حیوان به 
انسان منتقل می شود. برخی گمانه زنی های کارشناسان این است که کروناویروس ووهان 
از حیواناتی که به طور غیرقانونی در غذاهای غیرمعمول مانند سوپ خفاش استفاده شده 
منشأ گرفته است؛ چرا که کارشناسان بر این باورند که خفاش ها می توانند میزبان این 

ویروس باشند.
بیشتر موارد ابتلا به این ویروس در چین بوده است اما در ژاپن، عربستان، سنگاپور، کره 
جنوبی، تایوان، تایلند، ویتنام و ایالات متحده نیز افرادی به آن مبتلا شده اند. تا کنون 
کسانی که به دلیل ابتلا به این ویروس جان خود را از دست داده اند، تقریباً همگی سالمند 
بوده و یا به بیماری های قلبی تنفسی مبتلا بوده اند. البته در چین تعدادی از افراد کادر 

پزشکی نیز به این ویروس مبتلا شده اند.
علائم ویروس کرونا چیست؟

علائم معمول گونه ی جدید ویروس کرونا )nCoV( که بیش از 300 نفر را مبتلا کرده است 
و طبق گفته ی سازمان بهداشت جهانی، ممکن است 2 تا 14 روز پس از مواجهه با آن در 
فرد ظاهر شود، عبارت است از: علائم تنفسی مانند تب، سرفه، تنگی نفس و مشکلات 

تنفسی.
ویروس کرونا چگونه منتشر می شود؟

طبق اعلام مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، ویروس کرونای انسانی معمولًا از طریق 
فرد آلوده به دیگران و به واسطه ی هوا به صورت عطسه و سرفه، تماس نزدیک مثلًا دست 
دادن منتقل و منتشر می شود. این ویروس می تواند توسط لمس شیء یا سطحی که 
ویروس روی آن است و سپس لمس کردن دهان، بینی یا چشم ها قبل از شستن دست ها 
نیز انتقال پیدا کند. در زنان باردار، انواع شدیدتر ویروس کرونا به نام های سندرم تنفسی 
 )SARS( و  سندرم تنفسی بسیار حاد ویروس کرونا )MERS( خاورمیانه ی ویروس کرونا

می تواند بسیار خطرناک باشد.
آیا ویروس کرونا می تواند سبب مرگ بشود؟

عفونت ویروس کرونا در موارد شدیدتر می تواند سبب سینه پهلو، سندرم حاد تنفسی، 
نارسایی کلیوی و حتی مرگ شود.

منشاء ویروس کرونا از چیست؟
دو گونه مار با نام های »کریت چینی« و »کبرای چینی« ممکن است منشأ اصلی ویروس 
تازه کشف شده ی کرونا باشند که این زمستان به شیوع عفونت تنفسی کشنده در چین 
منجر شده است. این بیماری که نخستین بار در دسامبر 201۹ در ووهان، یکی از شهرهای 
بزرگ مرکز چین گزارش شد، در روزهای گذشته، به سرعت گسترش یافته است. از آن 
زمان تاکنون، مسافران بیمار از ووهان دیگر افراد را در چین و سایر کشورها ازجمله ایالات 

متحده ی آمریکا آلوده کرده اند.
چگونه از ابتلا به ویروس کرونا پیشگیری کنیم؟

سازمان بهداشت جهانی دستورالعمل هایی به کشورها ارائه داده است که چگونه برای 
مقابله با ویروس کرونا آماده شوند، از جمله کنترل بیماری و درمان بیماران. این دستورالعمل 
شامل پروتکل هایی برای آزمایش نمونه ها، درمان بیماران، کنترل عفونت در مراکز درمانی، 
در اختیار داشتن تجهیزات لازم و اطلاع رسانی به عموم در مورد این ویروس جدید می شود. 
تاکنون، واکسنی برای محافظت از افراد در برابر این خانواده از ویروس ها ساخته نشده 
است. سازمان بهداشت جهانی توصیه می کند افراد باید از تماس نزدیک با هر کسی که 

علائم بیماری های تنفسی مانند سرفه و عطسه را دارد اجتناب کنند.
ماسک زدن بهتر از ماسک نزدن است

ثابت نشده که استفاده از ماسک صورت بتواند از شما در برابر عفونت به ویروس کرونا به 
طور مؤثر محافظت کند. اما این ماسک ها به خوبی می توانند جلوی برخی از میکروب ها را 
پیش از اینکه به دهان یا بینی تان برسند بگیرند. از همه مهم تر، ماسک می تواند باعث شود 
دهان و بینی خود را لمس نکنید )خیلی از افراد ناخودآگاه بارها و بارها این کار را می کنند(.

دست هایتان را ضدعفونی کنید
سازمان بهداشت جهانی در لیست توصیه های خود برای مراقبت در برابر ابتلا به عفونت 
ویروسی اسمی از ماسک صورت نبرده است، اما شستن مکرر دست ها در صدر این لیست 

قرار دارد. توصیه شده است از ضدعفونی کننده های دست بر پایه ی الکل استفاده کنید.
شستن دست ها با آب و صابون هم کافی است

همان راه حل ساده ی روزانه برای تمیز کردن دست ها یعنی شستشو با آب و صابون نیز 
برای ضدعفونی کردن دست ها کافی است، البته باید شستشو را به درستی و کامل انجام 

دهید.
عطسه و سرفه کردن هم آداب دارد

پزشکان توصیه می کنند وقتی عطسه و سرفه می کنید، جلوی دهان و بینی خود را با 
داخل آرنجتان یا با یک دستمال بگیرید، اما بعداً آن را فوراً دور بیندازید و دست ها را بشویید. 

البته لازم نیست لباستان را دور بیندازید، کافی است آن ها را به طور مرتب بشویید.
سازمان بهداشت جهانی در لیست توصیه های خود برای مراقبت در برابر ابتلا به عفونت 
ویروسی اسمی از ماسک صورت نبرده است، اما شستن مکرر دست ها در صدر این لیست 

قرار دارد
از افراد بیمار دوری کنید

این هم یک توصیه ی دیگر که ممکن است برای همه کاربرد نداشته باشد: از تماس 
نزدیک با هر کسی که تب دارد و سرفه می کند خودداری کنید. اگر مجبورید با فرد یا افراد 

بیمار تماس داشته باشید، توصیه های مراقبتی بهداشتی را دو چندان رعایت کنید.
اگر احساس می کنید تب دارید هر چه زودتر به پزشک مراجعه کنید

اگر تب دارید، سرفه می کنید یا به سختی نفس می کشید هر چه سریع تر خود را به پزشک 
برسانید. از تماس با دیگران و امکان عمومی پرهیز کنید تا دیگران را مبتلا نکنید و ضمناً به 

پزشکتان بگویید طی روزهای گذشته به کجاها سفر کرده اید.
از تماس با حیوانات خودداری کنید

از تماس با حیوانات و هر سطحی که حیوان با آن تماس داشته خودداری کنید.
محصولات حیوانی را کاملًا پخته مصرف کنید

گوشت را کاملًا بپزید. مصرف گوشت نیم پز، شیر غیرپاستوریزه یا دل و جگری که از جایی 
غیر معتبر تهیه شده خطرناک است چون ممکن است این محصولات آلوده به ویروس 

باشند.
عفونت به ویروس کرونا چگونه درمان می شود؟

درمان خاصی برای عفونت به ویروس کرونای انسانی وجود ندارد و بیشتر افراد خود به 
خود درمان خواهند شد. اما برای تسکین علائم اقداماتی می توانید انجام دهید:

. داروی ضد تب و درد مصرف کنید )به کودکان آسپرین ندهید(
. از دستگاه بخور یا دوش آب گرم برای تسکین گلودرد و سرفه استفاده کنید.

. مایعات زیاد بنوشید و زیاد استراحت کنید.

راهکار هایی برای پیشگیری از مسمومیت با 
گاز مونوکسید کربن 

پیشگیری از مسمومیت با گاز مونوکسید کربن در مواقعی که افراد در یک فضای بسته می 
خواند، از اهمیت بالایی برخوردار است. 

هر وسیله گرمازای سوختنی که به نحوی با سوخت های فسیلی همانند نفت، گاز، ذغال 
سنگ در ارتباط باشد می تواند سبب تولید گاز مونوکسید کربن شود. برای جلوگیری از بروز 

این حادثه بهتر است به این نکات توجه کنید: 
غیر  و  نامناسب  دودکش  دارای  یا  دودکش  بدون  فرسوده  و  مستعمل  بخاری های  از 
استاندارد استفاده نشود. در فضای بسته و محدود که تهویه کافی و مناسب ندارد مانند 

اتاق، گاراژ از روشن کردن آتش پرهیز کنید.
پس از راه اندازی و نصب وسایل گرمایشی، از سلامت مسیر دودکش ساختمان و بدون 
ترَک و نشتی بودن آن اطمینان حاصل شود. تمام دودکش ها باید وسیله انتهایی ضد باد 

کلاهک H شکل مناسب داشته باشند.
هر وسیله گازسوز باید دارای یک دودکش مستقل و منتهی به فضای بیرون باشد و لذا 
به کارگیری آب گرمکن های دیواری در فضا های بسته یا مکان های فاقد جریان هوا مجاز 
نیست. شیب لوله های افقی در داخل واحد ها باید مثبت و رو به بالا و ارتفاع عمودی لوله در 
بیرون حداقل سه برابر طول افقی آن باشد. توجه به داغ بودن دودکش پس از روشن کردن 

وسیله گرمایشی به اطمینان شما از تخلیه گاز کمک خواهد کرد.
از روشن نگه داشتن گاز در داخل آشپزخانه جهت گرم نگه داشتن محیط خانه جداً 
خودداری شود. درز بندی و بستن منافذ در ها و پنجره ها به منظوراستفاده از شوفاژ بلامانع 
است، اما درصورتی که از بخاری های گازسوز استفاده می شود، مختصری تهویه از طریق 
در یا پنجره در فضا ایجاد شود. در صورت احساس علائمی نظیر سردرد و سرگیجه و تهوع 
در مکانی که احتمال وقوع مسمومیت وجود دارد آن مکان را ترک کرده و به فضای آزاد پناه 

ببرید و در اسرع وقت به پزشک مراجعه کنید.
رانندگان وسایل نقلیه سنگین، از روشن کردن گاز پیک نیک در اتاق وسیله نقلیه خود 

جهت استراحت و خواب جدا خودداری کنند.
در صورت مواجهه با مصدومان، سریعاً آن ها را از محیط خارج کنید.

سلامت 

بیماری مزمن انسدادی ریه نوعی بیماری التهابی ریه است که موجب انسداد جریان 
هوا از ریه ها می شود. علائم اصلی این بیماری شامل تنگی نفس و سرفه همراه با تولید 
خلط می شوند.  سرفه یکی از شکایات رایج مردم در طول سال است و این موارد طی 
ماه های سرد زمستان هرچه بیشتر افزایش می یابند. سرفه انواع و دلایل مختلفی دارد و 

انتخاب نوع درمان به دلیل آن بستگی دارد.
به نقل از "ایزی هلث اپشنز"، آثار ناخوشایند سرفه مانند احساس درد در ناحیه سینه، 
بی اختیاری ادراری و اختلال در خواب می تواند در فعالیت های روزانه فرد اختلال ایجاد 
کرده و کیفیت زندگی وی را کاهش دهد. در نتیجه رسیدگی و درمان سرفه اهمیت دارد.

عفونت دستگاه تنفسی فوقانی
به طور قطع، عفونت های دستگاه تنفسی فوقانی که با سرفه و احتقان همراه هستند 
در صدر فهرست قرار می گیرند. این شرایط معمولا با یک گلو درد و احساس خراشیدگی 
آغاز می شود، طی شب تشدید می شود، و با یک سرفه خشک همراه با آبریزش و 
گرفتگی بینی دنبال می شود. تغییری در اشتهای فرد صورت نمی گیرد، تب یا لرز وجود 
ندارند و سطوح انرژی وی نزدیک به سطح عادی باقی می ماند. معاینه ریه صداهای 

عادی تنفس را نشان می دهد.
افراد مبتلا به این شرایط به واسطه نگرانی از ابتلا به سینه پهلو که البته به ندرت چنین 
اتفاقی رخ داده است، به پزشک مراجعه می کنند و به اشتباه بر این باورند که بیماری 

ویروسی آنها با مصرف آنتی بیوتیک ها درمان خواهد شد یا در پی دریافت دارویی قوی 
برای تسکین سرفه خود هستند تا خواب راحت تری داشته باشند.

آنفلوآنزا 
آنفلوآنزا موجب بدن درد، تب، لرز، بی اشتهایی، خستگی شدید و سرفه های خشک و 
دردناک می شود. خلط سبز، زرد، قهوه ای یا خونی می تواند در روزهای نخست ابتلا به 

بیماری مشاهده شود. معاینه ریه صداهای عادی تنفس را نشان می دهد.
برونشیت 

برونشیت به التهاب پوشش داخلی لوله های برونشی یا نایژه گفته می شود. برونشیت 
می تواند حاد یا مزمن باشد. این شرایط موجب سرفه همراه با خلط، تنگی نفس و 
احساس خستگی می شود. با این وجود، وضعیت اشتهای بیمار چندان تحت تاثیر قرار 

نمی گیرد. معاینه ریه صداهای عادی تنفس را نشان می دهد.
رینیت آلرژیک 

افراد مبتلا به رینیت آلرژیک تغییری در اشتهای خود را تجربه نمی کنند، تب یا لرز 
ندارند، و سطوح انرژی بدن آنها تقریبا عادی باقی می ماند. معاینه ریه صداهای عادی 
تنفس را نشان می دهد. سرفه ناشی از رینیت آلرژیک خشک یا مرطوب است و این 
بیماری با یک نشانه مشخص یعنی آبریزش و گرفتگی بینی همراه است که تا زمانی که 

ویروس در بدن حضور دارد، ادامه می یابد.

رینیت آلرژیک به واسطه عاملی در محیط یا حتی غذای شما شکل می گیرد. در همین 
راستا، می توان روش حذف مواد غذایی را برای شناسایی عامل اصلی مد نظر قرار داد. 
این روند را می توانید با حذف گلوتن از رژیم غذایی خود برای چهار هفته آغاز کنید. 
سپس، گلوتن را برای سه روز به رژیم غذایی خود اضافه کرده و عود علائم را بررسی کنید. 
سپس می توانید روشی مشابه را برای غذاهای حاوی لبنیات، بادام زمینی، سویا، تخم 
مرغ، ذرت، و حتی غذاهای حاوی شکر پالایش شده مد نظر قرار دهد که از شناخته 

شده ترین مواد غذایی مسبب آلرژی هستند.
آسم 

ساده ترین روش تشخیص آسم بررسی وضعیت تنفس بیمار است. اشتهای افراد مبتلا 
به این بیماری تغییری نمی کند، تب یا لرز وجود ندارند، سطوح انرژی نزدیک به شرایط 
عادی باقی می ماند و سرفه خشک است. معاینه ریه صدای خس خس هنگام دم، بازدم 

یا هر دو را نشان می دهد.
آسم هم می تواند با عاملی در محیط یا غذای شما در ارتباط باشد. شما می توانید روش 

حذف مواد غذایی که در بالا به آن اشاره شد را مد نظر قرار دهید.
سینه پهلو 

تشخیص سینه پهلو آسان است. تب ناشی از این بیماری برای بیش از پنج روز ادامه 
می یابد، بی اشتهایی، خستگی، سینه درد و سرفه مرطوب نیز از دیگر علائم آن هستند. 
معاینه ریه صدای خس خس را نشان می دهد. برای درمان سینه پهلو از آنتی بیوتیک ها 

استفاده می شود و مصرف مایعات و استراحت فراوان توصیه می شود.
بیماری مزمن انسدادی ریه 

بیماری مزمن انسدادی ریه نوعی بیماری التهابی ریه است که موجب انسداد جریان 
هوا از ریه ها می شود. علائم اصلی این بیماری شامل تنگی نفس و سرفه همراه با تولید 
خلط می شوند. بیماری مزمن انسدادی ریه یک بیماری پیشرونده است به این معنی 
که معمولا با گذشت زمان شرایط آن وخیم تر می شود. معاینه ریه صدای خس خس را 

نشان می دهد.
سیاه سرفه 

سیاه سرفه شرایطی شایع نیست اما در برخی موارد می تواند موجب مرگ نوزادان 
شود. سرفه پایدار همراه با صدایی بلند از نشانه های کلاسیک سیاه سرفه هستند. 
سیاه سرفه یک بیماری واگیردار است و گاهی اوقات پیش از ظاهر شدن علائم نیز عامل 
بیماری زا می تواند به دیگران منتقل شود. از این رو، مصرف آنتی بیوتیک ها باید حتی 

پیش از مشخص شدن نتایج آزمایش ها آغاز شود.
نارسایی احتقانی قلب 

سرفه پایدار همراه با تنگی نفس، افزایش وزن، تورم پا، خس خس سینه، ضربان قلب 
سریع یا نامنظم، خستگی و ضعف، بی اشتهایی و حالت تهوع از نشانه های نارسایی 
احتقانی قلب هستند. به طور معمول، افراد مبتلا به این بیماری باید داروهای ادرارآور 

مصرف کرده و زیر نظر یک متخصص قلب قرار داشته باشند.
به خاطر داشته باشید در صورتی که سرفه حالتی پایدار دارد باید برای بررسی دقیق 

شرایط به پزشک مراجعه کنید. 

9دلیل برای سرفه! 

احساس درد، گزگز یا بی حسی در پاها می تواند نشانه ای از 
نوروپاتی دیابتی باشد. 

همه ما هر از گاهی احساس درد اندک در پاها را تجربه می 
یا  ایستادن  زیاد  به دلایل مختلفی مانند  تواند  کنیم که می 
پیاده روی بیش از حد شکل گرفته و به طور کلی دلیلی برای 

نگرانی محسوب نمی شود.
به نقل از "ایزی هلث اپشنز"، در موارد این چنینی با استراحت 
دادن به پاها و شاید یک ماساژ خوب می توان به تسکین و بهبود 

درد کمک کرد.
اما اگر هر روز با احساس درد در پاهای خود مواجه هستید و 
با اقداماتی مانند استراحت و ماساژ نیز بهبودی در آن حاصل 
نمی شود، مساله ای جدی تر می تواند در جریان باشد. برخی 
مشکلات سلامت می توانند موجب بروز علائمی در پاها شوند 

که نباید آنها را نادیده گرفت.
احساس درد، گزگز و بی حسی

احساس درد، گزگز یا بی حسی در پاها می تواند نشانه ای 
از نوروپاتی دیابتی باشد. این شرایط زمانی شکل می گیرد که 
سطوح ناسالم قند خون به اعصاب آسیب می رساند و مکانیزم 

ارسال سیگنال توسط آنها را تحت تاثیر می دهد.
در صورت مواجهه با هر یک از این موارد مراجعه به پزشک 
برای بررسی دقیق شرایط، انجام آزمایش و تلاش برای مدیریت 

سطوح قند خون اهمیت دارد.
در شرایطی که نوروپاتی دیابتی می تواند موجب بی حسی، 
درد و گزگز در پاها شود، باید توجه داشت که افراد مبتلا به این 
شرایط ممکن است هیچ دردی را احساس نکنند، حتی زمانی 

که باید این گونه باشد.
پس اگر انگشت پای شما به یک مانع برخورد کرد اما هیچ 

دردی احساس نکردید، این شرایط را نادیده نگیرید زیرا آسیب 
دیدن اعصاب می تواند دلیل آن باشد و نه این که برخورد صورت 

گرفته هیچ دردی نداشته است.
تیرگی قوزک ها 

اگر پوست اطراف قوزک پای شما در حال تیره تر شدن است 
)معمولا ابتدا قوزک داخلی با این شرایط مواجه می شود(، این 
می تواند نشانه ای از عملکرد نادرست سیاهرگ ها در پای شما 

باشد.
این شرایط که به نام نارسایی مزمن سیاهرگی شناخته می 

شود، زمانی رخ می دهد که دریچه های موجود در سیاهرگ ها 
دچار مشکل شده و خون موجود در پاها به خوبی به سمت قلب 
باز نمی گردد. زمانی که خون در پاها جمع می شود پوست در 

ناحیه قوزک ها تیره تر به نظر می رسد.
در بلند مدت و عدم درمان مناسب، این شرایط می تواند به بروز 
زخم های سیاهرگی منجر شود که پارگی پوست و شکل گیری 

زخم های باز را به همراه دارد.
ترک خوردگی پاشنه پا 

خشکی پوست پا ممکن است به معنای آن باشد که به نوشیدن 

آب بیشتر و استفاده از محصولات مرطوب کننده نیاز دارید. اما 
بروز ترک های عمیق در پاشنه پا می تواند به بروز مشکل در غده 

تیروئید انسان اشاره داشته باشد.
ترک های پاشنه پا می تواند نشانه ای از کم کاری تیروئید باشد. 
از دیگر علائم این شرایط می توان به خستگی، افزایش وزن، 

افسردگی، و حتی تغییرات اجابت مزاج اشاره کرد.
در صورت تجربه هر یک از این مسائل، مراجعه به پزشک برای 

بررسی دقیق شرایط بهترین گزینه است.
تورم قوزک ها 

آیا زمانی که در آینه به پاهای خود نگاه می کنید، قسمت 
پایینی و مچ پاها متورم به نظر می رسند؟ اگر این گونه است 

بررسی فشار خون اقدام خوبی است.
در حقیقت، تورم قوزک ها نشانه ای رایج از فشار خون بالا 
است زیرا این شرایط عمل پمپاژ خون در سراسر بدن را برای 
قلب دشوار ساخته و به انباشت مایع در قسمت پایینی بدن 

منجر می شود.
تغییر رنگ انگشت های پا 

اگر با تغییر رنگ ناگهانی انگشت های پای خود مواجه شده 
اید و این تغییر رنگ از سفید به آبی و قرمز و سپس بازگشت به 
رنگ عادی پوست رخ می دهد ممکن است به بیماری رینود 
مبتلا شده باشد. این اختلال موجب انقباض رگ های خونی، 
یا  به ویژه هنگام احساس سرما  مسدود شدن جریان خون، 
استرس، می شود، از این رو، خون نمی تواند به سطح پوست 

برسد و به آن تغییر رنگ منجر می شود.
در شرایطی که این اختلال می تواند ارثی باشد، اما ممکن 
است نشانه ای از بیماری های خودایمنی مانند روماتوئید و 

سندرم سیوگرن و مشکلات تیروئید نیز باشد.

وقتی "پای انسان" از مشکلات سلامت خبر می دهد 

تنگی نفس یکی از مشکلات شایع برای افراد مبتلا به بیماری مزمن 
انسدادی ریه است و وحشت افراد به هنگام گرفتن نفسشان این 
وضعیت را دشوارتر نیز می کند. اما روش هایی وجود دارد که به شما 
کمک می کند تنفس خود را کنترل کنید و به بدن خود آموزش دهید 

که کمبود اکسیژن را کمتر احساس کند. 
متخصصان تنفسی یا فیزیوتراپی ها معمولًا تسهیل تنفس را در 
جلسات توان بخشی ریوی انجام می دهند اما روش های ساده ای نیز 
وجود دارد تا افراد در زمان تنگی نفس بتوانند راحت تر با این وضعیت 

کنار بیایند.
به گفته متخصصان ریه، تکنیک های مناسب می تواند به شما کمک 
کند تا نفس بیشتری داشته باشید، بنابراین بدن شما اکسیژن مورد 
نیاز خود را حتی در صورت ابتلا به بیماری مزمن انسدادی ریه دریافت می کند. زمانی که شما تکنیک های تنفسی را بلد باشید، 

می توانید اضطراب ناشی از تنگی نفس را نیز به راحتی کنترل کرده و وضعیت را برای خود تسهیل کنید.
در ادامه سه تکنیک به نقل از پایگاه اینترنتی وب ام دی برای مقابه با تنگی نفس و تنفس بهتر آورده شده است:

1( تنفس با لب های فشرده شده به هم: این تکنیک مطمئن و آزموده شده برای تنفس در شرایط سخت بسیار مفید است. در حالی 
که لب های خود را روی هم فشار می دهید،  سریعاََ برای حدود دو ثانیه از طریق بینی خود هوا را فرو دهید. سپس در حالی که لب های 

خود را کمی باز کرده اید اما فشار لب ها هم چنان وجود دارد، به آرامی نفس خود را از دهان بیرون دهید. 
این کار در برابر جریان هوا مقاومت ایجاد می کند و مجاری هوایی شما را باز نگه می دارد. مجاری هوا زمانی که شما سریع و تند تند 
تنفس می کنید، تمایل به بسته شدن دارند. حداقل برای سه بار به این روش تنفس کنید. هر چه این بیشتر به این روش تنفس کنید، 

کنترل بیشتری بر مجاری هوایی ریه های خود خواهید داشت. 
2( تنفس هماهنگ: این روش می تواند به شما کمک کند تنفس خود را با ورزش هماهنگ کنید. ابتدا با پزشک خود صحبت کنید و 
مطمئن شوید که ورزش برای شما مناسب است.  سپس سعی کنید تنفس خود را با فعالیت خود مطابقت دهید. برای مثال هماهنگ 
با گام های خود نفستان را فرو داده و هماهنگ با گام های بعدی آن را خارج کنید. این روش را با تمرین های ساده و راحت آغاز کنید و 

پس از مدتی می توانید آن را هماهنگ با دیگر ورزش ها و فعالیت های خود انجام دهید.
3( یادگیری سرفه کردن: ممکن است مخاط اضافی زیادی در مجاری تنفسی خود داشته باشید.  سرفه کنترل شده می تواند به شما 
در تنفس کمک کند. سرفه کنترل شده از اعماق ریه ها با نیروی کافی برای رها شدن و خروج مخاط اضافی از مجاری تنفسی شما 

می تواند به تنفس بهتر کمک کند.

سالمونا به عنوان یک بیماری عفونی، خطرات جبران ناپذیری 
برای سلامتی در پی دارد و فقط با یک شستن دست ساده می توان 

به جنگ این بیماری رفت. 
مهدی رحمانی متخصص داخلی روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار 
حوزه سلامت ایرنا حیوانات خانگی مانند سگ و گربه منبع عفونت 
سالمونلا هستند و این عفونت به افراد نیز انتقال می یابد، افزود: 
باکتری سالمونلا در روده حیوانات زندگی می کند و هر چیزی که 
با محتویات روده حیوانات در تماس باشد، می تواند در معرض خطر 

آلودگی سالمونلا قرار بگیرد.
وی اظهار داشت: همه موارد ابتلا به سالمونلا بر اثر تماس با 
گوشت خام به  وجود نمی آید، بلکه ممکن است از طریق گیاهان، 

بادام زمینی، ادویه جات و حتی آب نبات های میوه ای انتقال پیدا کند، حتی غذاهای غیرپاستوریزه مانند شیرهای غیرپاستوریزه 
می توانند خطر ابتلا به سالمونلا داشته باشند.

رحمانی ادامه داد: یکی از ساده ترین و مهم ترین راه ها برای جلوگیری از سالمونلا، شستن دست ها است، برای همین همیشه قبل 
و بعد از دست زدن به گوشت های خام، حیوانات خانگی یا گیاهان، حتی بعد از شنا کردن، یا قبل از غذا خوردن دست های خود را  به  
خوبی بشویید. وی اضافه کرد: علایم مسمومیت با سالمونلا 12 تا 72 ساعت بعد از مواجهه بروز می کند و شامل اسهال، ورم شکم و 

تب است، این  علایم می توانند چهار تا هفت روز ادامه یابند و با دریافت کافی مایعات به خودی خود رفع شوند.
به گفته این پزشک، مسمویت با سالمونلا در افراد بسیار جوان یا سالمند و در افرادی که سیستم ایمنی ضعیفی دارند مشکلات 
جدی می تواند بوجود آورد و در موارد اسهال شدید نیاز به بستری شدن در بیمارستان است، برای  پیشگیری از منتشر شدن 
باکتری ها، باید فورا هر وسیله یا سطح یا ظرفی که در آشپزخانه با گوشت خام در تماس بوده را با آب گرم و صابون بشویید و تمیز کنید.
وی افزود: فریز کردن محصولات غذایی نمی تواند سالمونلا را از بین ببرد و در واقع فریز کردن این میکروب ها را نمی کشد و فقط آنها 

را بطور موقت غیرفعال می کند و موقعی که گرم شان کنید، دوباره به حالت اولیه و فعال برمی گردند.
رحمانی با بیان اینکه هر غذایی را با مایکروویو گرم نکنید، تصریح کرد: گرمای مایکروویو خیلی کنترل شده نیست و همه بخش های 
غذا را یکسان گرم نمی کند، این اتفاق دمای ناهمسانی را به غذا می رساند و باکتری ها در بخش هایی از غذا که درست داغ نشده اند، 
زنده می مانند و دوباره فعالیت می کنند. وی گفت: سالمونلا به مانند دیگر بیماری های عفونی از فردی به فرد دیگر می تواند منتقل 
شود، در صورتی که فرد مبتلا، بهداشت فردی مناسبی نداشته باشد، می تواند در تماس با افراد دیگر و همچنین وسایل خانه، این 

باکتری را گسترش دهد و افراد بیشتری را آلوده سازد.

نجات از عفونت سالمونا با یک دست شستن ساده ۳ تکنیک برای مقابله با تنگی نفس

مهم ترین  از  یکی  و  است  جهان  تمام  در  مرگ  به  منجر  خطر  عامل  اولین  خون  پرفشاری 
بیماری های مزمن و دامن گیر در کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه است که مردم زیادی برای 
رفع آن از انواع داروهای شیمیایی استفاده می کنند. اما تحقیقات نشان می دهد که این معضل را 

می توان با رایحه گل محمدی نیز تا حد زیادی رفع کرد. 
این بیماری، عارضه ای است که در آن فشارخون به طور مزمن بالاتر از 14 روی ۹ سانتی متر جیوه 
باشد. شیوع بالای فشارخون در سراسر جهان و ایجاد عوارض جدی و خطرناک بر ارگان های بدن، 

این بیماری را به یک مشکل عمده بهداشتی در کلیه جوامع تبدیل کرده است.
شیوع جهانی پرفشاری خون حدود یک میلیارد نفر است و حدوداً 7 میلیون مرگ سالانه را 
می توان به این بیماری نسبت داد. در کشور ما ایران نیز ازآنجاکه در مرحله گذر تغذیه ای قرار دارد، 
مانند بسیاری از کشورهای درحال توسعه، بیماری های غیر واگیر نظیر پرفشاری خون از عوامل 

اصلی مرگ ومیر به حساب می آیند.
آن گونه که متخصصان می گویند پرفشاری خون دارای پیامدهای مهمی در بهداشت عمومی و 
حتی اقتصاد است. این بیماری بر عملکرد جنسی بیمار، حرفه او، نقش های اجتماعی و بسیاری 
دیگر از زوایای زندگی بیمار از قبیل توان او در حفظ زندگی خانوادگی و انجام کارهای روزمره تأثیر 
گذاشته و زندگی وی را دچار تحولات نامطلوبی می کند. اما اصلاح شیوه زندگی درکنار اصلاحات 
و راهبردهای دارویی می تواند باعث کنترل این بیماری شود. بااین حال و باوجود در دسترس بودن 
بیش از صد نوع داروی متفاوت برای فشارخون که کارایی همگی به اثبات رسیده است، میزان های 
گزارش شده برای کنترل فشارخون ناامیدکننده است. ازاین رو پزشکان در تلاش هستند تا از 

درمان های مکملی نظیر »رایحه درمانی« نیز برای کنترل این بیماری بهره ببرند.
در همین خصوص، محققانی از دانشگاه علوم پزشکی رفسنجان به انجام مطالعه ای علمی 
پژوهشی پرداخته اند که در آن، تأثیر رایحه درمانی یا اصطلاحاً آروماتراپی با استفاده از اسانس گل 

محمدی بر فشارخون بیماران مورد بررسی قرار گرفته است.
این پژوهش، روی 62 نفر از بیماران مبتلابه پرفشاری خون در شهر بهرمان از مناطق شهرستان 
رفسنجان واقع در استان کرمان انجام شده است و در آن، بیماران طی دو هفته، دو بار در روز و به 
مدت دو دقیقه به وسیله استنشاق سه قطره از اسانس گل محمدی روی پنبه تحت رایحه درمانی 
قرار گرفتند و وضعیت فشارخون آن ها قبل از این کار و در روزهای دوم، پنجم، نهم، چهاردهم و 

شانزدهم بعدازآن، مورد سنجش واقع شد.
از این بررسی ها نشان داد که استفاده از رایحه درمانی به کمک اسانس گل  نتایج حاصل 
محمدی می تواند به عنوان یک درمان مکمل عالی در مبتلایان به پرفشاری خون استفاده شود. 
بر اساس این نتایج، رایحه درمانی با عطر گل محمدی، روی فشارخون سیستولیک اثرات زودتری 

بر جای می گذارد.
در این رابطه، طیبه میرزایی، پژوهشگر و دانشیار گروه پرستاری داخلی و جراحی دانشگاه علوم 
پزشکی رفسنجان که با سه همکار دیگرش، اجرای این پژوهش را به عهده داشته اند، می گویند: 
»رایحه درمانی یا آروماتراپی، یک روش آسان، غیر تهاجمی، سریع و بی خطر است که توسط 
بیماران به خوبی پذیرش می شود و عوارض جانبی خاصی نیز برای آن گزارش نشده است. 
نتایج این مطالعه نیز نشان داد که آروماتراپی با اسانس گل محمدی می تواند به عنوان یک روش 

درمانی مکمل در کاهش فشارخون بیماران مبتلابه پرفشاری خون استفاده شود. بر همین اساس 
می توان از این روش بدون بر جا گذاشتن عارضه، توسط خود فرد و به طور کم هزینه، اثربخش و 

آسانی استفاده کرد«.
این محققان معتقدند: »مطالعات تجربی زیادی نشان داده اند رایحه ها می توانند بر خلق وخو، 
شناخت، فیزیولوژی، رفتار و عملکرد افراد تأثیر بگذارند که البته این تأثیر می تواند بنا به فرهنگ، 
تجربه، جنس افراد و شخصیت آن ها متفاوت باشد و هر فردی به گونه ای به رایحه واکنش نشان 
دهد. اما مقایسه یافته های این مطالعه با سایر مطالعاتی که روی جوامع و فرهنگ های مختلف 

انجام شده است نتایج یکسانی را روی کنترل فشارخون و نبض نشان می دهد«.
این یافته ها در فصل نامه گیاهان دارویی متعلق به پژوهشکده گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی 

منتشر شده اند.

محققان بررسی کردند

راهکاری برای کاهش فشارخون 
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معاون استاندارقم:

واگذاری زمین به واحدهای صنفی درقم 
شفاف شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: واگذاری زمین در شهرک صنعتی 
شهاب به اصناف استان باید کاملا شفاف و به دور از هرگونه شائبه تبعیض انجام گیرد. 

مهراد غضنفری روز شنبه درجلسه کارگروه حمایت از رونق تولید درحوزه اصناف بیان کرد: 
درواگذاری زمین برای استقرار بنکداران در شهرک شهاب قم مشکلات انتقال سند در آینده 
برطرف می شود. وی بیان کرد: اتحادیه سوهان پزان درمجموع تا 3 ماه آینده باید روند دستور 
تهیه نقشه و آغاز عملیات واگذاری را نهایی کند. غضنفری گفت: مساله بلاتکلیفی واحدهای 
صنف صافکاران در شهرک صنوف باید تا یک ماه آینده مشخص شده و به شهرک خودرویی 
منتقل شود. معاون برنامه ریزی و توسعه مدیریت شرکت شهرک های صنعتی قم نیز گفت: 
منطقه ای که برای استقرار بنکداران در نظر گرفته شده 80 قطعه می باشد که تاکنون 54 
قطعه واگذار شده است. روح الله ابراهیمی تاکید کرد: از این 54 واحد تاکنون 2 واحد موفق 
به کسب پایان کار شده و 22 واحد و متقاضی دیگر هم موفق به کسب نقشه طراحی شده اند.
وی با اشاره به واگذاری بخشی از اراضی این شهرک صنعتی به اتحادیه سوهان پزان ، اظهار 
داشت: واگذاری اراضی به این اتحادیه هنوز عملیاتی نشده است. وی تصریح کرد: اختلافات 
بین راه و شهرسازی و هیات مدیره شهرک صنعتی شهاب درگرفتن پایان کار علت اصلی 
متوقف شدن واگذاری زمین  سوهان پزان است. ابراهیمی گفت: بعد از واگذاری اراضی این 
صنعت به بنکداران و سوهانی های استان به تدریج روند انتقال واحدهای صنعتی این شهرک 
به پهنه های صنعتی دیگر آغاز می شود. وی بیان داشت: همچنین استقرار صنایع سلولزی 
مرتبط با صنعت چاپ در این شهرک امکان پذیر بوده و در رابطه با انتقال سندی مشکلی 
نخواهد داشت. وی افزود: تنها صنایعی می توانند در شهرک صنعتی شهاب مستقر شوند 
که طبق اساسنامه شهرک در انتقال سند مشکل قانونی نداشته باشند. ابراهیمی گفت: از 
مجموع 200 هکتار مساحت این شهرک نزدیک به ۹0 هکتار از آن کاربری صنعتی است و در 

بین شهرک های صنعتی استان کمترین اراضی صنعتی را داراست.
شهرک شهاب در کیلومتر 5 آزاد راه قم - تهران واقع شده است.

 
 با سخنرانی سردار جلالی؛

یادواره ۵۰۴ شهید منطقه چهارمردان قم 
برگزار شد

 یادواره سرداران و 504 شهید منطقه چهارمردان قم جمعه شب با سخنرانی سردار غلامرضا 
جلالی رئیس پدافند غیرعامل کشور، و حضور مسوولان، خانواده معظم شهدا و قشرهای 
مختلف مردم در مسجد چهارمردان این شهر برگزار شد. در این آیین، رئیس سازمان پدافند 
غیر عامل کشور با انتقاد از برخی اقدامات توهین آمیز اخیر گفت: این ها چه کسانی هستند 
که در عزای حاج قاسم سلیمانی به عکس او اهانت می کنند؟ در موضوع حادثه هواپیما وجود 
خطای انسانی یک مساله ای است، ولی اینکه یک عده ای طرفدار ترامپ بشوند، و شروع کنند 
به شمع روشن کردن و به شخصیت های ما مثل حاج قاسم اهانت کنند، نیز مساله دیگری 
می باشد. سردار غلامرضا جلالی ادامه داد: این ها وابسته به کجا هستند از کجا حقوق می 
گیرند چه کسی آنها را اداره می کند با چه تفکری این کار را در کشور می کنند؟ سردار جلالی 
خاطر نشان کرد: هیچ کشوری اجازه نمی دهد در زمان جنگ بر علیه اصلی ترین نمادهای او 
چنین اقدام هایی صورت گیرد. رئیس پدافند غیرعامل کشور با تاکید بر اینکه باید همه مولفه 
های اقتدار ملی اعم از سیاسی، اجتماعی و علمی را مانند حوزه نظامی بازنگری و تقویت 
کنیم، گفت: اجازه ندهیم که خون حاج قاسم که یک وحدت ملی، روحیه انقلابی و انسجام 
ملی برای کشور ایجاد کرده و 25 میلیون آمدند تشییع جنازه و تایید کردند راه حاج قاسم و 
این تفکر را، با یک حادثه ای باطل شود. در این آیین همچنین پس از تلاوت آیه هایی چند 
از کلام  الله مجید یکی از واعظان طی سخنانی با اشاره به مقام والا و بلند شهید و شهادت 
اظهار داشت: بر اساس خطبه 123 نهج البلاغه درماندگان از شهادت حسرت و غبطه می 
خورند که به این جایگاه نائل شوند. وی همچنین تاسی به سیره شهیدان را از امور بسیار لازم 
برای جامعه دانست و بیان داشت: سیره عملی، اخلاقی و عبادی و اعتقادی شهیدانی مانند 
قاسم سلیمانی خیلی مهم  است و نباید فراموش شود. سخنران همچنین با اشاره به در پیش 
بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: نامزدهای 
انتخاباتی باید نسبت به بیانیه گام دوم انقلاب و دغدغه های رهبر معظم انقلاب توجه ویژه 
داشته باشند. وی با تاکید بر اینکه هر کس در این ایام ایجاد شقاق و شکاف کند، جزو منافقان 
است، گفت: اکنون نیاز به یکدلی داریم و باید متحد باشیم، حضور پیدا نکردن در انتخابات 
موجب سود و منفعت دشمن می شود. وی ادامه داد: باید در انتخابات خیلی محکم حضور 
پیدا کرد، ما آدم های با صلاحیت داریم، با تحقیق و بررسی و همچنین بصیرت کامل آنها را 
انتخاب کنید. در این آیین که با ذکر مصیبت مداح اهل بیت به مناسبت ایام سوگواری شهادت 
حضرت زهرا )س( همراه بود، کلیپی از حاج قاسم سلیمانی و یار و همرزم باوفای او شهید 

ابومهدی المهندس پخش شد که حاضران را به شدت تحت تاثیر قرار داد.
  

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم  خبرداد

تقسیط بدهی معوق کارفرمایان در دهه فجر 
مدیرکل تامین اجتماعی استان قم از تقسیط 36 ماهه بدهی معوق کارفرمایان بدهکار در 
ایام دهه فجر خبر داد.  علی اصغر دادخواه روز شنبه در جلسه شورای اداری تامین اجتماعی 
استان با اعلام این خبر افزود: اداره کل تامین اجتماعی قم به مناسبت گرامیداشت ایام مبارک 
دهه فجر، فرصتی ویژه برای تمام کارفرمایان بدهکار کارگاه های صنفی، صنایع و کاخانجات به 
منظور بهره مندی از تقسیط 36 ماهه بدهی های معوق به این سازمان فراهم کرد. وی اضافه 
کرد: بر این اساس، کارفرمایان بدهکاری که از دوازدهم تا 22 بهمن ماه امسال به منظور تعیین 
تکلیف و پرداخت بدهی معوق خود به شعبه مربوطه تامین اجتماعی مراجعه کنند مشمول 
تقسیط 36 ماهه پرداخت بدهی می شوند. مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: این 
فرصت با هدف تکریم و رضایتمندی کارفرمایان ایجاد شده و بنابراین افرادی که تا کنون  نسبت 
به بازپرداخت بدهی  های معوق خود اقدام نکرده اند، می  توانند از این فرصت ویژه و غیر قابل 
تمدید استفاده کنند. تامین اجتماعی قم دارای 4 شعبه اصلی، 2 شعبه اقماری و 5 کارگزاری 
رسمی است و بر اساس آخرین آمار نیز بیش از 784 هزار تن از مردم استان زیر پوشش خدمات 

و تعهدات بیمه ای و درمانی این سازمان هستند.
 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  خبرداد

شکل گیری مجمع خیرین ازدواج در استان قم 
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: خیرین استان مشارکت گسترده ای در زمینه کمک 
به ازدواج دارند و در این راستا مجمع خیرین ازدواج در استان قم شکل گرفته است. رسول 
منعم با اشاره به عملکرد تشکل های مردمی در قم اظهار کرد: تشکل های مردم نهاد استان 
برنامه های مختلفی را در خصوص ازدواج و خانواده برگزار کردند، البته استمرار برگزاری این 
برنامه ها نیازمند مشارکت دستگاه های اجرایی است تا امکان برگزاری مطلوب آن ها فراهم شود. 
وی ادامه داد: اقبال در سمن های استان قم برای فعالیت در عرصه خیریه برای ازدواج وجود 
دارد و خیرین استان مشارکت گسترده ای در زمینه کمک به ازدواج دارند، مجمع خیرین ازدواج 
در استان قم شکل می گیرد. مدیرکل ورزش و جوانان استان قم افزود: مجمع خیرین ازدواج 
یک نهاد غیردولتی است و دستگاه های دولتی در اداره آن نقش ندارند، البته در جلسات هیأت 
امنا این مجمع خیرین، سمن ها و دستگاه های اجرایی حضور پیدا می کنند. وی خاطرنشان 
کرد: استان قم جزو استان های پیشرو در زمینه پرداخت وام ازدواج در کشور است و بانک های 

استان بیش از 300  میلیارد تومان تسهیلات ازدواج به متقاضیان پرداخت کردند.
 

مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( اعلام کرد

برنامه های حرم بانوی کرامت در ایام فاطمیه دوم 
تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: مراسم  و   مدیرکل روابط عمومی 

عزاداری فاطمیه دوم از ششم بهمن ماه در حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( برگزار می شود.
حجت الاسلام جواد بهشتی پور اظهار داشت: حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( 
از فردا 6 بهمن ماه اقدام به برگزاری مراسم عزای فاطمیه دوم می کند. وی ادامه داد: این 
مراسم به مدت پنج شب بعد از اقامه نماز جماعت مغرب و عشاء در شبستان امام خمینی )ره( 
برگزار می شود. مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( بیان 
کرد: حجت الاسلام سید حسین مؤمنی و حجت الاسلام سید مهدی میرباقری سخنران این 
مراسم ها هستند و آقایان قانع، حسینی نژاد، جوادی، سلحشور، شالبافان و نریمان پناهی به 
روضه خوانی می پردازند. حجت الاسلام بهشتی پور گفت: هشتم و نهم بهمن ماه به مناسبت 
شب و روز شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( برنامه های مختلف عزاداری در آستان مقدس 

بانوی کرامت به صورت جداگانه برای زائران ایرانی و غیر ایرانی برگزار می شود.
 

طی ۲۴ ساعت گذشته؛

مسمومیت با گاز مونوکسید کربن در قم
 ۹ نفر را راهی بیمارستان کرد

سخنگوی مرکز فوریت های پزشکی استان قم اظهار داشت: طی 24 ساعت گذشته دراستان 
قم ۹ نفردچار مسمومیت با گاز co بادرجات مختلف شدند. با بیان اینکه طی 24 ساعت گذشته 
در استان قم ۹ نفر دچار مسمومیت با گاز co با درجات مختلف شدند، اظهار داشت: در 
بخش کهک به علت خروج لوله بخاری دو نفر دچار کاهش هوشیاری شده و توسط 2 دستگاه 
آمبولانس اورژانس 115 به بیمارستان منتقل شدند. وی اظهار داشت: در خیابان ظهور در 
منطقه جمکران 2 نفر دچار مسمومیت شدند که پس از دریافت اقدامات اولیه فوریت های 
پزشکی )اکسیژن درمانی( به مرکز درمانی انتقال داده شدند. سخنگوی مرکز فوریت های 
پزشکی استان قم گفت: یک خانواده پنج نفره در شهر قم نیز دچار مسمومیت با گاز co شدند 
که خوشبختانه با تماس و حضور به موقع اورژانس در محل حادثه بیماران به صورت سرپایی 
درمان شدند.   فراهانی با اشاره به وقوع 2 تصادف شاخص در جاده های استان قم طی 24 
ساعت گذشته، افزود: در اتوبان قم - تهران برخورد 2 خودرو با یکدیگر 6 مجروح برجای گذاشت 
که بلافاصله چهار دستگاه آمبولانس اورژانس به محل حادثه اعزام شدند. وی ادامه داد: در 
تصادفی دیگر در جاده جعفریه برخورد دو خودرو با یکدیگر سه مجروح برجای گذاشت که 

بلافاصله 2 دستگاه آمبولانس اورژانس به محل حادثه برای انتقال مجروحان اعزام شدند.

اجتماعی

مردم این روزها از نظر روحی و روانی و از منظر اجتماعی 
حال و روز خوبی ندارند و اتقافات یکی دو ماه اخیر، روان 
جامعه را پریشان کرده است؛ تا جایی که از این وضعیت با 
عنوان سوگ ملی یا افسردگی ملی یاد می کنند. اما برای 

مبارزه با این وضعیت چه باید کرد؟
اگر از اعتراضات و حوادث دو سه ماه اخیر بگذریم، در 
کل، جامعه ایران مدت هاست با بحران های اجتماعی مانند 
شکاف طبقاتی، افزایش بزهکاری  و آسیب های اجتماعی، 
طلاق و... مواجه شده و به رغم هشدارهای جامعه شناسان، 
هنوز راه حل مناسبی برای این چالش ها پیدا نشده است. 
در چنین شرایطی، مشکلات معیشتی مردم نیز به این 
چالش های اجتماعی اضافه شده و شرایطی را فراهم کرده 
که جامعه به سمت واکنش های اعتراض آمیز حرکت کند؛ 
اعتراضاتی که در برخی مقاطع به التهاب، خسارت جانی و 
تخریب اموال عمومی نیز منجر شده است. به نظر می رسد 
این آسیب ها، ناشی از متغیرها و ساختارهای اقتصادی، 
در  هرکدام  که  است  و...  فرهنگی  اجتماعی،  سیاسی، 
جایگاه خود باید نقد و شکافته شوند. در بخش نخست این 
گزارش، این شرایط را از منظر جامعه شناسان سیاسی و 
اقتصادی بررسی می کنیم. مهرآیین: گرفتار یک اضطراب و 
استرس دائمی هستیم در ارتباط با این وضعیت، مصطفی 
مهرآیین، جامعه شناس سیاسی و عضو هیئت علمی مرکز 
تحقیقات سیاست علمی کشور می گوید: جامعه ما در 
حال حاضر گرفتار چندین مسئله کلیدی است که سطح 
خرد تا کلان جامعه را در بر گرفته است. در سطح کلان 
ما گرفتار یک اضطراب و استرس دائمی هستیم. نظام 
سیاسی جامعه به بهانه های متفاوت و مختلف، قانون را به 
نفع خودش تعریف و بازتعریف می کند. این وضعیت، روند 
طبیعی زندگی مردم را گسسته است. وقتی قانون تعلیق 
شد، زندگی که جای اعمال قانون است، از ذیل سیاست 
خارج می شود؛ یعنی از یک طرف مسئولان می خواهند 
زندگی مردم را کنترل کنند و از طرفی دیگر هیچ نیروی 

سیاسی حامی زندگی مردم وجود ندارد.
»هوموساکر«های بی دفاع

مهرآیین ادامه می دهد: در واقع به زبان جورج آگامبن، 
فیلسوف و نویسنده معاصر ایتالیایی، ما با تشکیل یک 
هم  برهنه  حیات  در  شده ایم.  روبه رو  برهنه«  »حیات 
خلق  »هوموساکر«  اصطلاح  به  یا  بی دفاع  موجودات 
می شود. از نگاه آگامبن، هوموساکر کسی است که اصول 
جامعه را زیرپا گذاشته، بنابراین ریختن خونش مباح است. 
یک سری آدم در جامعه وجود دارند که ذیل قانون هستند، 
اما قانون از آنها حمایت نمی کند. عضو هیئت علمی مرکز 
که  انسانی  می افزاید:  کشور  علمی  سیاست  تحقیقات 
در چنین وضعیتی زیست می کند، طبیعتاً آدم بی ثباتی 
است. از منظر روانی، این آدم، انسان فروپاشیده ای است. 
حال شما این وضعیت را کنار دیگر مشکلات زندگی این 
آدم ها بگذارید. این روزها ما با یک رنج اجتماعی بزرگ به 
نام تعلیق سیاست و قانون روبه رو شده ایم که در کنار آن، 
با  این روزها  از آسیب های روانی بسیار است.  پر  جامعه 
پدیده مرگ بسیار سروکار داریم که ماهیتاً آسیب روانی 

بسیار بزرگی است.
با تعلیق سیاست و قانون روبه روییم

امانوئل  زبان  به  می کند:  اضافه  جامعه شناس  این 
تا غروب  انسانی که صبح  لویناس، فیلسوف فرانسوی، 
ذهنش گرفتار این است که من باید از این جهان بروم، 
انسانی که تا این اندازه دردهای وجودی دارد، با دردهای 
سیاسی بزرگی هم روبه روست، این وضعیت روان جامعه 
اینکه، شما  و دوم  این مسئله  را گسسته می کند. یکی 
و حقوق  از حق  که  نیست  قانون کسی  ذیل  کنید  فکر 
را  زندگی  خودبه خود  وضعیتی  چنین  کند،  دفاع  شما 
بی ثبات می شود،  وقتی  انسان  بی ثباتی می کند.  دچار 
طبیعتاً شخصیتش متزلزل و ترسو خواهد شد. اینجا باید 
به این نکته هم اشاره کنیم که ترس، خود از بزرگ ترین 
می شود.  عارض  زندگی  بر  که  است  روانی  آسیب های 
در واقع در وضعیت های بی ثباتی مانند شرایط کنونی، 
انسان ها محافظه کار می شوند. محافظه کاری یک همبسته 
روانی دارد. این همبسته روانی این است که شما احساس 
می کنید دیگر نمی توانید به شکوفایی برسید و ابراز وجود 
کنید و خواسته هایتان را تحقق ببخشید. یعنی در کنار این 
مسائل سیاسی، این معضلات روانی هم به وجود می آید. 
مهرآیین در گفت وگو با ایرنا پلاس توضیح می دهد: نکته 
بعدی اینکه، ما سال هاست در جامعه، گفت وگو و آزادی 
بیان را منتفی کرده ایم و باید بدانیم مهم ترین راه دسترسی 
به  زمانی می تواند  زبان،  این  ماست.  زبان  به جهان،  ما 
جهان دسترسی یابد که بتواند با زبان های دیگر گفت وگو 
کند. برای مثال، من زمانی می فهمم که موجودی به اسم 
زن، چگونه موجودی است که در معرض گفت وگو با زنان 

زیادی قرار بگیرم و گفت وگو کنم تا بفهمم که او چگونه 
موجودی است. این مثال را می توان در باب هر مسئله 
دیگری از جمله آزادی، فقر، عدالت و... به کار برد. همه این 
موارد مسائلی هستند که با صحبت کردن، قادر به فهمشان 

می شوید.
یک دستی و یک صدایی جامعه

ما  گذشته،  سال   40 در  متأسفانه  است:  معتقد  وی 
فضای جامعه را یک دست و یک صدا کرده ایم. یعنی اجازه 
بروز هیچ گونه دنیای متفاوت زبانی را با دستگاه رسمی 
روانی  این مورد هم یک همبسته  حاکمیت نمی دهیم. 
دارد. این همبسته به این صورت است که انسان به لحاظ 
روانی و به طور دائم، نیازمند سرپیچی است. انسان نرمال، 
انسانی است که وقتی وارد دنیای عقل می شود )چه عقل 
ابزاری و چه عقل اجمالی( دلش  استدلالی و چه عقل 
می خواهد این دنیاهای عقلانی را دچار گسست کند و 
تَرَکی در آن بیندازد. این سرپیچی از کجا نشأت می گیرد؟ 
از منطق گفت وگو، از مکالمه، از شعر و از زبان های انقلابی 
می آید. این سرپیچی، از گفتمان زنان در مقابل مردان یا 
از گفتمان انسان های حاشیه نشین در برابر سرمایه داران 

می آید.
جامعه ای افسرده است که نمی تواند

 سرپیچی کند
باید فضای  یعنی در کل شما  بیان می کند:  مهرآیین 
فرهنگیِ گفت وگو را برای شهروندان جامعه باز بگذارید. در 
این فضا به  حاشیه  رانده  شده ها باید بتوانند خودشان را در 
برابر منطق رسمی بیان کنند. متأسفانه این فضای فرهنگی 
یک دست باعث شده این ویژگی که انسان از منظر روانی به 
آن نیاز دارد، نابود شود. ژولیا کریستوا، فیلسوف، منتقد 
ادبی و روانکاو بلغاری-فرانسوی در کتاب »علیه افسردگی« 
می گوید: جامعه ای افسرده است که نمی تواند سرپیچی 
کند. جامعه ای که سرپیچی در آن انجام می شود، جامعه 
شادی خواهد بود. در آن جامعه می توان هنر زیستن را 
در خلال گفت وگو پیدا کرد. به گفته مهرآیین، وقتی این 
اتفاقات می افتد، فضای کشور به سمت و سویی می رود 
که شما احساس می کنید به زبان فروید بیش از اینکه میل 
شما به زندگی شکوفا بشود، گرایش عجیبی به مرگ پیدا 
می کنید. این مسائلی که شما امروز در جامعه می بینید 
طلاق،  آمار  افزایش  حد،  از  بیش  خودکشی های  مانند 
افسردگی های بیش از حد، مصرف داروهای روانی بیش 
از حد، بیکاران بیش از حد و فقر بیش از حد، همه این 
موارد نتیجه آن وضعیت کلانی است که در واقع به اعتقاد 
»بیونگ چول هان« فیلسوف آلمانی اسمش را باید »جامعه 
فرسوده« بگذاریم. جامعه فرسوده جامعه ای است که تهی 
شده و انرژی آن از بین رفته است. از نگاه او این جامعه توان 
تأمل و اندیشه را از دست داده است. در جامعه فرسوده 
موجودات گرفتار بقا هستند. متأسفانه ما آرامش و آسایش 

را از روان کلان جامعه و روح جمعی گرفته ایم.
توحیدلو: رکود در شاخص های همبستگی و 

سرمایه های انسانی
در این میان بخش بسیار زیادی از کژکارکردها و نارسایی ها 
که بانی وضع موجود شده، سیاست های اقتصادی است 

که در کشور اعمال می شود.
سمیه توحیدلو، جامعه شناس اقتصادی هم به ایرناپلاس 
توضیح می دهد: در حال حاضر جامعه ما درگیر رکود در 
شاخص های همبستگی و سرمایه های انسانی از جنس 
امید به آینده است؛ از حوزه روابط بین المللی گرفته تا 
تحریم های جدید، در نوع نگرش اقتصادی افراد جامعه 
اثرگذار هستند. وی ادامه می دهد: در فضای اقتصادی، 
چند مدل و چند بخش کنش داریم. یک بخش کارفرمایان، 
سرمایه گذاران، کارآفرینان و افرادی که در فضای استارآپی 
با کاهش  تحریمی  در چنین وضعیت  هستند. طبیعتاً 
منابع سرمایه ای و کاهش سرمایه و افت چشمگیر نرخ 
کالای  شما  که  چند  هر  هستیم.  مواجه  اشتغال زایی 

تحریم شده را هم با کالای داخلی جایگزین کنید، اما در 
چنین شرایطی، خروج سرمایه از کشور به شدت مشهود 
برای  آینده  به  امید  و  اعتماد  شاخص های  چون  است. 
افتاده  اعتبار  از  دیگر  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاران 
است، میزان مهاجرت هم زیاد می شود و همین عوامل 
اقتصادی،  سرمایه های  از  زیادی  بسیار  بخش  خروج  با 

انسانی و اجتماعی همراه است.
هرچقدر همبستگی پایین می آید بازار عرضه و 

تقاضا به هم می ریزد
به  عمل  در  سرمایه ها  این  خروج  می گوید:  توحیدلو 
معنای کاهش اشتغال و بیکاری و نارضایتی اجتماعی 
حاصل از آن است که تبعات سلسله وار بعدی را به همراه 
دارد. در زندگی روزمره هرچقدر همبستگی پایین می آید، 
بازار عرضه و تقاضا به هم می ریزد. برای مثال وقتی شما 
نیازهایتان  بالاست،  جنگ  وقوع  احتمال  می کنید  فکر 
تغییر می کند و به فکر ذخیره کردن انواع محصولات، اقلام 
و مایحتاج زندگی می افتید. در این وضعیت، امنیت غذایی 
در شرایط اضطرار قرار می گیرد. در نتیجه میزان عرضه و 
تقاضا تغییر می کند و بازار دچار نوسان می شود. همین 
عاملی  بیفتد،  اتفاقی  آنکه  بدون  عملًا  بازار  نظام  تغییر 
افزایش  با  شما  ادامه  در  قیمت ها.  تغییر  برای  می شود 
کدام  هر  که  می شوید  روبه رو  تحولاتی  و  تغییر  با  و  تورم 
از این پیامدهای سلسله وار، تغییر و تحولات گسترده و 

نارضایتی های خاص خودش را دارد.
فرهنگ، نخستین قربانی است

عضو هیأت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
دیگر،  از طرف  بیشتری می گوید:  توضیح  در  فرهنگی 
وقتی شما در چنین نظام هایی زندگی می کنید، در سبد 
خریدوفروش و مصرف شما فرهنگ مغفول می ماند و اولین 
چیزی که حذف می شود فرهنگ است. به عبارت دیگر 
در نظامات اقتصادی ممکن است قیمت ها تغییر نکند، 
ممکن است درآمدها تغییر نکند، اما اتفاقات سلسله واری 
که رخ می دهد عاملی می شود برای بی ثباتی و وخیم شدن 
اوضاع تا جایی که افراد کنش گری اقتصادیشان متفاوت تر 

از هر زمان دیگر می شود.
برهم خوردن آرامش روانی جامعه بازده و 

راندمان کاری افراد را کاهش می دهد
این جامعه شناس اقتصادی می افزاید: در واقع آرامش 
مصرف  و  بازار  درست  تنظیم  برای  عاملی  جامعه  روانی 
است. در شرایط کنونی بازار و چرخه عرضه و تقاضا، عملًا 
کنش های آدم ها هم فرق کرده است؛ به عبارتی ما این 
روزها شهروندانی را می بینیم که از کنش افتاده  و بی انگیزه 
راندمان  کاری  و  بازده  تا  اتفاق سبب شده  این  شده اند. 
پایین بیاید. آنقدر این بی انگیزگی زیاد شده که افراد از خود 
می پرسند وقتی قرار نیست به جایی برسم، چرا کار کنم؟ 
هر وقت جامعه به سمت چنین پرسش های بنیادین می رود 
در  بازبینی  با محتوای  پرسش هایی  به  را  جامعه  افراد  و 
شرایط بکشاند، نماد یک هشدار است. این یعنی بازبینی 
در فرم، شیوه ها و سبک زندگی و گذر از وضع موجود؛ 
حتی بازبینی در مکان زندگی و نوع اشتغال. یعنی هر 
کارخانه ای که تعطیل می شود به تعداد اذهانی که درگیر 
این تعطیلی می شوند و به این سؤال می اندیشند که »چه 
بلایی دارد سر ایران می آید« این بازاندیشی ها و بازبینی ها 

زیاد می شود.
ابتدا باید مدیریت روانی جامعه را انجام دهیم

کاری  هر  از  قبل  کنونی  شرایط  در  توحیدلو  گفته  به 
این  برای  و  کنیم  اقدام  روانی جامعه  برای مدیریت  باید 
مدیریت روانی به سوگواری جمعی، هیجان جمعی و به 
یک کنش گری جمعی نیاز داریم که بتوانیم این التهابات 
را بخوابانیم. بعد از این، ما به بازسازی و عوامل پیش گیرنده 
نیاز داریم و بعد از این مُسکن، باید شروع به ساختن کنیم 
تا به دورنمایی که چشم اندازی امیدبخش پیش روی ما 

بگذارد، برسیم.

جامعه افسرده توان سرپیچی ندارد؛

در آئین نکوداشت رضا بابایی  درقم برگزار شد در همبستگی و سرمایه انسانی هم دچار رکودیم

تقدیر شهردار قم از فرزند قلم
در آئین نکوداشت رضا بابایی، لوح  تقدیر به همراه هدایایی از سوی سیدعباس صالحی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه، آیت الله ری شهری رئیس 
مؤسسه علمی فرهنگی دارالحدیث، بهرام سرمست استاندار قم، دکتر سقائیان نژاد شهردار قم، 
بنیاد نخبگان قم، اداره کل کتابخانه های عمومی و انجمن قلم حوزه به پاس سال ها تلاش و 

دغدغه مندی دینی و فرهنگی و سیر و سلوک علمی و ادبی به ایشان اهدا شد.
 سیدموسی حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در آئین نکوداشت رضا 
بابایی نویسنده و فعال فرهنگی تحت عنوان »فرزند قلم« که شامگاه پنجشنبه سوم بهمن ماه 
در محل مجتمع ناشران این استان برگزار شد، به بخشی از یک دلنوشته این نویسنده مبنی بر 
اینکه »اگر بپرسند وصیت تو چیست، می گویم بخوانید، بخوانید و بخوانید«، تصریح کرد: درد 

ما به واقع همین نخواندن است؛ کتاب تنها گنج دنیاست.
وی ادامه داد: فرهنگ ما مدیون مردان بزرگ و مهربانی همچون استاد بابایی است؛ استادی 
که سال ها عمر خود را در راستای فرهنگ صرف کرد و آثار متعددش ما را با فضای کتاب و مطالعه 

آشنا کرد، امری که جای خالی آن مصیبت امروز ماست.
در بخش دیگری از این آیین ابوالفضل طریقه دار شاعر، نویسنده و پژوهشگر، شعری در 
وصف رضا بابایی سرود و به صفاتی همچون آزادگی، مهربانی، رواداری، مردم دوستی، عشق به 
مثنوی، درویش مسلکی، مهر و آزادی او اشاره کرد و گفت: یکی از کارها و ثمرات فعالیت استاد 

بابایی تلاش برای جلوگیری از تک صدایی و رواج چندصدایی بود.
از دیگر  استان  برتر  از شاعران  و شعر خوانی روشن سلیمانی  نثر خوانی خانم رضوانی 
برنامه های این نشست بود. محسن جوادی معاون امور فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
نیز در سخنانی رضا بابایی را انسانی پرتلاش و با اخلاص معرفی کرد و گفت: استاد بابایی مسیر 

ترقی را طی کرد و سال ها با آموختن و نوشتن به چهره ای آشنا تبدیل شد.
علی حیدری نویسنده و استاد دانشگاه نیز در بخش دیگری از این برنامه غرقه بودن رضا 
بابایی در دکان وحدت را از ویژگی های بارز این مولف نویسنده برشمرد و گفت: مثنوی دانی 
و مثنوی شناسی و غرقه بودن ایشان در این بحر و در دکان وحدت از جمله ویژگی های استاد 
بابایی است. در پایان این برنامه هم رضا بابایی، نویسنده و فعال فرهنگی در سخنان کوتاهی 
گفت: از دوستانی که در این برنامه سخنرانی کردند به ویژه آقای جوادی که من حتی استعداد 
شاگردی ایشان را نداشتم، و از پیام جناب سیدعباس صالحی، دوست مهربانم قدردانی 
می کنم. بابایی اضافه کرد: در این مدت که بیمار بودم، آن قدر محبت و بزرگواری دیدم که 

به اندازه چند دهه انرژی دارم اما توان ابراز آن را ندارم.
وی با تأکید بر اینکه صدای مردم بودن بالاترین امتیاز و مرتبه است، اظهار کرد: تنها آرزوی من 

این بود که صدای مردم را به گوش تعدادی کر و لال برسانم اما نتوانستم.
 

رئیس اتحادیه نانوایان  استان قم ؛

قم پایتخت نان سنگک کشور است
رئیس اتحادیه نانوایان قم از فعالیت 350 نانوایی سنگک در قم خبر داد وگفت: این استان 

بیشترین تعداد نانوایی سنگک را نسبت به جمعیت دارد.
علی اکبر زارعی با اشاره به مطلوب تر شدن وضعیت پخت نان در نانوایی های قم، افزود: 

خوشبختانه در خصوص قیمت نان در قم به توافق رسیده ایم.
وی با بیان اینکه تمامی نانوایی ها باید پروانه فعالیت داشته باشند و پروانه آنها نیز بروز باشد که 
در این راستا همه پروانه ها در حال بروز شدن است، اظهار داشت: حدود 10 نانوایی بدون پروانه 

در سطح استان قم در حال فعالیت هستند که در لیست پلمب شدن قرار دارند.
رئیس اتحادیه نانوایان قم گفت: نانوایی های آزادپز باید در سامانه با پروانه معتبر ثبت نام کنند 

که به حساب سپید معرفی می شوند و از این طریق می توانند آرد خریداری کنند.
وی عنوان کرد: شهروندان می توانند تخلفات و مشکلاتی که در زمینه نانوایی ها مشاهده 
می کنند به شماره 124 گزارش دهند. زارعی همچنین در خصوص صدور پروانه کسب برای 
نانوایی ها، افزود: صدور پروانه کسب برای همه صنوف در سامانه ایرانیان اصناف امکان پذیر 

است که طبق دستور وزیر مربوطه فعلًا صدور جواز کسب ممنوع است.
وی قم را پایتخت نان سنگک دانست و تصریح کرد: استان قم بیشترین تعداد نانوایی سنگک 
را نسبت به جمعیت دارد و هدف شورای سیاست گذاری نیز این است که مردم از نان سنگک به 

دلیل خاصیت آن، استفاده بیشتری داشته باشند.
رئیس اتحادیه نانوایان قم با بیان اینکه از 800 واحد نانوایی در استان قم 350 واحد نانوایی 
سنگک است، گفت: در زمینه کیفیت آرد متأسفانه با خرابی و یا سستی آرد مواجه هستیم که 

باید تلاش شود که گندم با کیفیتی وارد استان شود.
وی با بیان اینکه آردها هیچ وقت به علت تفاوت گندم یکنواخت نیستند، افزود: کیفیت گندم 
زمانی که مناسب نباشد کیفیت آرد نیز پایین می آید و کارخانجات و یا نانوا مجبور به استفاده 
مکمل برای بالا رفتن کیفیت آرد می شوند که مکمل ها غذایی هستند و مشکلی را برای مصرف 

کننده ایجاد نمی کنند اما موجب آسیب وارد شدن به دست نانوا می شود.
 

معاون خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد

 اولویت  فرهنگ سازی در انتظام بخشی به شهر
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه تاکید ما طی سال های اخیر بر این بوده که 
کارها به سمت امور فرهنگ سازی برود گفت: در بسیاری از بخش ها بدون افزودن هزینه جدید، 

نیروها را کیفی کرده ایم و تاکید بر فرهنگ سازی و آموزش بوده است.
سیدامیر سامع یکی از مشکلات منطقه دو را بازارهای روز عنوان کرد و گفت: همانطور که در 
حوزه انتقال آهن فروشان با اطلاع رسانی کار به خوبی پیش  رفت برای انتقال بازارهای روز نیز 

باید با اطلاع رسانی زمینه انتقال فراهم شود.
سامع با تاکید بر اینکه در حوزه تخلفات شهری کارهای خوبی در منطقه دو انجام شده است، 
افزود: در سد معبر چند لکه در منطقه دو باقی مانده که باید به سمت تقویت بازارهای ریحان 
برویم.وی گفت: در حوزه ساخت و ساز نیز اولویت این است که ساخت بدون مجوز از پایه به 
صفر رسیده و تفکیک بدون مجوز انجام نشده و طبقات اضافه و سطح اشغال بیش از 70 درصد 
هم نداشته باشیم.معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه تاکید ما طی سال های 
اخیر بر این بوده که کارها به سمت امور فرهنگ سازی برود، گفت: در بسیاری از بخش ها بدون 

افزودن هزینه جدید، نیروها را کیفی کرده ایم و تاکید بر فرهنگ سازی و آموزش بوده است.
سامع گفت: باید نیروهایی که کار یدی و روزمره انجام می دهند را در عین اینکه کار بسیار 

مهمی انجام می دهند را به نیروی کیفی تبدیل کنیم. 
 

مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم اعلام کرد

سرانه ۳۷ مترمربعی فضای سبز منطقه دو قم
مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم گفت: سرانه کل فضای سبز منطقه دو 

به ازای هر نفر از جمعیت این منطقه حدود 37 مترمربع است.
 پیام جوادیان با بیان اینکه دو پروژه کلان در منطقه دو داریم که یکی آبیاری تحت فشار و 
دیگری پروژه درختکاری جاده اراک و جنگلی است، اظهار کرد: جمعیت منطقه دو بالغ بر 
1۹6 هزار نفر است و 32 بوستان در منطقه داریم؛ مساحت فضای سبز شامل بوستان 1۹7 
هزار مترمربع، جزایر ترافیکی 355 هزار مترمربع، فضای سبز شهری بیش از 550 هزار 

مترمربع و درختکاری جنگلی بالغ بر 4 میلیون و 854 مترمربع است.
مدیرعامل سازمان پارک ها وفضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه ۹0 درصد سرانه فضای 
سبز منطقه جنگلی، 3 درصد تفریحی و 7 درصد شهری است، خاطرنشان کرد: سرانه تفریحی 
منطقه حدود یک مترمربع، سرانه شهری 2.۹1 مترمربع، سرانه جنگلی 34.7 مترمربع و 
سرانه کل منطقه 37 مترمربع است. جوادیان با تاکید بر اینکه مشکل منطقه دو کمبود فضای 
سبز تفرجگاهی است، گفت: اگر بخواهیم اتفاقی در این زمینه در این منطقه بیافتد باید 

برنامه ریزی ویژه برای بوستان جوان صورت گیرد.
 

معاون اداره کل محیط  زیست استان قم:

توسعه شبکه فاضلاب در قم با بررسی جوانب 
زیست محیطی باشد

معاون فنی اداره کل حفاظت محیط زیست قم گفت: توسعه شبکه جمع آوری فاضلاب در 
مناطق مختلف شهر قم باید با نگاه همه جانبه زیست محیطی باشد تا از آسیب های احتمالی به 

منابع آبی زیرزمینی جلوگیری شود. 
سید احمد شفیعی بیان کرد: بر اساس بررسی های کارشناسی انجام شده، فاضلاب شهری 
نقش مهمی در جبران سطح آب برداشت  شده از سفره های زیرزمینی دارد و جمع آوری آن باید 

با لحاظ جوانب مختلف باشد.
بر روی آن قرار  افزود: معمولا سفره های زیرزمینی دردشت هایی که شهرهای بزرگ  وی 
گرفته اند وضعیت بهتری دارند که علت آن را باید در تغذیه سفره ها از محل فاضلاب شهری 
دانست. وی ادامه داد: بنابراین جمع آوری فاضلاب در مناطق مختلف شهر قم باید به گونه ای 

باشد که علاوه بر رفاه همشهریان به روند تغذیه سفره ها از این محل نیز، آسیب وارد نکند.
شفیعی گفت: جبران حجم آب مصرف  شده از سفره های زیرزمینی توسط فاضلاب،  نقش 
بسزایی درجلوگیری از فرونشست زمین دارد و به همین دلیل نباید جمع آوری فاضلاب شهری 
در همه مناطق به صورت کامل صورت گیرد. وی بیان کرد: اگر با توسعه شبکه فاضلاب و تغذیه 
نشدن سفره ها از این محل، دشت هایی که شهرهای ما بر روی آن قرارگرفته اند دچار فرونشست 
شوند، بحران به مراتب شدیدتر از فرونشست زمین در بیابان ها خواهد بود. وی ادامه داد: 
فرونشست زمین تمام زیرساخت های شهری،  تاسیسات،  ساختمان ها و همه مراکز ایجادشده را 

تهدید می کند، بنابراین در مدیریت منابع آبی زیرزمینی باید به بهترین صورت عمل کرد.
 

درسومین جشنواره بین المللی قدس میراث ما درترکیه 

موفقیت کاریکاتوریست قمی 
در جشنواره بین المللی

احسان چراغی ایرانشاهی با کسب عنوان سوم در سومین جشنواره بین المللی قدس میراث 
ما با حضور هنرمندان 38 کشور جهان در شهر استانبول ترکیه به کار خود پایان داد. 

احسان چراغی ایرانشاهی کاریکاتوریست قمی با شرکت در جشنواره بین المللی قدس میراث 
ما در استانبول حائر رتبه سوم شد. در این رویداد معتبر سه نفر موفق به کسب عناوین اصلی 
شدند و از پنج هنرمند هم تقدیر شد. در بخش اصلی مجمیر میهاتوو از کرواسی اول شد، احمت 
اوزلپ از ترکیه بر جایگاه دوم ایستاد و احسان چراغی ایرانشاهی از ایران هم سوم شد.در بخش 

تقدیر هم از پنج هنرمند ترکیه ای تقدیر شد. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: انتقال واحدهای صنفی به 
شهرک ها و پهنه های تخصصی از رویکردهای مهم اقتصادی استان است.

محمود سیجانی روز شنبه درجلسه کارگروه حمایت از رونق تولید درحوزه اصناف قم بیان 
کرد: بخشی از واحدهای حوزه صافکاری و سایر مشاغل وابسته به زودی به شهرک خودرویی 
منتقل می شود. وی اضافه کرد: همچنین روند انتقال صنف بنکداران و سوهان پزان استان 
به شهرک صنعتی شهاب آغاز شده است. وی گفت: بخشی ازقطعات شهرک صنعتی شهاب 
برای استقرار و فعالیت این دو صنف در نظرگرفته شده است. سیجانی همچنین مشکلات 
سوخت کوره های آجرپزی را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: به دلیل جایگزینی سازه های 

سبک ،برخی از کوره های سنتی تمایلی برای ادامه فعالیت ندارند.
انتقال سند مشکل اصلی واگذاری زمین به اصناف است

عضو هیات رئیسه اتاق اصناف قم نیز دراین جلسه با بیان روند واگذاری زمین به بنکداران 
درشهرک شهاب اظهار کرد: انتقال سند مهمترین موانع در واگذاری زمین در این شهرک 
شهرک  در  سند  انتقال  کرد:  خاطرنشان  صحفی  ابرهیم  سید  می باشد.  بنکداران  به 
صنعتی شکوهیه 13 سال بعد از واگذاری زمین صادر شده و تاکنون مشکلی هم به وجود 
نیامده است. وی تصریح کرد: همچنین هیات مدیره شهرک شهاب واگذاری زمین به این 

صنف را منوط به برگزاری مزایده کرده که همین مساله سبب افزایش هزینه ها می شود.
وی با انتقاد از روند واگذاری زمین به سوهانی های قم درشهرک شهاب گفت: اهلیت 
سنجی متقاضیان توسط هیات مدیره این شهرک سبب افزایش هزینه های واگذاری خواهد 
شد. وی خاطرنشان کرد: اهلیت سنجی واحدهای سوهانی متقاضی استقرار درشهرک 

شهاب باید توسط اتحادیه این صنف صورت بگیرد.
صنوف مزاحم شهری در هزار و ۶۰۳ قطعه ساماندهی می شوند

 مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم نیز دراین جلسه عنوان کرد: 
ساماندهی صنوف مزاحم شهری از سال 71 در سطح شهر آغاز شده است.

علی رضا مظفری اضافه کرد: بر همین اساس احداث دو شهرک تخصصی صنوف و 
خودرویی دردستور کار شهرداری قم قرار گرفته است. وی افزود: زمینی به مساحت 136 
هکتار و یکهزار و 603 قطعه برای ساماندهی بخشی از صنوف مزاحم شهری درحال آماده 
سازی می باشد. وی ادامه داد: شهرک خودرویی شهرقم درکیلومتر 5 جاده قدیم تهران قرار 
گرفته و از یکهزار و 603 قطعه پیش بینی شده 54 قطعه در اختیار صنف صافکاران قرار 
خواهد گرفت. مظفری ابراز کرد: به دلیل تغییر نقشه دراحداث شهرک صنوف 253 قطعه 
پیش بینی شده این شهرک عملا وجود خارجی خود را از دست داده اند. وی بیان داشت: 
صاحبان این قطعات برای مشخص شدن قطعه های جدید و ارزش گذاری مجدد می توانند 
به شهرداری قم مراجعه کنند. مظفری تصریح کرد: برای ساماندهی صنوف مزاحم شهری 
باید مسئولان استان در راه اندازی شهرک صنوف و شهرک خودرویی اهتمام بیشتری به 
خرج دهند. رییس اتحادیه صافکاران اتومبیل قم نیز دراین جلسه گفت:  اراضی شهرک 
صنوف با وجود اینکه از سال 71 واگذار شده، اما هنوز به مرحله فعالیت و بهره برداری 

نرسیده است.
صمد دهقان گفت: با وجود گذشت 27 سال از خرید زمین توسط برخی متقاضیان هنوز 
فعالان این صنف بلاتکلیف می باشند. احداث شهرک صنوف قم در سال 6۹ در کیلومتر 15 
جاده قدیم قم - تهران آغاز و پس از دو دهه وقفه در کار، توسعه و بهره برداری از آن از سال 
8۹ با تعیین مدیریت از سوی شهرداری، کار انتقال و همچنین جانمایی برخی از صنوف و 
مشاغل پرخطر قم به این شهرک آغاز شد. شهرک خودرویی قم در زمینی به مساحت 330 
هزار مترمربع و با زیربنای 150 هزار مترمربع در شش فاز پیش بینی شده است که در فاز 

نخست شامل 34 واحد نمایشگاهی، 6 واحد ویژه خدماتی و 48 واحد تعمیرگاهی است.
این شهرک در مجاورت میدان میوه تره بار و گمرک قم، واقع در بلوار شهید رجایی احداث  
شده و در این شهرک 1500 واحد صنفی متشکل از واحدهای نمایشگاهی، خدماتی و 
تعمیرگاهی شامل صافکاری، نقاشی، لوازم یدکی، تودوزی اتومبیل، اگزوزسازی، پرس 
شیلنگ، باتری ساز، تراشکار، سپرساز، کارواش، نمایندگی های مجاز فروش و خدمات پس 

از فروش، جایگاه عرضه سوخت و غیره طراحی  شده است.
قم نقش محوری در تولید کفش دارد

رییس خانه صنعت، معدن و تجارت قم نیز در این جلسه اظهار داشت: هیچ واحد تولیدی 
فعال درصنعت کفش و دمپایی استان اجازه فرار مالیاتی ندارد. ابوالفضل فراهانی گفت:  
برخی از واحدهای تولیدی برخلاف رویه های معمول به محلی برای فروش محصولات 
مختلف تبدیل شده است. وی اظهار کرد: درصورتی که محصولات عرضه شده در این قبیل 
نمایشگاه ها، تولید بومی واحد باشد منعی درفروش مستقیم ندارد اما این مراکز نباید به 
محلی برای عرضه عمده و خارج از عرف محصولات تبدیل گردد. وی ابراز کرد: قم درمساله 
تولید و عرضه کفش نقش محوری درکشور دارد و تقاضا برای افزایش ظرفیت های اشتغال و 
تولید زیاد است. فراهانی گفت: طبق قانون دارندگان پروانه های بهره برداری صنعتی معاف 

از گرفتن پروانه صنفی نمی باشند.
کوچه عالیباف قطب تولید کفش و دمپایی ماشینی قم است

رییس اتحادیه کفاشان قم نیز دراین جلسه گفت:  کوچه عالیباف قم به دلیل تنوع و حجم 
تولیدات به یکی از مراکز اصلی تولید کفش در سطح کشور و استان قم تبدیل شده است.

قدرت الله مقیمی افزود:  این محل بازار روز پر رونق و پربازدیدی در تولید و عرضه کفش 
بوده که باید برخی از مشکلات قانونی موجود در آن برطرف گردد. وی افزود: مشکل امروز 
کوچه عالیباف این است که محصولات تولیدی به صورت مستقیم به فروش می رسد و این 
مساله با قوانین صنفی و مالیاتی درمغایرت است. وی ادامه داد: با این وجود چون واحدهای 
فعال کفش و دمپایی مستقر در جاده قم-کاشان دارای پروانه صنعتی هستند نیاز به پروانه 
صنفی ندارند. وی گفت: واحدهایی که دارای پروانه صنعتی هستند می توانند محصولات 
تولیدی خود را به صورت مستقیم عرضه کنند مشروط به اینکه سایر محصولات در آن به 
فروش نرسد. رییس اتحادیه کفاشان قم عنوان کرد: بیش از یکهزار واحد کوچک و بزرگ در 

حوزه کفش و دمپایی ماشینی قم مشغول فعالیت می باشد.
آجر سنتی قم قابلیت صادرات دارد

پایانی جلسه اظهار کرد: بخش عمده ای  نیز در بخش  پزان قم  اتحادیه کوره  رییس 
کوره های آجرپزی قم به تولید آجرهای مرتبط با صنایع دستی فعالیت داشته که ظرفیت 
قابل توجهی برای صادرات دارند. اکبر هدایت نیا تصریح کرد: مشکل سوخت و گازرسانی 
مهمترین مانعی بوده که در مسیر فعالیت کوره های آجرپزی قم احساس می شود. وی 
یادآور شد: برای انتقال گاز به کوره های آجرپزی فعال در جاده قدیم قم-کاشان 12 کیلومتر 

خط لوله گذاری انجام شده اما هنوز گاز مورد نیاز تخصیص پیدا نکرده است.
دلیل  به  نرسیده  آنها  به  گازرسانی  زیرساخت  که  کوره پزی  واحدهای  داد:  ادامه  وی 
مشکلات مالی و افزایش هزینه های تولید توان ادامه فعالیت را ندارند. هدایت نیا تاکید کرد: 
از سال ۹4 استفاده از سوخت مازوت درکوره های آجرپزی قم ممنوع شده است. وی ابراز 
کرد: واحدهای صنفی کوره پزی قم برای اتصال و انتقال زیرساخت های گاز به کوره های 

مستقر در جاده قدیم کاشان بیش از 2 میلیارد و 600 میلیون تومان هزینه کرده اند.
وی در پایان بیان داشت: در مجموع سه خیابان اصلی کوره پزی مستقر در جاده قدیم 

قم-کاشان فاقد زیرساخت های اصلی گاز رسانی می باشند.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:
واحدهای صنفی قم به شهرک های تخصصی منتقل می شود
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 بانک مرکزی آیین نامه تبلیغات در حوزه پولی و بانکی کشور را ابلاغ 
کرد که بر اساس آن، انجام هرگونه تبلیغات در حوزه خدمات پولی 
و بانکی، تنها از سوی موسسه های پولی و بـانکی دارای اجازه نامه 
فعالیت از بانک مرکزی مجاز است. بانک مرکزی در بخشنامه ای به 
تمامی بانک ها و موسسات اعتباری اعلام کرد:براساس قانون برنامه 
پنجسـاله ششـم توسعه) 1400- 13۹6(، هرگونه تبلیغ برای ارایه 
خدمات پولی و بانکی کشور به موجب آیین نامه ای است که توسط 
بانک مرکزی تهیه و به تصویب هیأت وزیران می رسد. برپایه اجرای 
تکلیف قانونی مزبور، آیین نامه یادشده توسط بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران تهیه و برای سیر تشـریفات قـانونی تصـویب آن بـه دولت 

ارایه و در آخر تحت عنوان »آیین نامه تبلیغات در حوزه پولی و بانکی 
کشور« در هشتم دی ۹8  مورد تصویب قرار گرفت. ضوابط مزبور 
ضمن ایجاد چارچوبی نظام مند به منظور انجام فعالیت های تبلیغاتی 
مؤسسات اعتباری با در نظر قرار دادن تمامی ابعاد و ارکان تبلیغـات از 
جملـه بانـک و مؤسسـه اعتبـاری غیربانکی به عنوان سفارش دهنده 
تبلیغات، کانون های آگهی و تبلیغاتی به عنوان سـفارش گیرنـده 
تبلیغات و سایر دستگاه های ذیربط نقش و وظایف هریک را در این 
حوزه تبیین کرده است. انجام هرگونه تبلیغات در حوزه خدمات پولی 
و بانکی، تنها از سوی مؤسسات پولی و بـانکی دارای اجازه نامه فعالیت 
از بانک مرکزی و در چارچوب این آیین نامه و قوانین و مقررات ناظر 

بر حوزه پولی و بانکی و بخشنامه ها و دستورات بانک مرکزی مجاز 
است. چنانچه مؤسسه پولی و بانکی در تبلیغات خود مغایر با مقررات 
و ضوابط مربوطه عمل کند و موجب ایجاد اختلال در نظام پولی و 
بانکی و یا اشتباه، گمراهی و فریب اشخاص در خصوص خدمات 
پولی و بانکی شود، موظف به توقف تبلیغات خود است. سازمان صدا 
و سیما، کانون های آگهی و تبلیغاتی و سایر سفارش گیرندگان تبلیغات 
و همچنین شهرداری ها، وزارتخانه های راه و شهرسازی و ورزش و 
جوانان نیز موظفند به محض اعلام بانک مرکزی مبنی بر مغایرت 
تبلیغات مؤسسه پولی و بانکی با قوانین مربوط، نسبت به توقف فوری 
تبلیغات اقدام و مراتب را به بانک مرکزی اعلام کنند.  انجام تبلیغات 

در زمینه خرید و فروش تسهیلات و انواع سپرده بانکی و مجوزهای 
تأسیس و فعالیت مؤسسـه پولی و بانکی، تبلیغات روی اسکناس، ایران 
چک و مسکوکات منتشره بانک مرکزی و یا اسـتفاده تبلیغـاتی از آنها و 
همچنین هرگونه تبلیغات از طریق چاپ برگه های شبه اسکناس، شبه 
ایران چک و ضرب شبه مسکوکات بانک مرکزی ممنوع است. رسانه ها 
از قبیل مؤسسات و کانون های آگهی و تبلیغاتی، مطبوعات و صداو 
سیما در صورت تخلف از مفاد ایـن آیین نامه، به تشخیص کمیسیون 
موضوع ماده )13( آیین نامه تا میزان 10 برابر هزینه تبلیغ صورت 
گرفته جریمه نقدی می شوند که به حساب خزانه داری کل کشور واریز 

خواهد شد.

بانک مرکزی:

 چاپ برگه های شبه اسکناس برای تبلیغ ممنوع شد

بنگاه های کوچک و متوسط را جدی بگیریم

در شرایطی که فضای تحریم و محدودیت های ارزی، تجارت خارجی را با موانع جدی 
مواجه ساخته، بنگاه های خرد، کوچک و متوسط قادرند ظرفیت های مناسبی را برای 
کشورمان در حوزه صادرات، واردات و همچنین ایجاد ارتباط با شاهراه های تجارت 

جهانی فراهم  سازند.
یکی از استراتژی های مهم برای هر بنگاه، بین المللی شدن حوزه فعالیت هایش است. 
بین المللی بودن یک بنگاه ممکن است بر اساس مدل های مختلفی انجام شود؛ این 
مدل ها شامل: صادرات مستقیم، صادرات غیرمستقیم )یعنی فروش کالا از طریق 
یک شریک داخلی که صادرات انجام می دهد(، قراردادهای پیمانکاری غیرسهامی و 

سرمایه گذاری مستقیم خارجی)FDI( و سایر اشکال توافقنامه های سهامی است.
با شروع  می توانند   )MSMEs(متوسط و  کوچک  خرد،  بنگاه های  اول،  حالت  در 
صادرات مستقیم در بازارهای خارجی، به توزیع کنندگان یا مصرف کنندگان نهایی در 

بازارهای بین المللی دسترسی داشته باشند.
در حالت دوم، ممکن است بنگاه های خرد، کوچک و متوسط استراتژی بین المللی 
شدن غیرمستقیم را از طریق تهیه قطعات یا ارائه خدمات به سایر بنگاه های داخلی فعال 
در زنجیره های ارزش منطقه ای یا جهانی )GVC( دنبال کنند یا با فروش محصولات 
یا ارائه خدمات، صادرات توسط واسطه ها مانند عمده فروشان، نمایندگی های خرید و 
کارگزاران واقع در کشورهای خود، به نوبه خود اقدام به صادرات به بازارهای بین المللی 

کنند.
در حالت سوم، بنگاه های خرد، کوچک و متوسط ممکن است با انعقاد قراردادهای 
پیمانکاری غیرسهامی، مانند قراردادهای فرانچایز، تولید تحت لیسانس انجام داده یا 

اتحادیه )مثلًا کنسرسیوم صادراتی( ایجاد کنند.
در حالت چهارم، بنگاه های خرد، کوچک و متوسط می توانند به انجام سرمایه گذاری 
مستقیم خارجی)FDI( به شیوه سرمایه گذاری سبز بپردازند. سرمایه گذاری سبز نوعی 
از FDI است که در آن با استفاده از سرمایه بنگاه، یک سرمایه گذاری ریسکی جدید 
از مرحله ابتدایی تا انتها دنبال می شود، نظیر خرید زمین و ایجاد کارخانه تا تولید 
محصول. در کنار این اشکال از سرمایه گذاری می توان به روش های دیگری نظیر ادغام 
و تملیک )M&A( و سرمایه گذاری های مشترک با سطوح مختلفی از کنترل )به عنوان 

مثال از تملک سهام اقلیت تا تملک 100 درصد سهام( نیز اشاره کرد.
در میان روش های یاد شده برای بین المللی شدن بنگاه، صادرات غیرمستقیم نظیر 
حضور در زنجیره ارزش جهانی، معمولًا  به عنوان کم خطرترین حالت ورود به بازارهای 
بین المللی محسوب می شود. زیرا بنگاه های خرد، کوچک و متوسط را قادر می سازد 
بدون نیاز به تحمل پیش هزینه های تعاملات بین المللی که برای جستجوی مشتریان 

جدید و انعقاد قرارداد ضرورت دارد، به بازارهای بین المللی دسترسی پیدا کنند.
زنجیره  جهانی تولید به معنای تولید قطعات و اجزا در چند کشور است. به این ترتیب 
قطعات مورد استفاده در کالایی واحد می تواند همزمان در کشورهای مختلف تولید 
 شود. در جریان تولید و مبادله قطعات، این تولیدات از مبادی متفاوت گمرکی کشورها 

عبور کرده و در نهایت در یک واحد صنعتی تبدیل به کالای مصرفی نهایی می شوند.
از جمله زیرساخت های تجاری که دولت ها می توانند برای مشارکت فعال بنگاه های 
خرد، کوچک و متوسط در زنجیره ارزش جهانی ایجاد  کنند، تسهیل امور تجاری و 
اقدامات  این  امور گمرکی است. شرایط جامع  و  واردات  از جمله مقررات صادرات، 
تسهیل  موافقت نامه  )TFA( گنجانده شده است.  تجاری   تسهیل  موافقت نامه  در 
تجاری )TFA( در فوریه سال 2017 و پس از تصویب دو سوم اعضا سازمان جهانی 
تجارت )WTO( اجرایی شده است. بر اساس این موافقت نامه، دولت ها در چارچوب 
مجموعه ای از مقررات یکسان می کوشند تسهیل تجاری را در کشور خود تحقق بخشند 
تا در نهایت هزینه مبادله کاهش یابد. برخی مطالعات نشان داده که اجرای موافقت نامه  
تسهیل تجاری موجب کاهش هزینه های مبادله در دامنه ای بین 5/ 12 تا 5/ 17 درصد 

خواهد شد.
در حال حاضر کشورمان عضو ناظر سازمان جهانی تجارت بوده و تا زمانی که به 
عضویت کامل این سازمان در نیامده، اجرای موافقت نامه های آن سازمان برای کشورمان 
ضروری نیست، اما حرکت در راستای اصلاح زیرساخت های مقررات تجاری در جهت 
شفافیت بخشی به این مقررات و فراهم آوردن برخی تسهیلات موردی برای شرکت هایی 
که در زنجیره ارزش تولیدات جهانی قرار می گیرند، کشورمان را آماده اجرایی سازی این 

موافقت نامه پس از الحاق و منتفع شدن از منافع آن خواهد کرد.
کارشناس اقتصادی

معاون وزیر اقتصاد  اعلام کرد

جزئیات بیشتر از وام اجاره مسکن
 معاون وزیر اقتصاد گفت: در حال حاضر بانک عامل حوزه مسکن در حال کار روی 

طرح وام اجاره مسکن است و به احتمال زیاد سود 18 درصدی را اعمال خواهد کرد.
محمدعلی دهقان دهنوی در مورد طرح وام اجاره مسکن، اظهار داشت: بانک مرکزی 
با طرح وزارت امور اقتصادی و دارایی برای وام اجاره موافقت نکرده و در حال حاضر بانک 
عامل حوزه مسکن، در حال کار روی این طرح است و به احتمال زیاد هم، نرخ سود 18 

درصدی را اعمال خواهد کرد.
این سوال که سود 18  به  پاسخ  و دارایی در  اقتصادی  امور  وزیر  اقتصادی  معاون 
درصدی برای مستاجران زیاد نیست، تصریح کرد: به هر حال »کاچی به از هیچی است« 

و می دانیم که به مستاجران فشار وارد می شود، اما در شرایط فعلی طرح خوبی است.
وی ادامه داد: در حال حاضر نرخ تبدیل رهن به اجاره، بین 30 تا 36 درصد است؛ 
به این معنا که هر یک میلیون تومان، 30 هزار تومان بوده و در مجموع یک سال، برای 
مستاجران 360 هزار تومان تمام می شود؛ پس اگر مستاجر وام 18 درصد به صورت 
سالانه بگیرد، بهتر از پرداخت اجاره با نرخ 36 درصد است. دهقان دهنوی تاکید کرد: 
اگر این وام قرض الحسنه بود و منابع ارزان قیمت پیدا می کردیم، طرح بسیار خوبی 
می شد؛ اما با توجه به اینکه منابع نداشتیم و می خواستیم از بازار این منابع را تامین 

کنیم؛ راهی جز این نبود که نرخ 18 و یا حتی بیشتر بر آن اعمال شود.

مدیرعامل ایران خودرو:

اجازه ورود قطعات بی کیفیت به خطوط تولید 
را نمی دهیم

 مدیرعامل ایران خودرو گفت: اجازه ورود قطعات بی کیفیت به بهانه افزایش شمارگان 
تولید به خطوط تولید را نخواهم داد.

نهضت  افزود:  صنعتی  گروه  این  ارشد  مدیران  با  نشست  در  مقیمی«  »فرشاد 
داخلی سازی قطعات با جدیت دنبال می شود و تاکنون 50 قطعه از محصولات ایران 
خودرو توسط سازندگان داخلی، بومی سازی شده است و این روند حتی با برداشتن 
تحریم ها تداوم خواهد داشت. وی درخصوص شفاف سازی در پرداخت  به قطعه سازان 
گفت: با ایجاد همدلی بین دو انجمن قطعه ساز، آرامش به زنجیره تامین بازگشته و 
قطعه سازان هم سهم مهمی در افزایش شمارگان تولید داشته اند. مقیمی در ادامه با 
اشاره به تولید روزانه دو هزار و 500 دستگاه خودرو در این گروه، افزود: هدف تولید در 
بهمن و اسفندماه امسال، 120 هزار دستگاه انواع خودرو است که با تحقق آن به بخش 
عمده ای از تعهدات خود به مشتریان عمل خواهیم کرد. وی اضافه کرد:  با روند افزایش 
تولید و تحویل، همه تعهدات معوق  ایران خودرو به مشتریان تا اردیبهشت ماه سال آینده 
به روز خواهد شد.  مدیرعامل ایران خودرو تاکیدکرد: تا رسیدن به اهداف تولید و تامین 
نیاز مشتریان جمعه ها تعطیل نیست. وی یادآور شد: تصویر ذهنی ایران خودرو نزد 
جامعه به دلیل تاخیر در اجرای تعهدات به مشتریان خدشه دار شده و به همین دلیل، 

مجوز پیش فروش محصولی را که توانایی تولید آن را نداریم، نخواهم داد. 
لازم به ذکر است ، از ابتدای امسال تا پایان آذرماه 260 هزار و 534 دستگاه خودرو از 

سوی گروه صنعتی ایران خودرو تولید شد.

در دی ماه با کاهش تب تورمی بنزین، روند رشد قیمتی سبد خانوارها این بار به 
الگویی برگشته که در آن طبقات بالایی کشور، بیشتر از طبقات کم درآمد تحت تأثیر 
قرار می گیرند. دامنه تغییرات نرخ تورم سالانه در این ماه برای دهک های مختلف 
هزینه ای از 3٨,1 درصد برای دهک اول تا 40.3 درصد برای دهک دهم است. این 
تغییر الگو به دلیل کاهش بیشتر نرخ تورم گروه کالاهای خوراکی نسبت به غیرخوراکی 

بوده است.
نرخ تورم دی ماه از سوی مرکز آمار کشور منتشر شده و مطابق این آمارها، نرخ تورم 
سالانه دی ماه 139٨ برای خانوارهای کشور به 3٨,6 درصد رسیده که نسبت به ماه 
قبل، 1.4 درصد کاهش نشان می دهد. نرخ تورم سالانه برای خانوارهای شهری 3٨ 
درصد است که نسبت به ماه قبل 1.3 درصد کاهش داشته است. همچنین این نرخ 
برای خانوارهای روستایی 42.2 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 1.6 درصد کاهش 

داشته است.
بر اساس این آمارها، نرخ تورم نقطه ای هم در این ماه به رقم 26,3 درصد رسیده 
است. منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه 
مشابه سال قبل است. بر اساس این آمارها، نرخ تورم نقطه ای دی ماه 139٨ در 
مقایسه با ماه قبل 1,5 درصد کاهش یافته است. نرخ تورم ماهانه دی ماه هم به ٨,0 

درصد رسیده که در مقایسه با ماه قبل، 2.4 درصد کاهش داشته است.
نیروی تورمی در کالاهای غیرخوراکی

این داده ها نشان می دهد هرچند تب تورم از سوی هر دو گروه کالاهای خوراکی 
و غیرخوراکی فروکش کرده، اما برعکس ماه گذشته، تورم دی ماه از سوی کالاهای 
غیرخوارکی و خدمات رشد کرده است. مطابق داده های مرکز آمار، نرخ تورم نقطه ای 

گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« با کاهش 4 درصدی به 24 درصد 
و گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با کاهش 0.3 واحد درصدی به 27.4 درصد 
رسیده است. همین طور تورم ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها 
و دخانیات« و »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« به ترتیب 0.3- درصد و 1.4 درصد 

بوده است.
کالاهای غیرخوراکی شامل پوشاک، مسکن، مبلمان و لوازم خانگی، بهداشت و 
درمان، حمل ونقل، ارتباطات، تفریح و فرهنگ، آموزش، هتل و رستوران و کالاها و 
خدمات متفرقه می شود. در دو ماه گذشته )آبان و آذر( رشد بخش غیرخوراکی سبک 
خانوارها به دلیل افزایش 50 درصدی قیمت بنزین سهمیه ای و 200 درصدی بنزین 
آزاد رخ داد. بیشتر این رشد در ماه آذر اتفاق افتاد که نرخ تورم ماهانه گروه حمل ونقل 
14.1 درصد شد. شاخص نقطه  به  نقطه این مجموعه کالایی در ماه آذر هم به 4۹.8 
رسیده بود. این میزان افزایش به حدی بود که نرخ تورم گروه غیرخوراکی را 2.8 درصد 
بالا برد. البته خیلی مهم است که اشاره شود این افزایش قیمت در گروه حمل ونقل 
طی ماه آذر خیلی زود بر کالاهای خوراکی تأثیر گذاشت؛ به طوری که قیمت این گروه 

به میزان 4.1 درصد نسبت به آبان رشد کرد.
به بیان دیگر، برخلاف برخی نظراتی که ارائه می شد، گروه خوراکی ها که بیشترین 
وزن را در سبد خانوارهای طبقات پایین جامعه دارد، نخستین اقلامی بودند که 
به صورت مستقیم از رشد قیمت بنزین تأثیر پذیرفتند. این موضوع موجب شد تورم 
دهک های جامعه، یک الگوی آسیب زننده برای کم درآمدها به خود بگیرد. تورم گروه 
خوراکی ها طی آذرماه برای دهک اول )کم درآمدترین( به میزان 3.2 درصد و برای 

دهک دهم 0.58 درصد شده بود.

اما در ماه دی با کاهش تب افزایش قیمت بنزین، تورم این بار به الگویی برگشته که 
در آن طبقات بالایی کشور بیشتر از طبقات کم درآمد تحت تأثیر قرار می گیرند. دامنه 
تغییرات نرخ تورم سالانه در دی ماه 139٨ برای دهک های مختلف هزینه ای از 1,3٨ 
درصد برای دهک اول تا 40.3 درصد برای دهک دهم است. این تغییر الگو به دلیل 

کاهش بیشتر نرخ تورم گروه کالاهای خوراکی نسبت به غیرخوراکی بوده است.
کاهش التهاب تورم روستایی

در محاسبات مرکز آمار، نرخ بنزین در هر لیتر 2200 تومان در نظر گرفته شده است. 
این رقم میانگینی از دو رقم 1500 تومان سهمیه ای و 3000 تومانی آزاد است. یعنی 
فرض بر این بوده که سوخت یک ماهه هر خودرو شامل 50 درصد بنزین سهمیه  ای و 
50 درصد آزاد بوده که البته در رابطه با این فرضیه شبهه زیادی وجود دارد. این فرضیه 
بر اساس الگوی مصرف خودروها انجام شده که طبق آن، میزان مصرف ماهانه کل 

احصا و بر مبنای آن مصرف سهمیه ای مشخص می شود.
البته باید به این موضوع هم اشاره کرد که گروه حمل ونقل تنها شامل قیمت بنزین 
نمی شود. اقلام این گروه که طبق فرمول مرکز آمار وزنی ۹.2 درصدی از کل سبد 
خانوارها را دارد، شامل قیمت خرید سواری، وانت، موتورسیکلت، دوچرخه، قیمت 
بلیت اتوبوس درون و برون شهری، سفر هوایی و ریلی و حتی نرخ خدمات تعمیر 

وسایل نقلیه هم می شود.
افزایش قیمت گروه حمل ونقل در ماه آذر به دلیل افزایش بنزین، بیشتر فشار خود 
را بر مناطق روستایی نشان داده بود که دلیل آن هم نبود جایگاه های بنزین و به تبع 
آن، اعمال درصدی بیشتر از نرخ های مصوب بر قیمت این کالا از سوی خرده فروشان 

این مناطق بود.
از همین رو، نرخ تورم ماهانه کالاهای غیرخوراکی در میان روستاییان بیشتر از 
مناطق شهری شده بود. این شاخص به ترتیب در مناطق شهری و روستایی به 3.6 
و 2.6 درصد رسیده بود. مضاف بر این، روستایی ها به دلیل اینکه در شرایط معمولی 
هم نسبت به شهرها برای حمل اقلام مصرفی، کرایه بیشتری می دهند، همچنین به 
خاطر درآمد پایین و وزن بالای کالای خوراکی در سبد مصرفی خانوارهای این مناطق، 
بیشترین نرخ تورم ماهانه را از سوی گروه خوراکی ها متحمل شدند. طبق داده های 
مرکز، نرخ تورم ماهانه آذرماه گروه خوراکی روستایی ها به میزان 5 درصد رشد کرد، در 
حالی که همین شاخص برای شهرها 3.۹ درصد شده بود. نرخ تورم ماهانه مناطق 

روستایی در ماه آذر 4.2 درصد و در شهرها 3 درصد شده بود.
اما در دی ماه که نیروی تورمی رشد قیمت بنزین به طور کامل تخلیه شده، نرخ تورم 
روستایی کاهش محسوس تری از شهرها داشته است. نرخ تورم نقطه به نقطه در ماه 
دی خانوارهای روستایی 27 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 1.9 درصد کاهش 
داشته است. در حالی که همین شاخص برای خانوارهای شهری 26.2 درصد است 
که نسبت به ماه قبل نیز 1.4 درصد کاهش داشته است. همچنین این کاهش در نرخ 
تورم ماهانه خانوارهای روستایی و شهری هم قابل مشاهده است. نرخ تورم ماهانه 
برای خانوارهای شهری 0,9 درصد است که نسبت به ماه قبل، 2.1 واحد درصد 
کاهش داشته است. هم چنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 0.5 درصد بوده که 

نسبت به ماه قبل 3.7 واحد درصد کاهش داشته است.
تغییرات قیمتی در میان اقلام

در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بیشترین افزایش قیمت 
نسبت به ماه قبل مربوط به گروه »میوه و خشکبار« و بیشتر مربوط به کالاهای انار، موز 
و هندوانه است. در گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« گروه »حمل ونقل« 
و به طور مشخص انواع اتومبیل سواری بیشترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل 
داشته اند. همچنین گروه »سبزیجات« به طور مشخص گوجه فرنگی و گروه »گوشت 
قرمز، سفید و فرآورده آنها« به طور مشخص گوشت گاو و گوسفند نسبت به ماه قبل، 

کاهش قیمت داشته است.

گزارشی از تغییرات نرخ تورم دی ماه ؛

نیروی تورم به غیرخوراکی ها رسید

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه »6 پروژه اولویت دار آزادراهی به طول 550 
کیلومتر تا سال 1400 به بهره  برداری می رسد« گفت: با بهره برداری از این شش 

آزادراه، طول آزادراه های کشور نزدیک به 25 درصد افزایش می یابد.
و  آزادراهی  زیربنایی  پروژه های  وضعیت  آخرین  به  اشاره  با  خادمی«  »خیرالله 
بزرگراهی در دولت تدبیر و امید اظهار داشت: در حوزه ساخت و توسعه آزادراه ها، از 
مجموع 3500 کیلومتر آزادراه جدید در برنامه کاری شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 

حمل ونقل، نزدیک به 1200  کیلومتر در دست اجرا قرار دارد.
وی با بیان اینکه »از مجموع نزدیک به 38 هزار کیلومتر راه  شریانی در کشور نزدیک 

به 18 هزار کیلومتر بزرگراه و حدود 2400 کیلومتر آزادراه تشکیل می دهد«، افزود: 
طبق برنامه، احداث 18 هزار کیلومتر بزرگراه و آزادراه در کشور پیش بینی شده است. 
پس بر فرض احداث 3500 کیلومتر آزادراه جدید، انتظار می رود، 15000 کیلومتر 
جاده بزرگراهی جدید در کشور احداث شود که البته بخشی از آن در موافقتنامه ها 

قرار دارد.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل بیان داشت: از مجموع 15 
هزار کیلومتر بزرگراه مورد نیاز کشور، حدود 7700 کیلومتر بزرگراه و راه  اصلی در دست 
اجرا قرار دارد که سالانه نزدیک به 1000 تا 1200 کیلومتر آن تکمیل و به بهره برداری 

می رسد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به شش پروژه آزادراهی اولویت دار که تلاش 
شد طی یکسال و نیم آتی به بهره برداری برسد، گفت: اولین پروژه منطقه یک آزادراه 
تهران-شمال و دومین پروژه آزادراه همت-کرج است که امیدواریم هر دو امسال به 

بهره برداری برسند.
وی افزود: کنارگذر جنوبی تهران و قطعه خرم آباد-بروجرد واقع در آزادراه خرم آباد-
اراک که نقش پررنگی در کریدورهای ترانزیتی و کارکرد ترافیکی قابل توجهی دارند نیز 

در سال آینده به بهره برداری می رسند.
خادمی همچنین روند اجرایی ساخت آزادراه ارومیه-تبریز را مثبت ارزیابی کرد 

و گفت: بخشی از آزادراه ارومیه-تبریز به طول 31 کیلومتر در سال جاری با حضور 
رییس جمهوری به بهردبراری رسید و قطعات 3 و 5 با روند خوبی در حال اجرا است.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور یادآور شد: آزادراه 
شیراز-اصفهان به طول 225 کیلومتر ششمین آزادراه اولویت دار کشور است که با 
بهره برداری از آن 100 کیلومتر طول مسیر بین دو استان کاهش می یابد و با توجه به 
قابلیت تردد با سرعت 120 کیلومتر در ساعت در این آزادراه، زمان سفر بین 2 تا 2.5 

ساعت کاهش می یابد.
وی با اشاره به آزادراه در حال ساخت اصفهان-شیراز،  گفت: پیش بینی می شود این 
پروژه بزرگ آزادراهی که درواقع طولانی ترین پروژه آزادراهی کشور است در اوایل سال 

1400 به بهره برداری برسد.
 معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به شش آزادراه نام برده به طول 587 کیلومتر، 
تصریح کرد: با بهره برداری از این شش آزادراه، یک تحول در شبکه جاده ای کشور 
بخصوص در محدوده استان های تهران و البرز رخ می دهد و طول آزادراه های کشور 

نزدیک به 25 درصد افزایش می یابد.
خادمی در ادامه با اشاره به اقدامات حوزه ساخت و توسعه بزرگراه ها بیان داشت: 
در این بخش 7800 کیلومتر  بزرگراه و راه اصلی در دست اجرا قرار دارد که طبق 

هدف گذاری حدود 800 کیلومتر آن به بهره برداری می رسد.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

۶ آزادراه اولویت دار تا سال ۱۴۰۰ افتتاح می شوند

 گفتمان اقتصاد اسلامی از نگاه باورمندان آن تاکنون نتوانسته است جنبه ای هژمونیک یافته و در عرصه اقتصاد ایران میان داری کند. 
از این منظر، تک ستاره هایی از افراد و تک نگاشته هایی از آثار وجود دارد و اقداماتی معدود نیز صورت گرفته اما این برای وجه قالب شدنِ 

اقتصاد اسلامی به هیچ وجه کافی نیست.
یکی از پرسش های اساسی طی سالیان پس از انقلاب اسلامی این است که آیا نظام سیاسی و تصمیم گیرندگان کلان کشور توانسته اند 
اقتصاد اسلامی را به طور کامل محقق سازند؟ بررسی ها گویای آن است به آن میزان که بتوان مکتب اقتصادی نوینی برگرفته از آموزه های 
اسلامی ایجاد کرد، نتوانسته ایم موفق باشیم. درواقع در عرصه نظریه پردازی و عملیاتی کردن اقتصاد اسلامی، هنوز در ابتدای راه هستیم. 
البته »اقتصاد مقاومتی« که هم پیوندی ویژه ای با اقتصاد اسلامی دارد، مرحله نوینی را پیش روی مان قرار می دهد اما در مجموع در زمینه 
گفتمان سازی توفیق زیادی حاصل نکرده ایم. طی سال ها و دهه های گذشته غیبت اقتصاد اسلامی به شدت حس شد، زیرا به دلیل نادیده 
گرفتن عدالت در عرصه اقتصاد و مبنا قرار گرفتن مدل های توسعه خطی، شکاف طبقاتی به وقوع پیوست. همانگونه که پیشتر گفته شد، 

تحقق اقتصاد اسلامی نیز بیشتر در سویه های نظریه پردازی و تئوریک باقی ماند و کمتر وجه عملیاتی پیدا کرد.
اقتصاد اسلامی چیست؟

در تعریفی از اقتصاد اسلامی باید یادآور شد این مدل اقتصادی به مثابه الگویی برای پیشرفت و تعالی است که بر خلاف مدل »اقتصاد 
سرمایه داری«، رشد اقتصادی توام با عدالت است. به این معنی که اقتصاد اسلامی بر خلاف نظام سرمایه داری، توزیع قبل از تولید و یکسان 
سازی فرصت ها – قبل از آغاز تولید- را مدنظر دارد. همچنین، تفاوت ها و تعارض های اساسی اقتصادی میان نگرش و سویه های اسلامی با 
»سوسیالیستی« وجود دارد چرا که این تفاوت ها و تعارضات دارای ریشه در مبانی هستی شناسی و انسان شناسی و معرفت شناختی است. 
در اقتصاد اسلامی، محور اقتصاد تنها در نیازهای مادی و ابعاد جسمانی انسانی خلاصه نشده بلکه به ابعاد روحی و معنوی نیز توجه شده 
و روح معنویت و اخلاق بر چنین اقتصادی حاکم است. در تفسیر و تحلیل رشد و توسعه اقتصادی، پیروان مکاتب اقتصادی »کلاسیک«، 
»نئوکلاسیک«، »مکتب کینز« و امثال آنها، دیدگاه های خاص خود را در جهت طراحی نظام اقتصادی مطرح ساخته اند. به عنوان نمونه، 
کلاسیک ها حول بازار آزاد، نئوکلاسیک ها در زمینه کارآفرینی، پیروان »مکتب شیکاگو« در زمینه نقش آموزش، طرفداران »فیزیوکراسی« 
در خصوص کشاورزی و »مکتب سوداگران« )مرکانتلیسم( در زمینه مازاد صادرات به نظریه پردازی پرداخته اند. آیین اسلام نیز در جهت 
تنظیم روابط اقتصادی بین انسان ها جهت تأمین نیازهای اقتصادی یا رفع مشکلات اقتصادی، چارچوب ها و قواعدی را مشخص ساخته 

که با عدالت اجتماعی مرتبط است؛ قواعدی کلی که در ابواب اقتصادی فقه اسلامی بیان شده است.
رویکرد جریان های سیاسی به اقتصاد اسلامی

در دیدگاه اقتصاد اسلامی مالکیت به سه مالکیت خصوصی، عمومی و دولتی تقسیم می شود و آزادی مالکیت مشروع مورد تأیید و 
سرمایه در چارچوب شرع مورد حمایت قرار می گیرد. در یک بررسی کلان در نسبت سنجی رویکردهای جریان های سیاسی نسبت به 
مقوله اقتصادی می توان 2 مدل کلی اقتصاد دولت پایه و اقتصاد آزاد را ملاحظه کرد. در این میان، جریان های سیاسی چپ سنتی بیشتر 
طرفدار اقتصاد دولتی بوده و راست مدرن نیز اقتصاد آزاد را به عنوان رویکرد اقتصادی اش برگزیده است. بر اساس دیدگاهی میانه، اقتصاد 
اسلامی نه تنها با انحصار اقتصادی در دست دولت بلکه خصوصی سازی صرف نیز مخالف است. به عبارتی دقیق تر، اقتصاد اسلامی بر 
خوداتکایی اقتصادی و خودکفایی تاکید دارد و بر رقابت تعاون و همکاری مبتنی است. اگر ما توانسته باشیم اقتصاد عادلانه در توزیع ثروت 
و موقعیت های اقتصادی داشته باشیم، نباید تورم و فقر و نابرابری را آنچنان مشهود در جامعه ببینیم. در واقع بر خلاف آن که پتانسیل های 
اجتماعی و فرهنگی مردم برای اجرای کامل قانون اساسی در حوزه اقتصاد و اسلامی کردن آن در جامعه وجود دارد، متاسفانه تاکنون 
بالفعل نشده است. به همین خاطر، اقتصاد اسلامی تاکنون نتوانسته است جنبه ای هژمونیک یافته و در عرصه اقتصاد ایران میانداری کند.

آمار و ارقام حاکی از آن است که در پایان معاملات آذرماه امسال ارزش بازار بورس اوراق و بهادار به 18013 هزار میلیارد ریال 
رسیده که رشد 16 درصدی نسبت به ماه قبل )آبان( را نشان می دهد و رشد بیش از ۹0 درصدی نسبت به پایان سال 13۹7 را 

نشان می دهد؛ رشدی که یک تحلیل گر بازار سرمایه دلیل آن را نبود فرصت جایگزین سرمایه گذاری می داند.
به گزارش ایسنا، شاخص کل )وزنی- ارزشی( بورس اوراق بهادار در پایان معاملات یک ماهه منتهی به آذرماه 13۹8 با افزایش 

16.1 درصدی به 353 هزار و ۹۹7 واحد رسید. این بیشترین مقدار شاخص کل طی دوره 13 ماه اخیر محسوب می شود.
همچنین مقدار شاخص کل بورس اوراق بهادار از ابتدای سال 13۹8 تا پایان آذرماه معادل ۹8.1 درصد رشد داشته است. 
شاخص کل )وزنی ارزشی( فرابورس ایران نیز در دوره یک ماه منتهی به پایان آذرماه 13۹8 با 15.4 درصد افزایش به مقدار  

55۹.4 واحد و بیشترین مقدار خود طی دوره 13 ماه اخیر رسید.
این در حالی است که مقدار شاخص کل )وزنی ارزشی( فرابورس ایران از ابتدای سال 13۹8 تا پایان آذرماه رشد 102 درصدی 

را نشان می دهد.
بازار جایگرین برای سرمایه گذاری وجود ندارد

در این زمینه، احمد پویان فر در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نمی توان گفت که رشد بازار مطلقا حباب است، اظهار کرد: البته 
شاید بتوان گفت قیمت ها کمی نسبت به متغیرهای بنیادی شرکت ها بالاست اما درحال حاضر شرایطی در اقتصاد ایجاد شده 

که تقاضا به این سمت هدایت می شود.
وی ادامه داد: حجم نقدینگی که در دست مردم است در مدت زمان زیادی می توانست در بازار ارز سرمایه گذاری شود اما 
به دلایل مختلف از جمله کنترل هایی که در بازار ارز وجود دارد و همچنین نظمی که بانک مرکزی به این بازار داده است، 

محدودیت های خاصی در بازار ارز ایجاد کرده و تقاضای نقدشوندگی به آن سمت نمی رود.
این تحلیلگر ارشد بازار سرمایه با تاکید بر اینکه بازار طلا هم تابعی از بازار ارز بوده و این بازار هم محدود شده است، ادامه داد: 
فرصت جایگزین دیگر، املاک و مسکن است که به دلیل نقدشوندگی کم و رشد قیمت هایی که در آن بازار اتفاق افتاده امکان 

جذب نقدشوندگی بیشتر از این در این بازار نیز وجود ندارد.
قیمت ها همچنان رشد می کند

پویان فر با تاکید بر اینکه در حال حاضر تنها بازاری که می تواند نقدشوندگی جذب کند بازار سرمایه است، اظهار کرد: در 
این راستا خوشبختانه یا متاسفانه افراد غیر حرفه ای در سراسر کشور به سرمایه گذاری در بورس گرایش پیدا کرده اند و یکی 
از دلایل اینکه به هر نحوی فارغ از توجه به متغیرهای بنیادی قیمت سهام رشد می کند نیز همین موضوع است. به همین 
دلیل نگرانی هایی وجود دارد مبنی بر اینکه افرادی که به صورت غیر حرفه ای وارد بازار می شوند رفتارهای احساسی بیشتری 
از خود نشان می دهند و به راحتی در نوسانات قیمت ها دچار زیان و خسران می شوند. در کل چون فرصت جایگزین کردن 

سرمایه گذاری برای مردم وجود ندارد قیمت ها در بورس همچنان رشد خواهد کرد.
وی با تاکید بر اینکه رشد بازار سرمایه در سال آینده بیشتر از این میزان هم خواهد شد، افزود: لایحه بودجه سال آینده حدود 
50 درصد کسری دارد. این کسری بودجه باید از طریق تزریق پول یا استقراض دولت از بانک مرکزی جبران شود. این استقراض 
دولت از بانک مرکزی احتمالا تورم را بالا می برد و تورم بالا به معنی این است که رشد قیمت ها را در بازار بورس حتی به صورت 
اسمی شاهد خواهیم بود؛ در نتیجه پیش بینی می شود شاخص بورس همچنان رشد کند. البته باید تاثیر مسائل سیاسی را هم 

در این بازار در نظر گرفت

چرا اقتصاد اسلامی تاکنون نتوانسته در عرصه اقتصاد ایران میانداری کند؟

»اقتصاد اسلامی«؛ نقشه راه رشد اقتصادی توأم با عدالت
اوضاع بورس در سال آینده بهتر هم خواهد شد

چرا خواستگاران بورس زیاد شدند؟

*علیرضا باستانی
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پیشنهاد یک تیم سری آ را رد کردم؛

دی بیاسی: ایران؟ بحث بر سر جزئیات است

ورزشی6

استقلال با شکست الکویت صعود کرد

خط و نشان استقلال و »شیخ« برای آسیا

تیم فوتبال استقلال در اولین گام خود در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا با 
درخشش شیخ دیاباته مهاجم خارجی خود برابر تیم الکویت به پیروزی رسید و به مرحله 

بعد صعود کرد.
برپایه این گزارش، تیم فوتبال استقلال ایران در مرحله مقدماتی لیگ قهرمانان آسیا  
شامگاه روز شنبه در ورزشگاه آل مکتوم دبی میزبان تیم الکویت کویت بود که این بازی با 

نتیجه 3 بر صفر به سود استقلال به پایان رسید.
در این بازی که از ساعت 17:50 و با قضاوت داور مالزیایی آغاز شد، شیخ دیاباته )27 
و 53( و وریا غفوری )5۹( برای استقلال گلزنی کردند تا نماینده کشورمان به مرحله 
بعدی پلی آف صعود کند. استقلال در دیدار بعدی خود روز سه شنبه در قطر میهمان 

تیم الریان است.
فرهاد مجیدی سرمربی استقلال تیمش را در این بازی با ترکیب سید حسین حسینی، 
وریا غفوری، میلاد زکی پور )75 - میلیچ(، روزبه چشمی، شاهین طاهرخانی، محمد 
دانشگر، علی کریمی )65 - فرشید باقری(، مسعود ریگی ، آرش رضاوند، مهدی قائدی 

و شیخ دیاباته )68 - ارسلان مطهری( وارد زمین کرد.
استقلال باوجود مشکلاتی که در روزهای گذشته با آن دست به گریبان بود، مسابقه را 
بهتر از حریفش آغاز کرد. این تیم با اتکا به سرعت مهدی قائدی و قدرت سرزنی شیخ 

دیاباته بارها خط دفاعی الکویت را آزار داد.
دیاباته در دقیقه 27 در حالی موفق به گلزنی شد که توسط دو مدافع الکویت تعقیب 
می شد اما ضربه آرام و دقیق او وارد دروازه الکویت شد. استقلال بعد از این گل بازهم 
فرصت گلزنی داشت. در دقیقه 3۹ ضربه سر دیاباته در حالی که می توانست دروازه 
حریف را باز کند توسط مدافعان این تیم مهار شد. البته تیم الکویت در نیمه نخست 
صاحب یکی دو موقعیت خوب شد از جمله در دقیقه 36 که حسین حسینی ضربات 

بازیکنان حریف را مهار کرد.
در نیمه دوم استقلال بر شدت حملاتش افزود و بازی کاملا هجومی و برتر از حریفش را 
به نمایش گذاشت. تلاش استقلالی ها خیلی زود و در دقیقه 53 مجددا توسط دیاباته به 
ثمر نشست. این مهاجم پاس ارسالی وریا غفوری را در محوطه جریمه الکویت مهار کرد و 

با یک ضربه، دروازه حریف را باز کرد.
استقلال بعد از این گل هم عقب ننشست و 6 دقیقه بعد اینبار توسط وریا غفوری و روی 
یک ضربه کاشته به گل سوم رسید تا عملا تیر خلاصی بر نماینده کویت بزند. محمد 
دانشگر مدافع پیش تاخته استقلال هم در دقیقه 64 موفق به گلزنی شد ولی داور گل 

او را آفساید اعلام کرد.
الکویت با نزدیک شدن به دقایق پایانی فشار زیادی برای جبران نتیجه روی دروازه 
استقلال وارد کرد. در دقیقه 80 و 83 واکنش های دیدنی حسین حسینی بود که مانع 
گل خوردن استقلال شد و در نقش ناجی آبی ها ظاهر شد تا بازی با همان سه گل 
به پایان برسد. در این بازی مسعود ریگی و شاهین طاهرخانی از استقلال کارت زرد 

گرفتند.

پلی آف لیگ قهرمانان آسیا؛

شهرخودرو با غلبه بر الرفاع صعود کرد
دیدار تیم های شهرخودرو ایران و الرفاع بحرین در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا با 

برتری نماینده کشورمان به پایان رسید.
بر پایه این گزارش، در اولین پلی آف لیگ قهرمانان آسیا، تیم شهر خودرو ایران و الرفاع 
بحرین از ساعت 17:50 روز شنبه در ورزشگاه شارجه امارات به مصاف هم رفتند که این 
دیدار در نهایت با پیروزی 2 بر یک به سود نماینده کشورمان به پایان رسید.  محمدرضا 

خلعتبری و امین قاسمی نژاد برای نماینده ایران گلزنی کردند.
در این دیدار مجتبی سرآسیابی تیمش را با ترکیب سیدمهدی رحمتی، علی نعمتی، 
حسین مرادمند، علی فرامرزی، حسن جعفری، اکبر صادقی، سعید صادقی، میلاد 
سرلک، امین قاسمی نژاد، محمدرضا خلعتبری )از دقیقه 86 روح الله سیف اللهی( و 

حسین مهربان )از دقیقه 73 مرتضی خراسانی( به زمین فرستاد.
اولین گل این بازی را محمدرضا خلعتبری در دقیقه 1۹ برای تیم شهرخودرو به ثمر 

رساند تا شاگردان سرآسیابی از حریف خود پیش بیافتند. 
حسن الطاهر بازیکن تیم فوتبال الرفاع بحرین در دقیقه 35 این گل را پاسخ داد تا کار به 

تساوی بکشد و دو تیم در پایان نیمه اول با همین نتیجه به رختکن بروند.
در دقیقه 82 امین قاسمی نژاد مهاجم تیم شهرخودرو دومین گل و گل پیروزی بخش 
نماینده کشورمان را به ثمر رساند تا تیم شایسته خراسانی از حریف پر ادعای خود پیش 
بیفتد و بازی در نهایت با نتیجه 2 بر یک به سود شاگردان مجتبی سرآسیابی به پایان 

برسد.
شهرخودرو با این پیروزی از اولین بازی پلی آف به سلامت عبور کرد تا در دومین دیدار 
پلی آف به مصاف تیم السیلیه قطر برود؛ دیداری که روز سه شنبه به میزبانی تیم قطری 
در این کشور برگزار می شود. در تیم السیلیه، کریم انصاریفرد مهاجم تیم ملی ایران 

حضور دارد. 

عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال:

 سرمربی تیم  ملی ایرانی خواهد بود
عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال گفت: تصمیم این است که سرمربی تیم ملی یک 
ایرانی باشد و به طور حتم ظرف چند روز آینده سرمربی جدید تیم ملی معرفی می شود.
»محمود شیعی« مدیرعمل باشگاه پیکان پس از پایان دیدار تیمش برابر نساجی 
مازندران که با برتری یک بر صفر تیم مهمان همراه بود، در جمع خبرنگاران اظهاران 
داشت: در جلسه ای که با حیدر بهاروند داشتیم قرار شد روی گزینه های ایرانی کار شود. 
وقتی بهاروند به نتیجه نهایی رسید، اعضای هیات رییسه فدراسیون فوتبال جمع بندی 

لازم را انجام خواهند داد.
وی در پاسخ به این پرسش که امکان دارد هدایت تیم ملی را یک گزینه خارجی بر 
عهده بگیرد، گفت: تصمیم این است سرمربی تیم ملی یک ایرانی باشد و به طور حتم 

ظرف چند روز آینده سرمربی جدید تیم ملی معرفی می شود.
عضو هیات رییسه فدراسیون فوتبال گفت: شکایت مارک ویلموتس سرمربی سابق تیم 
ملی از ایران به فیفا داستان کهنه ای است که مهدی تاج باید درباره آن نظر دهد و  من 

در جریان این موضوع نیستم.
شیعی همچنین درباره شکست یک بر صفر تیمش نیز اظهار داشت: متاسفانه مقابل 

نساجی شکست خوردیم و این شایسته ما نبود.
پیکان کند.  باید فکر اساسی درباره شرایط  ما  افزود: حسین فرکی سرمربی  وی 
بازیکنان پیکان باید با تعصب و با غیرت فوتبال بازی کنند. در روزی که نساجی معمولی 

بود، بازیکنان پیکان از معمولی نیز در سطح پایین تری قرار داشتند.
 مدیرعامل پیکان خاطرنشان کرد: اگر حضور من در پیکان ادامه یافت با حسین فرکی 

بحث هایی برای بهتر شدن و قوی تر شدن پیکان خواهم داشت.

محمدنوری:

 باید از مجیدی حمایت کرد
پیشکسوت استقلال گفت: مجیدی در شرایط حساسی هدایت استقلال را برعهده 

گرفت و باید از او حمایت کنیم.
»محمد نوری« اظهار داشت: متاسفانه در روز های اخیر حاشیه هایی بین من و یکی از 

اعضای هیات مدیره باشگاه به وجود آمد که امیدوارم دیگر ادامه نداشته باشد.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: متاسفانه این آقا گفته است من 2 سال در 
نوری6 سال در  نمی داند محمد  او که هنوز  برای  متاسفم  و  بازی کرده ام  استقلال 

استقلال حضور داشته و خاک این تیم را خورده است.
نوری در خصوص شرایط تیم استقلال افزود: استقلال در نیم فصل خوب یارگیری 
نکرده است، شرایط محل تمرین این تیم مناسب نیست و هر روز در یک زمین تمرین 

می کند و شرایط این روزهای آبی پوشان مرا نگران کرده است.
وی تاکید کرد: فرهاد مجیدی همبازی من بوده و او برای استقلال زحمت کشیده و 
اعتقاد دارم چه مجیدی و یا هر فرد دیگری که بر رو نیمکت استقلال می نشیند باید از 

وی حمایت کرد.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: مجیدی باید نیمکت استقلال را قوی تر کند تا 
این تیم بتواند در مسابقات سختی که پیش روی این تیم است به موفقیت برسد چرا که 

انتظارات از آبی پوشان بسیار بالاست.

 مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال با بیان این که هیچ تهدیدی در کار نیست گفت: 
برای مدیرعامل شدن به استقلال آمدم و اگر امکانش نباشد احتمال رفتنم زیاد است.

علی فتح الله زاده در خصوص آخرین مسائل مربوط به این روزهای باشگاه استقلال 
گفتگویی مفصل انجام داد و به تشریح آخرین وضعیت آبی پوشان پیش از دیدار با الکویت 
پرداخت. مدیرعامل پیشین آبی پوشان در بخش مهمی از این گفتگو به احتمال رفتنش از 
هیأت مدیره اشاره کرد و گفت: کار من پشت میز نشینی نیست، کار من اجرایی است. من 
برای مدیرعاملی به استقلال آمده بودم و اگر قرار باشد نتوانم کارم را انجام دهم احتمال 

رفتنم زیاد است.
از AFC انتظار نداشتیم

عضو هیأت مدیره باشگاه استقلال که با برنامه سلام صبح بخیر شبکه سوم گفتگو 
می کرد بیان داشت: من نمی دانم AFC بر اساس چه معیاری بازی های ما را انداخت 
خارج از ایران. AFC اسیر یک لابی بزرگ پشت پرده شد و اگر غیر از این نبود، امکان 
نداشت بازی پر افتخار ترین تیم ایرانی در آسیا و پر تماشاگر ترین تیم آسیا را از خانه خارج 
کند. ما از کنفدراسیون فوتبال آسیا انتظار نداشتیم با این جایگاهی که برای خودش ایجاد 

کرده اسیر این لابی های پشت پرده شود و به قول معروف بازی بخورد.
توافقی خوب بود نه پیروزی بزرگ

فتح الله زاده در خصوص توافق 4 باشگاه ایرانی با AFC تاکید کرد: بر خلاف گفته 
دوستان معتقدم ما پیروزی بزرگی به دست نیاوردیم، اما توافق خوبی حاصل شد.

پیروزی بزرگ آن بود که ما می توانستیم حق مان را کامل بگیریم و در خانه خودمان 
بازی کنیم. اما اینکه توافق شد بعد از پلی آف در ایران بازی کنیم و بازی های ملی 
مان نیز در تهران باشد، اتفاق خوبی است و من نام این را توافقی خوب می گذارم نه 

پیروزی بزرگ.
AFC این تضمین را داد که بعد از مرحله حذفی آسیا، کلیه بازی های ملی و باشگاهی 

که یکسر آن تیم های ایرانی باشند در کشورمان برگزار شود.
شیطنت بزرگی کردند

همین الان فضای عربستان ملتهب تر از ایران است اما هیچ اتفاقی برای میزبانی آنها 

نمی افتد. مگر قبلًا پیش نیامده بود که در پاریس داعش حملات انتحاری کرده باشد؟ آیا 
میزبانی را از کشور فرانسه گرفتند؟ اینها نشان می دهد در حق کشور ما شیطنت صورت 

گرفته است. شیطنتی که ریشه آن مسائل سیاسی است.
فرهاد مجیدی با کسی اختلاف ندارد

وی در خصوص بیانیه فرهاد مجیدی و دلخوری او از برخی از مدیران باشگاه بیان 
داشت: از این قبیل اختلافات همواره در یک خانواده وجود دارد و من آن را موضوع 
مهمی نمی دانم. ریشه این اختلافات بیشتر در یکسری ناهماهنگی هایی است که 

مدیریت هم در آن دخیل نبوده است. بهتر است بگوییم سو تفاهم تا اختلاف.
مثلًا اگر یک اشتباه فردی نبود و فردی که مسئولیت نگهداری از زمین چمن ورزشگاه 
تحت قرارداد استقلال را داشت روی آن کاور می کشید تا زمین برای تمرین آماده بماند، 

این اختلافات پیش می آمد؟
هوادار بداند من فقط عضو هیأت مدیره هستم

عضو هیأت مدیره باشگاه استقلال تصریح کرد: من در حال حاضر تنها عضوی از هیأت 
مدیره هستم و در سیاست های کلان باشگاه تأثیر گذار هستم. مدیرعامل نیستم که امور 
اجرایی را در دست داشته باشم و هوادار باید این را متوجه باشد. هواداران نباید از من توقع 
داشته باشند که کارهای اجرایی انجام بدهم. متأسفانه تا اسم من می آید هواداران تصور 

می کنند همه کارها را باید انجام دهم در حالی که وظایف قانونی من این نیست.
خلیل زاده و موسوی زحمات زیادی می کشند

فتح الله زاده خاطرنشان ساخت: به جز من در هیأت مدیره نفرات دیگری هم هستند 
که زحمات زیادی می کشند. از دکتر خلیل زاده و آقای موسوی گرفته که با قدرت مالی 
زیادی که دارند مستقیماً به تیم کمک مالی می کنند تا منزوی که تلاش های زیادی کرد 
تا یکسری از مطالبات قدیمی که داشت سوخت می شد را زنده کرد. من خودم برای 
مدیرعاملی به استقلال آمده بودم چون کار من اجرایی است نه نشستن پشت میز. این 
حرف من هم به منزله تهدید نیست، اما ترجیح می دهم در جایی خدمت کنم که توان 
آن را داشته باشم. البته من خودم اگر جای وزیر ورزش بودم و قرار بود بین فتح الله زاده 
و خلیل زاده یا موسوی یکی را برای مدیرعاملی انتخاب کنم، حتماً یکی از این دو نفر را 

انتخاب می کردم. پس توقع زیادی هم ندارم. لذا احتمال رفتنم از هیأت مدیره باشگاه 
هم زیاد است.

بازیکنان با غیرتی داریم
وی در بخشی از این گفتگو با اشاره به بازیکنان خوبی که استقلال در اختیار دارد بیان 

داشت: ما بازیکنانی داریم که از نظر تکنیکی بسیار بالا و در کنار آن با غیرت هستند.
اگر موفقیتی هم تاکنون داشتیم باید بیشتر این موفقیت را مدیون غیرت بازیکنان 
باشیم. بازیکنانی که هر مشکلی بیرون زمین داشتند در مستطیل سبز آن را فراموش 
کردند و بهترین عملکرد را داشتند؛ بازیکنان با غیرتی که سه بازی بدون کادر فنی بازی 
کردند. اگر این بازیکنان حالا با تحمل این همه مشکل دلخور باشند و واکنشی داشته 

باشند، این وظیفه ماست که از آنها دلجویی کنیم.
بعید است استراماچونی در باره من صحبت کرده باشد

فتح الله زاده در خصوص اینکه استراماچونی شرط کرده بود برای بازگشت او نباشد 
بیان داشت: من بعید می دانم چنین چیزی صحت داشته باشد. اولًا من چند روز بعد از 
رفتن استراماچونی به هیأت مدیره آمدم و سابقه کار با هم نداشتیم که ایشان مقابل من 
جبهه بگیرد. در ثانی بین ما تنش که هیچ، حتی صحبتی هم پیش نیامده بود که زمینه 
دلخوری را فراهم کند. ضمن اینکه خود استراماچونی گفته بود مذاکره ای صورت نداده و 
آن مذاکرات را هم به رسمیت نشناخت پس چطور می تواند چنین شرطی گذاشته باشد؟

من شدم دشمن استراماچونی؟
وی افزود: من که قبل از حضورم در هیأت مدیره همه جوره از استراماچونی حمایت 
کردم و خودم هم از رحمان رضایی خواستم برای مذاکره به قطر برود شدم دشمن 
استراماچونی، بعد آنهایی که نمی خواهم اسم بیاورم اما هنوز هم تیم را اذیت می کنند 

شدند هوادار استراماچونی؟
یک عده هستند که امروز می خواهند اسم مرا به دهان ها بیندازند و مرا نزد هوادار خراب 
کنند. من به خاطر استقلال امروز سکوت می کنم اما یقین بدانید که یک روز با ارائه 

مستندات نشان می دهم دوستدار استقلال و دشمن آن کیست.
با کارمند فرودگاه با رأفت برخورد شود

عضو هیأت مدیره استقلال در خصوص رفتار یکی از کارکنان فرودگاه با شیخ دیاباته 
گفت: آن فرد هم حتماً هوادار یک تیم خاص بوده و در یک لحظه جو گیر شده است. من 
از مدیران فرودگاه خواهش می کنم با او برخورد تندی نکنند و نان بُری انجام ندهند. او 

کارمندی از رده پایین است و باید با رأفت با او برخورد شود.
وزیر ورزش برای استقلال کوتاهی نکرد

فتح الله زاده بیان داشت: چون امروز که صحبت می کنم احتمال رفتنم از استقلال زیاد 
است، با خیال راحت از وزیر ورزش دفاع می کنم و کسی نمی تواند بگوید مجیز سلطانی 
فر را می گویم. اینکه هواداران استقلال و پرسپولیس او را متهم به جانبداری می کنند 
درست نیست. البته یکسری مسائل هست که من آن را کتمان نمی کنم و آن مسائل تأثیر 
گذار بودند. اما هواداری وزیر نه. اگر در استقلال مشکلاتی بوده، به خاطر ضعف مدیریتی 
است که در سالهای اخیر در این تیم وجود داشته است. مثلًا تیم قرار است به امارات برود 
و ویزای تیم مشکل پیدا می کند و وزیر برای آنکه باز هم متهم نشود خودش ورود می کند و 
حتی پای وزارت خارجه را هم وسط می کشد. در گذشته کی اتفاق می افتاد که استقلال 
برای صدور ویزا مزاحم دو تا وزارتخانه شود؟ در زمان مدیریت من بالای 100 سفر خارجی 
رفتیم، وزارت خانه که هیچ، حتی هیأت مدیره هم نمی فهمید ویزا چطور آماده می شود. 
حتی خود من هم ورود نمی کردم و معاونانم کار را انجام می دادند. اما حالا برای ویزا باید دو 
تا وزارتخانه ورود کنند. وقتی خودمان نمی توانیم یکسری کارها را انجام دهیم، بی انصافی 

است که همه تقصیرها را گردن وزیر بیندازیم.
هواداران باید در تصمیم گیری ها دخیل باشند

مدیرعامل پیشین استقلال گفت: فصل گذشته را نمی دانم اما این فصل که در هیأت 
مدیره هستم می دانم از ابتدای فصل تاکنون هواداران حدود ده دوازده میلیارد تومان به 
باشگاه کمک کردند. وقتی هوادار اینطور به تیمش کمک می کند، این حق را دارد که در 

خصوص آینده تیمش تصمیم گیری کند و در تصمیم گیری ها سهیم باشد.

علی فتح الله زاده:

مدیرعامل نشوم احتمالا از استقلال می روم

 مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: علیرضا بیرانوند با توجه به توافق صورت 
گرفته تابستان امسال راهی بلژیک می شود اما باشگاه بخشی از مبلغ رضایت نامه 

را اکنون دریافت می کند.
محمد حسن انصاریفرد ، اظهار داشت: خوشحال هستم که می توانیم به هواداران 
بگوییم با موافقت علیرضا بیرانوند و فداکاری او شرایطی پیش آمد که وی را در نیم 
فصل دوم و مرحله گروهی لیگ قهرمانان در اختیار خواهیم داشت و انتقال او به 

اروپا در تابستان سال آینده اتفاق خواهد افتاد.
وی ادامه داد: علیرضا بیرانوند با وجود پیشنهادهای مالی کلانی که داشت، قید 
جدایی از پرسپولیس در این مقطع را زد و طبق توافقی که صورت گرفت و آن را 
نهایی می کنیم، او در تابستان پیش رو راهی لیگ بلژیک خواهد شد. بخشی از مبلغ 

رضایت نامه او نیز در روزهای آینده به باشگاه پرداخت خواهد شد.
مدیر عامل باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: تیم خنک بلژیک  چهارشنبه شب 
با ارسال نامه ای به صورت رسمی خواهان به خدمت گرفتن دروازه بان ملی پوش ما 
شد. روز پنجشنبه هم پیشنهاد دیگری باز هم از سوی تیمی بلژیکی به خود بیرانوند 
ارائه شد هر دو تیم پیشنهادهای مالی عالی به بیرانوند ارائه کرده و آمادگی داشتند 

مبلغ رضایت نامه را هم به باشگاه پرداخت کنند. به این ترتیب اگر علیرضا بیرانوند 
تصمیم به جدایی می گرفت با توجه به بندهای صریح قرارداد   از دست باشگاه کاری 
ساخته نبود و نمی توانستیم مانع این کار شویم. همه چیز به خود بیرانوند مربوط 
می شد. انصاریفرد تصریح کرد:  بیرانوند  هم مردد بود که در این شرایط تیم را ترک 
کندو در نهایت تصمیم به ماندن گرفت. در این زمینه از تلاش همه همکارانم و وکیل 
بیرانوند تشکر می کنم. برای این منظور، در نهایت راهکارهایی در نظر گرفته شد که 
با تائید علیرضا بیرانوند و موافقت باشگاه بلژیکی، این انتقال در تابستان انجام شود 
ولی  باشگاه پرسپولیس نیمی از مبلغ رضایت نامه را در دو مرحله در همین مقطع و 

نیمی دیگر را در پایان فصل به باشگاه پرداخت کند.
وی ادامه داد: قسط اول ظرف سه روز آینده به باشگاه پرسپولیس پرداخت می شود 
و قسط دوم هم 45 روز دیگر در اختیار ما قرار می گیرد. نیمی از مبلغ رضایت نامه 
نیز اخر فصل به باشگاه پرسپولیس پرداخت می شود.  همچنین علیرضا بیرانوند هم 
توافقی را با باشگاه بلژیکی به امضاء رسانده و انتقال او به این تیم قطعی شده است.
مدیر عامل سرخپوشان اضافه کرد: از علیرضا بیرانوند ممنون هستیم که در این 
شرایط، تیم را ترک نکرد و به پیشنهادهای طلایی و کلان پشت پا زد. به او مبلغ قابل 

توجهی را پیشنهاد دادند ولی به خاطر پرسپولیس، هواداران، دینی که نسبت به 
یحیی داشت، دست به این کار نزد و نیم  فصل نرفت. من از طرف باشگاه و هواداران 
از او ممنوع هستم. بیرانوند تعصب و وفاداری را معنا کرد .پرسپولیس، همیشه 
مهد بازیکنان با تعصب و وفادار بوده و هست. من به او درود می فرستم که دریافت 

درآمدی قابل توجه را به تاخیر انداخت.
انصاریفرد ادامه داد:  او صادقانه رفتار کرد و امیدواریم که بتوانیم محبت او را جبران 
کنیم. این یک اتفاق مهم بود که به طرز شگفت انگیزی جور در آمد و من شک ندارم 
در کنار تلاش همه جانبه در باشگاه، فداکاری بیرانوند، لطف خدا و انرژی هواداران 

باعث وقوع آن شد.
وی گفت: ما در حال نهایی کردن توافق ها هستیم. البته نام باشگاه بلژیکی 
را نمی برم چون نمی دانیم آنها برای خود چه مصالحی دارند و این مساله به خود 
آنها و بیرانوند مربوط می شود. امیدواریم با عنایت به خدا، درایت کادر فنی، تلاش 
بازیکنان و صد البته با حمایت و انرژی هواداران اتفاقات خوب روزهای اخیر را به 
قهرمانی پرسپولیس در پایان فصل پیوند بزنیم و بیرانوند را هم با قهرمانی بدرقه 

کنیم.

انصاریفرد تشریح کرد؛

جزئیات انتقال بیرانوند به تیم بلژیکی

- » جیانی دی بیاسی« در تازه ترین مصاحبه خود با یک شبکه 
تلویزیونی ایتالیایی و در پاسخ به پرسشی در خصوص هدایت تیم 
ملی ایران تایید کرد که توافقات اولیه صورت گرفته و تنها توافق بر 

سر »جزئیات« باقی مانده است.
شبکه تلویزیونی ایتالیا سرا در گزارش خود از این گفت  و گو 
نوشت: دی بیاسی مربی است که همیشه به آینده نگاه می کند 
و علاوه بر این، او در انتخاب هایش هم فردی پیشرو محسوب 
می شود و اینکه وی در مدت 5 سال و نیم هدایت آلبانی موفق شد 
تا این تیم را به شکلی شگفت انگیز راهی یورو 2016 کند، به هیچ 

عنوان تصادفی نیست.
سرمربی اسبق تیم های اودینزه و یوونتوس در گفت وگو با برنامه 
»65 و نیم، فوتبال فانتزی در تلویزیونی« به تعدادی از پرسش ها 

پیرامون این موضوع پاسخ داد.

تا امضای قراداد با ایران چقدر فاصله دارید؟
امضا  را  قرارداد  که  زمانی  تا  اما  بر سر جزئیات است  موضوع 
نکنید، هیچ چیزی قطعی نیست. اما کمابیش گزینه محتمل این 

تیم هستم.
از دوران حضور در آلبانی و صعود به یورو چه خاطراتی دارید؟

پنج سال و نیم پرفشار را پشت سرگذاشتم. دورانی با تمایل و 
اشتیاق زیاد برای رستگاری و سرانجام به هدف غیرمنتظره ای 
رسیدیم. همیشه خودم را وقف تیم می کنم. متقاعد شده بودم که 
در پایان بازیکنان تیمم با چشم هایی باز رویای خود را محقق شده 

خواهند دید.
چه تفاوتی بین هدایت یک تیم ملی و یک تیم باشگاهی وجود 

دارد؟ ترجیح می دهید سرمربی ملی باشید یا تیم باشگاهی؟
عمده تفاوت موضوع زمان است. تفاوتی ندارد که کدامیک را 

انتخاب کنم، زیرا در هر 2 حیطه نهایت تلاشم را انجام می دهم. 
مهم ترین موضوع تعیین هدف است. شفافیت در تعیین اهداف 

پیش نیاز تلاش و کار در جهت رسیدن به آن هدف است.
در ماه های اخیر تا چه اندازه به بازگشت به سری آ نزدیک بودید؟

بسیار زیاد به ویژه یکی از تیم ها که فاصله بسیار نزدیکی به نشستن 
روی نیمکت آن داشتم اما در نهایت پیشنهاد آنها را رد کردم اما برای 

احترام به سرمربی فعلی، نام این تیم را فاش نمی کنم.
بهترین خاطره دوران سرمربیگری شما تا به اینجای کار چیست؟
خاطرات خوب زیاد است اما بی شک یکی از آنها راه یابی به یورو 
به همراه آلبانی بود زیرا موفق شدیم این تیم را به جایی برسانیم 
که حتی خوش بین ترین هواداران نیز تصور نمی کردند. دومین 
خاطره ساخت تیمی همچون مودنا بود که موفق شد آ.اس رم را 

در خانه ببرد.

 رئیس هیئت دو و میدانی استان قم از حضور 3 دونده و 2 مربی قمی در اردوی تیم ملی دو و میدانی جوانان خبر داد.
علی رضایی اظهار داشت: اردوی تیم ملی دو و میدانی جوانان ایران برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا در بهار سال آینده آغاز شده 

است که از استان قم 3 ورزشکار و 2 مربی در اردوی ملی پوشان جوان حضور دارند.
وی افزود: علی قاسم بابایی، امیر مقدمی، سیدعلی حسینی به عنوان ورزشکار و علی رضایی و محمد محسن ربانی به عنوان مربی در 

مرحله سوم اردوی آماده سازی جوانان دو و میدانی ایران حضور دارند و این اردو در ورزشگاه آفتاب تهران برگزار می شود.
رئیس هیئت دو و میدانی استان قم با اشاره به نوسازی پیست دو و میدانی ورزشگاه شهید حیدریان قم گفت: این پیست مدتی است که 
نوسازی شده و برای تمرین دو و میدانی کاران شرایط خوبی دارد اما موضوع مهم تر حفظ و نگهداری از این پیست است به طوری که بتواند 

در مدت زمانی طولانی به دو و میدانی قم خدمات دهد.
رضایی بیان داشت: واقعیت این است که پیست دو و میدانی ورزشگاه شهید حیدریان تنها دارایی دو و میدانی قم در فضای شهری قم 
است و باید برای حفاظت از آن تمهیدات ویژه در نظر گرفته شود زیرا ساخت یا نوسازی یک پیست دو و میدانی بسیار پرهزینه است و وجود 

یک پیست، یک سرمایه بزرگ ورزشی برای یک شهر یا یک استان به شمار می رود.
وی عنوان کرد: قم یک پیست دو و میدانی استاندارد دیگر نیز در ورزشگاه یادگار امام قم دارد که کمک حال دو و میدانی قم بوده اما در 

خارج از محدوده شهری قرار دارد و به همین دلیل امکان استفاده از آن برای اغلب ورزشکاران وجود ندارد.

تیم والیبال افق قم با پیروزی برابر عقاب تهران همچنان صدرنشین گروه یک لیگ دسته اول والیبال مردان باشگاه های کشور 
است. به گزارش  مهر، هفته سیزدهم لیگ دسته اول والیبال مردان باشگاه های کشور شامگاه جمعه به پایان رسید و در یکی 

از بازی ها در قم، تیم صدرنشین افق موفق شد میهمان خود را با شکست بدرقه کند.
تیم والیبال افق قم، صدرنشین گروه یک لیگ دسته اول در سالن شهید رضائیان قم به مصاف تیم عقاب نیروی هوایی تهران 

رفت و موفق شد حریف خود را با حساب 3 بر صفر مغلوب کند و همچنان در صدر جدول لیگ دسته اول باقی بماند.
تیم افق در این دیدار نزدیک و زیبا، در ست نخست 25 بر 20 به پیروزی رسید اما اوج جذابیت این مسابقه در ست دوم بود که 
عقاب تمام توان خود را برای جبران به کار بست و حتی تا امتیاز 27 نیز پا به پای افق قم پیش رفت اما در نهایت افق توانست 
در این ست 2۹ بر 27 صاحب برتری شود.  ست سوم این دیدار نیز دقایقی پرالتهاب را برای هر دو تیم رقم زد اما این ست نیز 
با پیروزی 25 بر 22 افق قم به انتها رسید تا در نهایت تیم افق قم از یک بازی پیچیده و سنگین، با برتری کامل و کسب 3 امتیاز 
میدان را ترک کند. بدین ترتیب نماینده والیبال قم صاحب دهمین پیروزی خود از دوازدهمین مسابقه شد و با 28 امتیاز و 3 

امتیاز بیشتر از تیم رده دومی شهرداری قزوین در صدر جدول لیگ دسته یک در گروه نخست باقی ماند.
افق تا پایان مرحله گروهی 4 بازی دیگر در پیش دارد و به دنبال حفظ موقعیت کنونی خود است. نماینده والیبال قم برای 

صعود به لیگ برتر باید در پایان مرحله گروهی به دیدار حریفان خود در گروه دوم برود.

رئیس هیئت دو و میدانی استان خبر داد؛

حضور ۳ دونده و ۲ مربی قمی در اردوی تیم ملی 
با پیروزی برابر عقاب تهران رقم خورد؛

ادامه صدرنشینی تیم افق قم در لیگ دسته اول والیبال کشور

 سرمربی تیم ملی هندبال بعد از راه نیافتن تیمش به رقابت های قهرمانی جهان گفت: 
همه تلاشمان را کردیم تا جهانی شویم اما با اختلافی بسیار کم موفق نشدیم.

»علیرضا حبیبی« ،  درباره از دست رفتن سهمیه قهرمانی جهان اظهار داشت: تیم 
ملی ایران در این مسابقات خیلی خوب کار کرد و همه شاهد تلاش و بازی غیرتمندانه 
ملی پوشان بودند.  برابر بحرین و قطر عالی بازی کردیم و مقابل کویت میزبان رقابت های 
قهرمانی آسیا نیز شدیم. برابر کره جنوبی هم خوب بودیم و با یک تساوی نتوانستیم به 

نیمه نهایی صعود کنیم.
وی ادامه داد: دیدارهای سختی را در این دوره از رقابت ها انجام دادیم و تیم تحت فشار 
بود. »سجاد استکی« یکی از مهره های تاثیرگذار تیم ملی در دیدار با کویت آسیب دید 
و در بازی برابر قطر به میدان نرفت و برابر کره جنوبی نیز با درد بازی می کرد. خستگی و 

مصدومیت روی تیم تاثیر گذاشته بود و از تلاش تمام بازیکنان راضی هستم.
مصاف  به  خوب  شناخت  و  آنالیز  با  افزود:  همچنین  هندبال  ملی  تیم  سرمربی 
کره جنوبی رفتیم. در نیمه اول و تا دقایق پایانی مسابقه نیز از حریف پیش بودیم. همه 
تلاش کردند که شانس صعود به قهرمانی جهان از دست نرود اما در دقیقه پایانی بازی 
برابر شد. مصدومیت روی کارمان تاثیر گذاشت و فشار زیادی روی برخی بازیکنان وجود 

داشت.
وی با اشاره به سبک بازی تیم ملی کره جنوبی افزود: تیم کره سرعت بسیار زیادی 
داشت و 60 دقیقه رقابت با این تیم واقعا دشوار است با این وجود خوب کار کردیم و 
علی رغم این که موقعیت های زیادی را در نیمه نخست از دست دادیم باز هم از حریف 
پیش بودیم. در 2 دقیقه پایانی 2 گل از حریف پیش بودیم و می توانستیم برنده باشیم اما 

اخراج بازیکن کاملا دست ما را بست.
حبیبی همچنین گفت: همه بازیکنان زحمت کشیدند تا در این دوره نتیجه ای خوب 
کسب کنیم و به رقابت های جهانی برویم اما این اتفاق به دلیل تفاضل گل کمتر نسبت 
به کره جنوبی نیافتاد. به نظرم این تیم یکی از بهترین های ایران در چند سال اخیر بود و 

بازیکنان با غیرت و تعصبی مثال زدنی بازی کردند و جنگیدند.
سرمربی تیم ملی هندبال در پاسخ به این سووال که اگر زمان آماده سازی تیم بیشتر 
بود آیا تاثیری بر کار تیم می گذاشت؟ تصریح کرد: قطعا اگر زمان بیشتری داشتیم با 
هماهنگی بالاتر وارد زمین می شدیم. با برنامه ریزی و آماده سازی بلند مدت می توانیم 
برابر قدرت های آسیا خودی نشان دهیم. این مسابقات هم نشان داد فاصله بسیار کم 

شده  است.

سرمربی تیم ملی هندبال: 

همه تلاشمان را برای جهانی شدن کردیم
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انبوه تایید صلاحیت اما همچنان دعوا؛
اصولگرایان پیروز میدان بی رقیب خواهند بود؟

اصولگرایان این روزها در تکاپوی چیدن فهرستی 30 نفره در حوزه انتخابیه تهران از میان 
انبوه داوطلبان تایید شده خود هستند و شواهد در دیگر شهرها هم مژده رقابت در 158 
حوزه بی رقیب به آن ها می دهد با این همه اما تجربه زیسته اصولگرایان در میادین بی رقیب 

هم همیشه پیروزی نبوده است. 
کمتر از یک ماه به انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی باقی مانده و هرچند 
سرمای سیاسی موجود اجازه گرم شدن بیشتر بازار انتخابات را نمی دهد اما احزاب، 
شخصیت ها و جریان های سیاسی در سودای کسب کرسی های سبز بهارستان شب را به 
روز می رسانند و روز را به شب. این میان دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا در دو موقعیت 
کاملا متفاوت قرار دارند، اصلاح طلبان این بار محکم تر از همیشه به سد صلاحیت ها 
برخورده اند در حالی که اصولگرایان با وجود فراوانی نامزدهای تایید صلاحیت شده نگران 

بروز اختلاف برای بستن لیست و انتخاب سرلیست هستند.
۱۵۸ حوزه انتخابیه بدون رقیب و دیگر هیچ

لیست اولیه 15۹ نفره نامزدهای شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی )شانا( برای 
انتخابات یازدهمین دوره مجلس مشخص شد؛ لیستی که هم شامل »محمد باقر قالیباف« 
است هم »مرتضی آقاتهرانی«، هم »غلامرضا مصباحی مقدم« در آن حضور دارد و هم »وحید 
یامین پور«، هم شامل »محمدصادق کوشکی« شده است هم »محمدحسن قدیری ابیانه«، 
حتی »مسعود زریبافان« و »سید شمس الدین حسینی«  هم در این فهرست حضور دارند. 
در واقع 6 نفر از این 15۹ نفر اولیه وزیر دولت احمدی نژاد، 4 نفر از جبهه پایداری، 4 تن از 
اعضای حزب موتلفه اسلامی و 4 نفر از جامعه روحانیت مبارز را در خود جای داده است. 
فهرست رویایی شانا اما باید به سی نفر تقلیل یابد. درباره این پروسه »مصطفی چمران« 
از اعضای شورای ائتلاف گفته است: »مجمع عمومی شورای ائتلاف با شرکت بیش از 
7000 نفر و به شکل الکترونیکی برگزار شود و با توجه به نظرسنجی های صورت گرفته درباره 
چیدمان لیست حدود 10 نفر از چهره ها، 4 تا 6 نفر از بانوان، 3 تا 4 نفر از روحانیون و مابقی 
از چهره های جوان و زیر 50 سال انتخاب می شوند.« در حوزه های انتخابیه شهرستان ها 
هم دست اصولگرایان برای بستن فهرست  باز است و به این ترتیب آن ها برای بستن لیست 

دغدغه ای نخواهند داشت اما برای لیست مشترک باید منتظر ادامه ماراتن ماند.
انبوه تایید صلاحیت اما همچنان دعوا

داستان رسیدن به یک اجماع مختص انتخابات مجلس نیست و اصولگرایان از اواخر 
سال ۹5 در پی اجماع با جمنا بودند؛ سازوکارهای مختلف و متنوعی طی این مدت مورد 
آزمون قرار گرفت و در نهایت به شانا یا شورای ائتلاف نیروهای انقلاب رسیدند. عنوانی که 
گرچه نام اصولگرایی ندارد اما به امید نخست این جریان برای پیروزی در انتخابات تبدیل 
شده است. هرچند ابهاماتی همیشه این باره وجود دارد. »مرتضی طلایی« فعال سیاسی 
اصولگرا درباره این ابهامات می گوید: »اکنون در شرایطی قرار داریم که گویی یک گرگ ما 

را بلعیده است و در شکم گرگ هم دست از اختلافات برنمی داریم و با هم دعوا می کنیم.«
همزمان با خالی شدن میدان از رقیب، دعواها میان اصولگرایان درونی شده و آرام آرام به 
فهرست ها می رسد. گرچه »مهدی چمران« عضو شورای ائتلاف لیست واحد را تنها گزینه 
اصولگرایان می داند اما از تداوم رایزنی خود با دوستان جبهه پایداری هم خبر می دهد و از 
همین خبر هم می توان استنباط کرد که وحدت آنچنان که در بوق و کرناست؛ به دست 
نیامده و فهرست مشترک نیازمند رایزنی های بیشتر است. »مهدی اقراریان«، دبیر شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب از تاخیر در برگزاری مجمع عمومی شورای ائتلاف اصولگرایان 
برای بستن لیست نهایی خبر داده و تاکید کرده است: »تلاش می کنیم در تهران به 
یک لیست واحد دست پیدا کنیم.« »امیررضا واعظی آشتیانی« فعال سیاسی اصولگرا 
هم خواستار هوشمندی اصولگرایان شده و گفته است: »اگر اصولگرایان هوشمندی به 
خرج ندهند و بخواهند احیانا به سمت و سویی حرکت کنند که تشتتی در تصمیم گیری 
باشد و نتوانند در جلسات مشترک به یک اقناع جمعی برسند قطعا حداقل در تهران با 
چالش جدی مواجه خواهند شد و بعید نیست که چند لیست از اصولگرایان بیرون بیاید.« 
»ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا هم گرچه انشعاب در فهرست را بد نمی داند اما تقریبا 
از این انشعاب مطمئن بوده و گفته است: »احتمال کمی وجود دارد تا جبهه پایداری با 
اصولگرایان یک لیست واحد ارائه کنند و الان هم تقریبا به این نقطه رسیده ایم و می گویم 
که احتمال یک لیست واحد، بسیار ضعیف است. دوستان تلاش کرده اند که در حد امکان 

وحدت محقق شود، اما متأسفانه این تلاش به نتیجه نرسیده است.«
ریشه های اختلاف درونی یا پادشاهانی که در یک اقلیم نمی گنجند

»یاران احمدی نژاد با لیست بهار خدمت می آیند« خبری که در روزهای گذشته در کانال های 
خبری منتشر شد و گرچه در حد شنیده از آن یاد می شود اما اگر در بررسی این لیست اسامی 
وزرایی از دولت دهم مشاهده شود که در فهرست شانا هم حاضرند؛ داستان مهم خواهد شد. 
در این لیست انتخاباتی چهره ها و مسئولان ارشد دولت نهم و دهم و جمعی از چهره های 
اقتصادی و همچنین جوانان عدالتخواه حضور دارند و این یعنی جریان بهار جدا از اصولگرایانِ 
شانا در سودای مجلس هستند. اینکه تا چه اندازه این سودا منطقی است، مشخص نیست اما 
»محمدرضا میرتاج الدینی« عضو جمنا و نماینده پیشین مجلس چندان آن را جدی ندانسته و 
معتقد است: »چون احمدی نژادی ها نامزدی ندارند و نامزدهای موجود یا کاندیداهای نیروهای 
انقلاب است، یا مستقل یا اصلاح طلب. من کاندیدای خاصی از طرف احمدی نژادی ها 
ندیدم.« »صادق زیباکلام« استاد دانشگاه تهران اما نظری کاملا متفاوت داشته و پیش بینی 
جالبی هم درباره ترکیب مجلس آینده ارائه می دهد: »بحث اصلی این است که تندروها 150 
کرسی بدست می  آورند یا 200 کرسی؟ اصولگرایان سنتی هم در اقلیت خواهند بود. جبهه 
پایداری و احمدی نژادی ها هیات رئیسه و احیانا ریاست مجلس را بدست می آورند. پایداری ها 
و احمدی نژادی ها اکثریت مجلس را خواهند داشت. طرفداران احمدی نژاد با پایداری ها رابطه 
بهتری دارند تا با قالیبافی ها.« پس می توان جریان بهار را یکی از دلایل اساسی نگرانی های 
شانا برای انتخابات آینده دانست اما دو گانه دوم از بهاری ها هم مهم تر است. این پرسش که 
آیا نواصولگرایی و پایداری در یک اقلیم می گنجند؟ می تواند تمام رشته های ماه های اخیر شانا 
و جمنا و جامعه روحانیت مبارز را پنبه کند اگر اختلاف نواصولگرایان طرفدار شهردار سابق با 
پایداری هایی که ترجیح شان مرتضی آقاتهرانی برای سرلیستی است؛ علنی و گسترده شود. 
اینکه آیا اصول تازه نواصولگرایی می تواند پایداری هایی که گفتمان ارجح و اصلح خود را نه 
اصولگرایی بلکه انقلابی گری می دانند، اقناع کند موضوع مهمی است که برای نتیجه آن باید 
منتظر ماند. گرچه در زبان و سخن اصولگرایان سهم خواهی واژه ای ممنوعه است اما سابقه 
این سهم خواهی نگرانی هایی را درباره سرلیستی در گام نخست و ریاست مجلس در گام بعدی 

ایجاد می کند و نگرانی ها درباره میدان بی رقیب و شکست از خودی را تقویت.

صادق خرازی:
 در سیاست خارجی دشمن یا دوست دائمی نداریم

صادق خرازی، از دیپلمات های پیشین کشورمان گفت: مقاومتی که در میان ملت ها به 
یک مکتب تبدیل شده، بخشی از حکمت اسلامی و ایرانی و حاصل تلاش های سپهبد 
شهید قاسم سلیمانی است. صادق خرازی در مصاحبه با برنامه »افق های نو« که با 
موضوع کارکرد عزت ملی در سیاست خارجی، امنیت و اقتدار جمهوری اسلامی ایران از 
آنتن رادیو گفت وگو  پخش شد، گفت: دیپلماسی و سیاست خارجی بستری برای اتخاذ  
تصمیمات استراتژیک و مهم در کشور است، ما با استفاده از سیاست خارجی تلاش می 
کنیم عزت و استقلال کشور را حفظ کنیم تا بیگانگان طمعی به کشور نداشته باشند. 
وی ادامه داد: در حوزه  سیاست خارجی تلاش می کنیم در عرصه تحولات منطقه ای و 
بین المللی نقش آفرین باشیم و در پرتو آن بتوانیم پیشرفت اقتصادی  و توسعه برای کشور به 
ارمغان آوریم و فرهنگ و گفتمان کشور را نیز به مردم  دنیا معرفی کنیم و این یک سیاست 
خارجی هدفمند و برنامه دار است. خرازی با اشاره به اهمیت سه مقوله عزت، حکمت و 
مصلحت در سیاست خارجی ایران گفت: عزت یعنی مشارکت جدی و اساسی در تمام 
شئونات روابط خارجی در دنیای اسلام، منطقه و محیط بین الملل. وی با بیان اینکه در 
موضوع مصلحت توجه به منافع ملی در اولویت قرار دارد، افزود: در این عرصه بر اساس 
منافع ملی، اهداف و مناسبات مان، مصلحت کشور را تعیین می کنیم. دیپلمات با سابقه 
کشور با ارائه توضیحاتی در مورد روند تصمیم گیری در عرصه سیاست خارجی و با تاکید 
بر اینکه مهمترین فرد تصمیم گیر در این عرصه مقام معظم رهبری هستند و وزارت خارجه 
نیز موظف است تصمیمات اتخاذ شده را اجرایی کند، اظهار کرد: در موضوع حکمت 
نیز توجه به این موضوع مهم است که باید فراتر از جغرافیای سیاسی کشور در عرصه 
سیاست خارجی حرکت کنیم. خرازی ادامه داد: ما در این حوزه می خواهیم در قلمرو 
حکمت متعالی ایرانی و اسلامی فراتر از جغرافیای سیاسی خودمان تاثیر گذار باشیم و 
امروز بر اساس همین مولفه در بسیاری مناسبات جهانی نقش داریم. وی با بیان اینکه 
مفهوم مقاومت که امروز در دنیای اسلام، خاورمیانه و در میان ملتها تبدیل به یک مکتب 
شده است، بخشی از حکمت اسلامی و ایرانی است، خاطرنشان کرد: در چارچوب مقوله 
حکمت، سپهبد شهید قاسم سلیمانی با داعش و تروریسم مبارزه کرد و از خون ملت های 
منطقه دفاع کرد، در واقع یک سردار ایرانی با تلاش های خود مقاومت را در میان ملت های 
دیگر نهادینه کرد.   خرازی خاطرنشان کرد: نهادینه شدن مقاومت مفهومش این است 
که دیگر نظام سلطه نمی تواند تعرضی به ما داشته باشد. وی در همین راستا گفت: اگر 
ما مرزهای مقاومت خود را صرفا در  چارچوب مرزهای جغرافیای سیاسی می دیدیم، 
مطمئن باشید که سرزمین و قلمرو جغرافیایی ما مورد تعرض تروریسم داعش طالبان و 
القاعده قرار می گرفت. خرازی با بیان اینکه مصلحت نیز در این عرصه مفهوم خاص خود 
را دارد، خاطرنشان کرد: ما در دنیایی زندگی می کنیم که قدرت های جهانی همچنان به 
دنبال سلطه بر ملت ها هستند و هژمونی نظام سلطه هنوز پایان نگرفته و حتی متاسفانه در 
برخی از مفاهیم توسعه بیشتری پیدا کرده است. این دیپلمات پیشین کشورمان در پاسخ 
به سوالی در ارتباط با رعایت موضوع عزت ملی در سیاست خارجی کشور در طول 41 سال 
گذشته نیز گفت: عملکرد کشور در حوزه سیاست خارجی با فراز و فرودهایی مواجه بوده 
است ولی به طور کلی می توان گفت موفقیت نسبی در عرصه سیاست خارجی داشته ایم.   
وی با بیان اینکه ما در سیاست خارجی منافع ملی دائمی داریم ولی دشمن و یا دوست 
دائمی نداریم، خاطرنشان کرد: سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران به صورت نسبی 
موفقیت های بزرگی داشته است و اکنون این سیاست خارجی در بسیاری از ممالک الگو 
است و  از آن به عنوان یک سیاست خارجی مستقل و تاثیرگذار که وابسته نیست و می تواند 

نقش تعیین کننده ای داشته باشد یاد می شود.

برای  فاجعه  یک  این  گفت:  اروپایی ها  از  ایران  انتظار  درباره  خارجه  امور  وزیر 
اروپایی هاست که نوکر آمریکا باشند. هر کسی که یک  جانبه گرایی را بپذیرد در حال 
کمک به آنها )آمریکا( است. اروپایی ها نمی توانند در برابر ترامپ سر خم کنند و در عین 

حال، نقش یک فرد قوی را در برابر ایران بازی کنند.
محمدجواد ظریف در گفت وگو با نشریه آلمانی اشپیگل درخصوص اینکه واکنش 
رئیس  گفت:  بود،  خواهد  چه  ملل  سازمان  های  تحریم  بازگشت  صورت  در  ایران 
جمهوری ایران در نامه ای به طرف های برجام، اقداماتی را که تهران انجام خواهد داد، 

تصریح کرده است.
ظریف گفت: اروپایی ها مسئول هرگونه عواقب بازگشت احتمالی تحریم ها علیه ایران 

خواهند بود.
او در بخشی دیگر از این مصاحبه، درخصوص امکان مذاکره میان ایران و آمریکا، این 

امکان را »در صورت تغییر رویکرد آمریکا و لغو تحریم ها علیه ایران« مردود ندانست.
عامل سقوط هواپیمای اوکراینی در زندان است

وزیر امور خارجه در پاسخ به پرسش اشپیگل درباره اینکه چرا سه روز طول کشید تا 
دولت ایران تائید کند هواپیمای اوکراینی با شلیک نیروهای مسلح این کشور سقوط 
کرده است، گفت: اوضاع پیچیده ای در زمانی دشوار بود و آنها به زمان بیشتری نیاز 

داشتند.
او ادامه داد: تقریبا 32 سال پیش آمریکا هواپیمای مسافربری ایرانی راسرنگون 
هستند و حتی تا به امروز هنوز به طور رسمی عذرخواهی نکرده اند؛ افسر آمریکاییِ 
مسئول سرنگون کردن این هواپیما مدال گرفت، اما فرد ایرانی که مسئول شلیک به 

هواپیمای اوکراینی بود اکنون در زندان است.
ظریف افزود: مردم حق دارند از این حقیقت که به آنها دیر اطلاع رسانی شده گله 

داشته باشند اما دولت مسئول آن نبود.
او درباره تحقیقات بین المللی برای سانحه سقوط هواپیمای اوکراینی نیز گفت: ما 
از اوکراینی ها به عنوان مالک هواپیما و شرکت بوئینگ برای مشارکت در این تحقیقات 
انجام  اکنون در حال  استقبال می کنیم؛  نیز  از مشارکت دیگران  و  دعوت کرده ایم 

تحقیقات مناسبی براساس الزامات بین المللی هستیم.
افزایش تنش  در منطقه به دلیل اقدام تروریستی آمریکا

خبرنگار اشپیگل پرسید،   ایران و آمریکا برای 40 ساله گذشته دشمن یکدیگر بوده اند 
و شما پُست های بلندپایه ای را حداقل در مدت 20 سال از این مدت در سیاست خارجی 
ایران برعهده داشته اید. آیا پیش از این نیز با چنین شرایط خطرناکی که اکنون با آن روبرو 

هستید، مواجه شده بودید؟
ظریف در پاسخ گفت:  اولا، باید این موضوع را اصلاح کنم؛ من برای 30 سال است 
که در سِمت های مهم بوده ام و همواره سخت بوده است. در 40 سال گذشته ما چندین 
بار در آستانه جنگ قرار داشتیم. این بار به ویژه جدی بود چون دولت آمریکا عملیات 
تروریستی را علیه یک مقام دولتی و رسمی ایران انجام داد و مسئولیتش را نیز پذیرفت 

که پیش از این هرگز اتفاق نیفتاده بود.
او در پاسخ به این موضوع که آیا تشدید بیشتر تنش ها قریب الوقوع است،   نیز 

گفت:  حمله تروریستی آمریکا علیه سردار سلیمانی بر مبنای اطلاعات اشتباه انجام 
شد. واشنگتن اعتقاد داشت که با ترور سردار سلیمانی، موقعیتش در  منطقه بهبود 
می یابد. به دنبال این حمله، مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا توئیت کرد که مردم 
در خیابان های عراق در حال رقصیدن و شادی هستند؛ اما شاهد مراسم های تشییع 
گسترده و باشکوهی بودیم. این حمله شرایط بسیار سختی را در منطقه ایجاد کرد. 

آمریکا به طور حتم از این حمله سودی نخواهد بود.
آمریکا،   پاسخ حمله تروریستی را از مردم منطقه خواهد گرفت

وزیر امور خارجه درباره پاسخ ایران به ترور قاسم سلیمانی و احتمال حملات بیشتر 
علیه پایگاه های آمریکا در عراق نیز اضافه کرد: حمله موشکی)به عین الاسد( پاسخ 
نظامی رسمی ایران بود و هیچ قصدی برای ایجاد تلفات انسانی در آن نبود. ما حق 
خود را برای »دفاع از خود« به گونه ای مناسب به مرحله اجرا درآوردیم، اما پاسخ واقعی 
از سوی مردم منطقه خواهد بود؛ مردمی که نشان می دهند از رفتار آمریکا متنفرند. 
آمریکایی ها می بینند شهید سردار سلیمانی، موثرتر و کارآمدتر از سردار سلیمانی خواهد 

بود.
ظریف در پاسخ به پرسشی در مورد برداشت تندروهای آمریکایی از واکنش ایران 
نیز گفت: خسارتی که به آمریکا زدیم گسترده بود زیرا آنها با همه توان نظامی خود 
نتوانستند جلوی اصابت موشک ها به پایگاهشان را بگیرند. این نشان می دهد که آمریکا 

چقدر آسیب پذیر است.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران افزود: خسارت واقعی  که آمریکا به خود وارد کرده، 
نفرتی است که در میان مردم منطقه ایجاد کرده است. ترور سردار سلیمانی آغاز پایان 

قطعی حضور آمریکا در عراق و دیگر نقاط منطقه است.
ترور سردار سلیمانی ملاحظات استراتژیک ایران را تغییر نمی دهد

ظریف در پاسخ به این سوال که آیا ترور سردار سلیمانی ملاحظات استراتژیک )ایران( 
را تغییرمی دهد؟ تصریح کرد که خیر، زیرا ملاحظات اخلاقی برمبنای رفتار غیرقانونی 

سایرین تعیین نمی شود.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: رهبر انقلاب یک فتوا داده است که تولید سلاح  های 

کشتار جمعی را ممنوع می کند.
 پاسخ قاطع ایران به پیام تهدیدآمیز پمپئو

ظریف درباره تماس تهران و واشنگتن از طریق سفارت سوئیس نیز اعلام کرد که 
آمریکا آغازگر این تماس و به شکلی بسیار نامناسب بود.

ظریف توضیح داد: پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا، دیپلمات خیلی خوبی نیست؛ پیام 
او تحریک آمیز، توهین آمیز و تهدیدآمیز بود که کاهش تنش را از آن برداشت نمی کردم.

»ما پس از حمله متقابلمان، از طریق سفارت سوئیس پاسخی بسیار مناسب و بدون 
درگیر شدن در هر نوع شعار و قدرت نمایی ارسال کردیم. ما به آنها گفتیم که اقدام ما 
پایان یافته و اگر اقدام دیگری انجام ندهند ما نیز اقدام بیشتری انجام نخواهیم داد و 

مسئول اقدامات دیگران نیستیم.
او، سردار سلیمانی را دوست خوب خود معرفی کرد که شهادتش بسیار مهم و جبران 

ناپذیر است که البته تاثیری بر سیاست ایران در منطقه نخواهد داشت.

وی افزود: آمریکا، اروپا و همه جامعه بین المللی به دلیل پیروزی بر داعش مدیون 
سردار سلیمانی هستند. واقعیات منطقه برای آمریکا غیرقابل درک است. آنها مدام دَم 
از نیروهای نیابتی می زنند اما ایران هیچ نیروی نیابتی ندارد. نیروهای نیابتی برای ترور 

یک ژنرال، میلیون ها نفر را روانه خیابان ها نمی کنند.
اروپا خود را آماده یک نبرد بزرگ کند

وزیر امور خارجه در پاسخ به پرسشی درباره اقدام احتمالی اروپایی ها بعد از مهلت 30 
روزه برای ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت و اعمال تحریم های سازمان ملل گفت: 
اروپایی ها فاقد دلایل قانونی برای توسل به چنین سازوکاری هستند. آنها به دلیل آنکه 

»اروپایی و چشم آبی هستند« نمی توانند چیزی را به شورای امنیت ارجاع کنند.
»فقط ما نیستیم که اینگونه فکر می کنیم، روس ها و چینی ها نیز همین نظر را دارند. 

اروپایی ها باید خود را آماده یک نبرد بزرگ کنند.«
او درباره انتظاراتش از اتحادیه اروپا نیز گفت: برای اروپا فاجعه است که تسلیم بی چون 
و چرای آمریکا شود. آنها به ما می گویند متاسفیم، نمی توانیم کاری کنیم. اروپایی ها 
توان ایستادن در برابر ترامپ را ندارند اما در برابر ایران، تلاش دارند نقش یک نهاد 

قدرتمند را ایفا کنند.
وزیر امور خارجه ایران درباره واکنش ایران به اعمال دوباره تحریم های سازمان ملل 
گفت: حسن روحانی رئیس جمهوری ایران در نامه ای به شرکای توافق)برجام( اقدامات 

ایران را تشریح کرد.
ظریف با پافشاری خبرنگار اشپیگل برای توضیح بیشتر در این زمینه برای خوانندگان 
این رسانه آلمانی، اضافه کرد: خوانندگان شما باید بدانند که اروپایی ها مسئول همه 

پیامدهای آن خواهند بود.
خروج از ان.پی.تی به معنای ساخت بمب اتم نیست

او همچنین در پاسخ به پرسشی درباره تهدید ایران برای خروج از ان.پی.تی )پیمان 
منع کنترل تسلیحات هسته ای( گفت: این موضوع نیز در نامه رئیس جمهوری قید 

شده است.
خبرنگار اشپیگل پرسید آیا این بدان معناست که ایران در مسیر ساخت بمب حرکت 
خواهد کرد؟ ظریف پاسخ منفی داد و گفت: نه؛ تصمیم ما برای خودداری از ساخت 
و اعتقادهای راهبردی  به دلیل مسائل اخلاقی  و  از ان.پی.تی نیست  بمب ناشی 

جمهوری اسلامی است.
وقتی اشپیگل پرسید که آیا ترور سردار سلیمانی تغییری در این ملاحظات راهبردی 
ایجاد کرده است، ظریف پاسخ منفی داد و افزود: اعتقادهای اخلاقی بستگی به 

رفتارهای غیراخلاقی دیگران ندارد.
خبرنگار اشپیگل در ادامه این موضوع را مطرح کرد که گروهی در ایران باور دارند 
سلاح های هسته ای تنها راهِ ایران در دفاع از خود در برابر آمریکاست و آنها ممکن است 
اکنون دلایل بیشتری داشته باشند؛ ظریف پاسخ داد: رهبر ایران فتوایی را صادر کرده 

که سلاح های کشتار جمعی را منع می کند.
ترور سلیمانی، آغاز پایان حضور آمریکا در عراق و  منطقه است

وی درباره اینکه آیا تندروها در آمریکا می توانند واکنش ایران را نشانه ضعف تلقی 
کنند؟ خاطرنشان کرد: ما به آمریکا آسیب های زیادی وارد کرده ایم زیرا با تمام توان و 
قدرت نظامی آنها نمی توانند مانع از حمله موشک ها به پایگاه هایشان شوند. این نشان 
می دهد که آمریکا چقدر آسیب پذیر است. ترور سلیمانی، آغاز پایان حضور آمریکا به ویژه 
در عراق و  دیگر نقاط منطقه است ممکن است این اتفاق همین فردا رخ ندهد اما ما 

قدمتی هزاران ساله داریم و عجله ای نداریم.
دانشجویان معترض نیازمند توجه هستند

وی در ادامه این مصاحبه بار دیگر از خشم مردم پس از سانحه هواپیمای اوکراینی 
دفاع کرد و گفت: دانشجویان معترض نیازمند توجه هستند اما اگر شما می خواهید 
نگرانی های آنها را به عنوان یک نیروی مخالف علیه دولت تلقی کنید، پس باید آن را در 
برابر حضور گسترده مردم در مراسم تشییع سردار سلیمانی قرار دهید. ما نباید صدای 
نارضایتی ها، صدای مخالفت ها و صدای کسانی که زندگی روزمره شان در اثر تروریسم 
اقتصادی آمریکا نابود شده است را نادیده بگیریم. هرچند سایرینی هم وجود دارند که 
برای بزرگداشت مردی که با تروریسم جنگید و از کشورشان دفاع کرد به خیابان ها آمدند. 
ما یک کشور تک صدایی نیستیم. صداهای مختلفی در ایران وجود دارد و مردم حق 

دارند نظراتشان را بیان کنند.
ما کماکان بر سر میز مذاکره هستیم

ظریف همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا مذاکره با آمریکا پس از ترور سردار 
سلیمانی را غیر محتمل می دانید؟ اظهار داشت: خیر. من هرگز چنین امکانی را رد 
نمی کنم به شرط آنکه آنها رویکرد خود را تغییر دهند و واقعیات را به رسمیت بشناسند. 
از نظر ما مهم نیست که چه کسی در کاخ سفید می نشیند. چیزی که اهمیت دارد نحوه 
رفتار آنهاست. دولت ترامپ می تواند گذشته اش را جبران کند؛ تحریم ها را بردارد و به 
میز مذاکره بازگردد. ما کماکان بر سر میز مذاکره هستیم. آنها میز را ترک کردند. آمریکا 
آسیب بزرگی به مردم ایران زده است. روزی که آنها برای جبران کاری بکنند، خواهد 

آمد. ما صبر زیادی داریم.

ظریف در گفت وگو با نشریه آلمانی اشپیگل :

برای اروپایی ها فاجعه است که نوکر آمریکا باشند

مرجان احمدی: 
تا پیش از آنکه نتایج تایید یا عدم تایید صلاحیت کاندیداها اعلام شود، گروه های سیاسی چپ و راست و میانه و حتی مستقلین برنامه 
های مجزای خود برای کسب کرسی های بیشتری از صندلی های سبز بهارستان را داشتند، اما بعد از اعلام نظر شورای نگهبان، 
معادلات به خصوص در جناح چپ بهم ریخت. چهره های شناخته شده در جریان اصلاح طلب رد صلاحیت شدند و حتی به گفته 

محمود میرلوحی، بسیاری از احزاب اصلاح طلب هیچ کاندیدایی در انتخابات اسفند ندارند.
اصولگرایان هم که از ماه ها قبل با مانور دادن روی عملکرد ضعیف فراکسیون امید و مجلس دهم سعی داشتند فضای انتخابات را به 
نفع خود رقم بزنند، حالا با اعلام نظر شورای نگهبان و ردصلاحیت قریب به اتفاق کاندیداهای اصلاح طلب، مسیر جناحِ راست برای 
ورود به بهارستان هموارتر شده است. با این حال تحلیل ها در خصوص ترکیبِ احتمالی و فراکسیون های مجلس یازدهم هنوز هم 

متفاوت است و چهره های اصولگرا و اصلاح طلب نظرات متفاوتی در این رابطه دارند.
سوال اما آن است که در صورت عدم تغییر وضعیت بررسی صلاحیت ها و خالی ماندن دست اصلاح طلبان برای معرفی کاندیدا از 
یک سو و وفور کاندیدا در سوی دیگر داستان یعنی اردوگاه اصولگرایان، چینش مجلس آینده چطور رقم خواهد خورد؟ آیا اکثریت 

اصولگرا در مقابل اصلاح طلب اقلیت شکل می گیرد یا معادلاتی دیگر در پارلمان را شاهد خواهیم بود؟
طبق تحلیل محمود میرلوحی، عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، »بعید است اصلاحات بتواند در این انتخابات لیستی 

ارائه کند و سرنوشت مجلس یازدهم به اتفاقات درون گروهی بین اصولگرایان گره خورده است.«
میرلوحی  می گوید: »درحال حاضر نمی توان برآورد قطعی درخصوص چند قطبی بودن مجلس یازهم داشت و گفت چه ائتلاف 
هایی در این مجلس شکل می گیرد« چرا که به گفته او، میزان و چگونگی مشارکت مردم در این انتخابات هنوز قابل بحث است و 

شرایط رقابت انتخابی و تشکیلِ مجلسی نیرومند که عصاره فضایل ملت باشد در هاله ای از ابهام قرار دارد.
دوقطبیِ اصولگرا-اصلاح طلب

با وجود اینکه تعداد قابل توجهی از کاندیداهای اصلاح طلب رد صلاحیت شدند اما برخی فعالان سیاسی همچنان معتقدند مجلس 
یازدهم ترکیبی دو قطبی از اکثریت اصولگرا و اقلیت اصلاح طلب خواهد داشت و مجلسی دو قطبی تشکیل می شود.

حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه و فعال سیاسی اصولگرا چنین نظری دارد. او به خبرآنلاین می گوید: »تقریبا 
اکثریت قابل توجهی از نامزدهای تایید صلاحیت شده اولین بار است که نامزد نمایدگی مجلس شدند با این حال به نظر می رسد یک 
ترکیب اکثریتی از نیروهای انقلابی و اصولگرا و اقلیتی از جریان اصلاح طلب، مستقلین و معتدل در مجلس یازدهم خواهیم داشت.«
او تاکید می کند آن جریان مستقل و اصلاح طلب که در چارچوب قانون عمل می کند با هم یک فراکسیون را تشکیل می دهند و 

نیروهای انقلاب و اصولگرا هم فراکسیون خود را خواهند داشت.
ترقی احتمال هرگونه انشقاق  میان اصولگرایان در مجلس یازدهم را هم رد می کند و معتقد است آنها قطعا یک فراکسیون واحد 

خواهند داشت.
علی تاجرنیا هم همانند ترقی پیش بینی می کند دو سوم صندلی های پارلمان متعلق به اصولگرایان است.

این عضو حزب اتحاد ملت اما رقابت اصلی را بین گرایش های مختلف جریان اصولگرایی دانسته و معتقد است »اصلاح طلبان نهایت 
یک سوم صندلی های مجلس را به دست خواهند آورد.«

مجلس یازدهم »چندضلعی« می شود؟
برخی چهره های سیاسی اما نظر دیگری دارند. آنها می گویند ممکن است مجلس یازدهم ترکیبی سه یا چهارقطبی از مجموعه 

اصولگرایان، اصلاح طلبان، مستقلین و چهره های جدید داشته باشد.
بهروز نعمتی، نماینده مردم تهران در مجلس و عضو فراکسیون رهروان ولایت به خبرآنلاین می گوید: » با وجود رد صلاحیت های 
صورت گرفته بازهم معتقدم که مجلس یازدهم سه قطبی خواهد بود. مجموع ای از نیروهای اصلاح طلب، اصولگرا و چهره های 

مستقل.«
حسن نوروزی، نماینده اصولگرای مجلس دهم هم معتقد است گروه ها و جناح های مختلف اصلاح طلب و اصولگرا می توانند در 
این انتخابات لیست داشته باشند. او به خبرآنلاین می گوید: »مجلس بعد مجلسی معقول است که با انتخاب مردم روی کار می آید. 
در عین حال فکر نمیکنم همه مردم و کاندیداها ردصلاحیت شده باشند. قطعا لیست های گوناگونی از همین جریان اصلاح طلب و 

اصولگرا بیرون خواهد آمد که می تواند چند جریان در مجلس یازدهم ایجاد کند.«
از سویی محمود میرلوحی احتمال دیگری مطرح کرده و معتقد است چند قطبی در مجلس یازدهم از بین مجموعه اصولگرایان شکل 
خواهد گرفت نه از بین طیف های مختلف سیاسی. او در این رابطه به خبرآنلاین می گوید؛ »اصولگرایان اکنون دسته ها و افکار متنوع 

و حتی بلاتکلیفی دارند بنابراین همین ها ممکن است اضلاع متفاوتی در مجلس یازدهم تشکیل دهند.«
زمزمه های تشکیلِ مجلسی ناشناخته

در این بین موضوع قابل توجه دیگر شعاری است که توسط برخی مردم در جریان اعتراضات دی ماه 13۹6 مطرح شد. »اصلاح 
طلب اصولگرا دیگه تمومه ماجرا«. از آن زمان تاکنون انتخاباتی برگزار نشده تا مشخص شود این طیف چند درصد مردم کشور و افکار 
عمومی را شامل می شود .  این موضوع اما می تواند هم فرصت باشد و هم تهدید. فرصت از آن جهت که این قشر به کاندیداهای 
مستقلی رای دهند که با دید کارشناسی و به دور از هیاهوی سیاسی وارد مجلس شوند و تاثیرگذار باشند اما از سویی به گفته قاسم 

میرزایی نکو، این شرایط می تواند خروجی همچون محمود احمدی نژاد و دولت او در پی داشته باشد.
این عضو فراکسیون امید مجلس به خبرآنلاین گفته که با توجه به شرایط به نظر می رسد برخی به دنبال تشکیل »مجلسی ناشناخته« 
هستند. به گفته میرزایی نکو، »هیچ موقع یک دستی در مجلس ایجاد نخواهد شد. همان موقع که محمود احمدی نژاد هم رئیس 

جمهور شد مجلس و نمایندگانِ وقت با او همراه بودند اما نهایتا اختلافات زیادی بینشان ایجاد شد و دولت انحرافی به وجود آمد.«
علی تاجرنیا هم می گوید بعید نیست »جریان های  نوظهور« از میان اصولگرایان بیرون بیایند و  نوعی دو قطبی سازی در درون 

اردوگاه اصولگرا شکل بگیرد، جریان نو ظهوری که از اصولگرایان سنتی هم عبور می کند.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص تاکید جریان مقابل به ضرورت حضور و مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات و 
نامگذاری عدم مشارکت با عنوان »عدم همکاری با نظام« در انتخابات پیش رو ابراز داشت: این ناجوانمردانه ترین برخوردی است 
که با اصلاح طلب ها صورت می گیرد. اصلاح طلبان چگونه باید برادری خود را ثابت کنند؟ جریانی که علیرغم همه نامهربانی ها 
مسئولین احزاب شان به صحنه آمده و حضور پیدا کرده اند، در مصاحبه ها و سخنرانی ها هم اعلام کرده اند که قصد حضور و 
نقش آفرینی دارند، حال جوانمردانه نیست که کاندیداهای این جریان ردصلاحیت شود و بازهم بگویند که شما قصد همکاری 

ندارید.
غلامرضا ظریفیان درخصوص رویکرد احتمالی اصلاح طلبان در انتخابات اسفند ماه با توجه به ردصلاحیت های صورت گرفته 
در این جناح سیاسی گفت:  یکی از مهمترین مفاهیمی که اصلاح طلبان به آن معتقد بوده و آن را دنبال می کنند مساله حضور 
مردم در انتخابات و نقش آفرینی در سرنوشت خودشان و یا به تعبیری دیگر دفاع از مردمسالاری نظام است که در این ایام با تکیه 

بر قانون اساسی مباحث بسیاری به شکل نظری در این خصوص شکل گرفت.
وی افزود: اصلاح طلبان در همه انتخابات های گذشته که در جمهوری اسلامی بوده، نقش جدی و حضور فعال داشتند و این 

حضور عینی بوده است.
باید همبستگی ملی در حد نهایت تقویت شود 

این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه با اشاره به برخوردهای صورت گرفته با اصلاح طلبان در سال های گذشته، تصریح 
کرد: اصلاح طلبان اگر چه در بیست سال گذشته با فراز و فرودهای زیادی رو به رو بوده اند و درخصوص بسیاری از نیروهای 
کلیدی و توانمند این جریان برخوردهای حذفی صورت گرفت و بسیاری ردصلاحیت شدند اما همواره تلاش این جریان سیاسی 

حضور در انتخابات و تحکیم همبستگی ملی بوده است.
ظریفیان در پاسخ به سوالی در خصوص رویکرد اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو گفت: اصلاح طلبان در شرایط کنونی به 
دلایل مختلفی معتقدند که برای عبور از وضعیت فعلی باید مساله همبستگی ملی در حد نهایت تقویت شود، چرا که همبستگی 

ملی را عامل مهمی برای مواجهه با تهدیدهای بیرونی و چالش های درونی می دانند.
وی ادامه داد: در هفته های گذشته اتفاق تلخ و ضایعه بزرگی که در خصوص سردار سلیمانی رخ داد و ایشان را به شهادت 
رساندند، جامعه یک واکنش بسیار هوشمندانه نشان داد و در مراسم تشییع ایشان به عنوان یک نماد ملی به شکلی عظیم وارد 

میدان شدند و نگرانی ها در خصوص شکاف ها و کاهش همبستگی ملی را تا حد خیلی زیادی کاهش دادند.
وی گفت: اصلاح طلبان انتظار داشتند که علیرغم نامهربانی های صورت گرفته نسبت به این جریان، بتوانند در عرصه حضور 

داشته باشند تا به رفع یا کاهش شکاف ها و مشکلاتی که در جامعه وجود دارد، کمک کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با ایلنا در ادامه به ردصلاحیت پرشمار اصلاح طلبان اشاره کرد و بیان داشت: 
علیرغم اینکه اصلاح طلبان زیادی در انتخابات ثبت نام کردند اما به شکل بسیار گسترده ای ردصلاحیت شدند و بخش مهم یا 
عموم کسانی که از شوراهای مرکزی احزاب ثبت نام کرده بودند، رد صلاحیت شدند. بسیاری از کسانی که رد صلاحیت شده اند 

افرادی هستند که شناخته شده هستند، سوابق و تعلق شان به نظام و مردم را بارها ثابت کرده اند.
اصلاح طلبان بخش عظیمی از نیروهای شاخص خود را در انتخابات ندارد 

وی ادامه داد: در شرایط فعلی جریان اصلاح طلبی بخش عظیمی از نیروهای شاخص خود را در انتخابات ندارد، حتی در 
بسیاری از شهرستان ها حتی یک نفر از نیروهای رده سوم یا چهارم اصلاح طلبان هم تایید نشده اند و در تهران هم شرایط 
متفاوت است، خیلی از نیروهایی که ثبت نام کرده بودند رد صلاحیت شدند. در نتیجه اکنون اصلاح طلبان با یک پارادوکس 
مواجه هستند، اینکه حضور حداکثری مردم برای نظام، رهبری و اصلاح طلبان اهمیت بسیار زیادی دارد، اما از سوی دیگر 
فضای فعالیت و حضور فراهم نیست. این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه اظهار داشت: طبیعی است که در این شرایط در 
خیلی از مناطق کشور اصلاح طلب ها هیچ کاندیدایی ندارند که بخواهند لیست ارائه کنند، پس در آن شهرها تنها می توانند به 

مردم توصیه کنند که در انتخابات شرکت کرده و رای بدهند.
وی گفت: از شورای نگهبان انتظار داریم درخصوص ردصلاحیت ها تجدید نظر کنند تا اصلاح طلبان بتوانند حضور جدی در 
انتخابات پیش رو داشته باشند. اگر چنین اتفاقی رخ نداد با شرایط و ابزارهایی که موجود است باید درخصوص اینکه چگونه در 

انتخابات حضور عملی داشته باشند باید تصمیم گیری شود.
ظریفیان در ادامه در پاسخ به سوالی درخصوص احتمال آماده شدن شرایط برای ریاست قالیباف در مجلس آینده، گفت: با 
نگاهی به کاندیداهای اصولگرایان می توان دریافت که احزاب شناسنامه دار و قدیمی جریان راست در نهایت در این انتخابات 
سهم جدی نداشته باشند، در واقع اکنون مجموعه ای از میان اصولگرایان در انتخابات مجلس حضور دارند که با اصولگراهای 
شناسنامه دار و قدیمی تر متفاوت هستند. اما در خصوص ریاست آقای قالیباف باید منتظر واکنش و نوع انتخاب مردم بود چرا 

بارها مردم در عرصه انتخابات شگفتی هایی را برخلاف پیش بینی ها رقم زده اند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص تاکید جریان مقابل به ضرورت حضور و مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات و 
نامگذاری عدم مشارکت با عنوان »عدم همکاری با نظام« در انتخابات پیش رو ابراز داشت: این ناجوانمردانه ترین برخوردی است 
که با اصلاح طلب ها صورت می گیرد. اصلاح طلبان چگونه باید برادری خود را ثابت کنند؟ جریانی که علیرغم همه نامهربانی ها 
مسئولین احزاب شان به صحنه آمده و حضور پیدا کرده اند، در مصاحبه ها و سخنرانی ها هم اعلام کرده اند که قصد حضور و 
نقش آفرینی دارند، حال جوانمردانه نیست که کاندیداهای این جریان ردصلاحیت شود و بازهم بگویند که شما قصد همکاری 
ندارید. وی ادامه داد: البته در میان اصولگرایان عده ای همیشه اصلاح طلب ها را با عینک منفی نگاه می کردند اما بخشی از 
نیروهای جریان مقابل اصلاح طلبان را می شناسند، سوابق شان را می دانند و چنین نظری را نمی پذیرند، ضمن اینکه باید به 
تجربه های خودمان نگاه کنیم، سرنوشت تاریخی ما نشان می دهد یکدست شدن یک جریان سیاسی در حاکمیت به مصلحت 

کشور نیست.

ترکیبِ احتمالی مجلس یازدهم چگونه خواهد بود؟

محفلِ ناشناخته ها یا پارلمانی دو یا چند قطبی؟
غلامرضا ظریفیان:

یک دست شدن حاکمیت به مصلحت کشور نیست



همایش بزرگ مبلغین اعزامی سازمان اوقاف و امور خیریه ویژه ایام فاطمیه و طرح 
آموزشی  نبوی روز جمعه در سالن همایش های مجتمع فرهنگی  یاس  سوگواره 
امامزاده سیدعلی )ع( قم با حضورآیت الله سبحانی از مراجع تقلید و معاون فرهنگی 

اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه برگزار شد.
اجتماعی  فرهنگی  معاون  عادل  والمسلمین  حجت الاسلام  همایش  این  در 
سازمان اوقاف و امور خیریه، حجت الاسلام شفیع زاده مدیرکل اعزام مبلغ اوقاف، 
سردار آقاخانی فرمانده نیروی انتظامی استان قم، نمایندگان بیوت و دفاتر مراجع 
عظام تقلید، معاونان سپاه علی بن ابیطالب علیه السلام ، جمعی از مدیران اوقاف 
و  المهندس  ابومهدی  سلیمانی،  قاسم  حاج  سپهبد  سردار  شهیدان  خانواده  و 

مظفرزاده حضور داشتند.
پیرامون شخصیت سردار شهید حاج قاسم  از پخش نماهنگی  و بعد  ادامه  در 
سلیمانی، مادر شهید شهروز مظفرزاده از شهدای مقاومت به بیان خاطراتی از فرزند 
شهیدش پرداخت و سپس عباس ایرانمنش مسئول دفتر و سردار شهید سپهبد 

قاسم سلیمانی سخنرانی کرد.
وی با بیان اینکه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی بیش از 40 سال از عمرش را 
در جبهه های نبرد حق علیه باطل سپری کرد گفت: اگر بخواهم شهید سلیمانی 

را در یک واژه توصیف کنم باید بگویم به معنای واقعی کلمه یک مرد جهادی بود.
مداحی حاج عباس حیدرزاده به مناسبت ایام فاطمیه بخش دیگر این همایش 
بود و پس از آن آیت الله جعفر سبحانی از مراجع عظام تقلید به سخنرانی پرداخت.

وی با بیان اینکه یکی از مهمترین خدمات حضرت زهرا سلام الله علیها، تثبیت 
مسئله ولایت بوده است گفت: ایشان به صورت عملی به تثبیت تشیع پرداختند و 

می توان گفت بیشترین نقش را در این زمینه داشته اند.

آیت الله سبحانی:
حضرت زهرا)س( عامل تثبیت تشیع هستند

مرجع تقلید جهان تشیع دراین همایش گفت: مهمترین خدمت حضرت زهرا 
سلام الله علیها ، تثبیت عملی مکتب تشیع و مسئله ولایت است.

 آیت الله  جعفر سبحانی اظهار کرد: اگر بخواهیم جامعه هدایت شود، یکی از راه ها 
آن است که شخصیت های بزرگ دارای اخلاق حسنه را به مردم معرفی کنیم و به 

تعبیری الگو و اسوه به جامعه معرفی نماییم.
وی افزود: قرآن کریم نیز بر این شیوه تربیتی تاکید داشته و الگوهای زندگی کامل 
را معرفی می کند و در عین حال الگوهای زندگی شقاوتمندانه را هم به مردم نشان 

می دهد.
این مرجع تقلید با اشاره به نمونه های معرفی اسوه ها در کلام وحی عنوان کرد: 
خداوند همسر فرعون را مثال می زند، زنی که همه زندگانی مادی برایش فراهم است 
ولی می بیند این امر با زندگی اخروی او در تضاد است بنابراین به حمایت از حضرت 
موسی علیه السلام می پردازد، الگویی کامل از یک انسان مومن و سعادتمند که در 

اوج قدرت همه چیز را رها کرد.
وی ادامه داد: حضرت مریم سلام الله علیها نیز دیگر الگوی نیکی است که خداوند 

در قرآن کریم معرفی می کند که رفتار و کردارش اسوه ای نیکو برای همه ماست.
آیت الله سبحانی با اشاره به الگوهای سعادت و فساد در کلام وحی عنوان کرد: 
خداوند دو زنی را نام می برد که همسران پیامبرانی همچون نوح علیه السلام و 
لوط علیه السلام بودند ولی سرانجام به انبیای الهی خیانت کردند و علیه آنها به 

جاسوسی پرداختند.
استاد حوزه علمیه قم افزود: حضرت خدیجه سلام الله علیها و حضرت زهرای 
مرضیه سلام الله علیها دو زنی هستند که در اسلام به عنوان الگو معرفی شده اند، 

حضرت فاطمه سلام الله علیها برترین بانوی عالم بوده و اسوه کامل هستند.
وی تصریح کرد: زهرای اطهر سلام الله علیها مقامی والا دارند به طوری که خشم 

او خشم پیامبر اکرم صلی الله علیه وآله وسلم و خشم الهی محسوب می شود.
آیت الله سبحانی با بیان اینکه دشمنان به دنبال تحریف شخصیت و اقدامات 
حضرت فاطمه سلام الله علیها هستند گفت: اخیرا هم کتابی در این زمینه توسط 
وهابی ها منتشر شده که روایات پیرامون زندگی حضرت زهرا سلام الله علیها را 

تحریف کرده است.
این مرجع تقلید افزود: در قرآن کریم نام حضرت فاطمه سلام الله علیها نیامده 
ولی اشاراتی به ایشان شده است که از آن جمله می توان به آیاتی پیرامون مودت اهل 

کمال اشاره کرد که حضرت، مصداق بارز آن هستند.
وی با اشاره به اهمیت مودت اهل کمال گفت: این امر سبب می شود در زندگانی 
سالک راه آنها باشیم، این مسئله که توسط پیامبر اکرم صلی الله علیه وآله وسلم به 
عنوان اجر رسالت از مردم خواسته شده در حقیقت اجری برای ماست زیرا نفع آن به 
ما می رسد اگر پیرو حقیقی پیامبر اکرم صلی الله علیه وآله وسلم و فرزندانش باشیم 

و به آنها محبت ورزیم.
الله علیها به جایی رسید که  آیت الله سبحانی افزود: مقام حضرت زهرا سلام 
حضرت محمد صلی الله علیه وآله وسلم فرمودند آمین او، سبب اجابت دعای پیامبر 

در محضر الهی است.
این مرجع تقلید آیه تطهیر را مهمترین دلیل بر عصمت حضرت زهرا سلام الله 
علیها دانست و تصریح کرد: آل عبا پنج نفر هستند که حضرت فاطمه سلام الله 
علیها یکی از آنهاست، این آیه ربطی به زنان پیامبر صلی الله علیه وآله وسلم ندارد 

زیرا ضمایر مذکر بوده و نشان دهنده مرد بودن بیشتر افراد مورد اشاره است.
وی به آیاتی از سوره مبارکه »هل اتی« اشاره و خاطرنشان کرد: خداوند می فرماید 
هُ مُسْتَطِیراً ...« سخنانی که در وصف اهل بیت  ذْرِ وَ یَخافُونَ یَوْماً کانَ شَرُّ »یُوفُونَ بِالنَّ

علیهم السلام و در مدینه نازل شده است.
آیت الله سبحانی با بیان اینکه یکی از مهمترین خدمات حضرت زهرا سلام الله 
علیها، تثبیت مسئله ولایت بوده است گفت: ایشان به صورت عملی به تثبیت تشیع 
پرداختند و می توان گفت بیشترین نقش را در این زمینه داشته اند چرا که با خلیفه 
وقت بیعت نکرد و نمی توان گفت بر اساس حدیث معروف پیامبر صلی الله علیه وآله 

وسلم، او امام زمانش را نشناخته و به مرگ جاهلیت درگذشته است.
 

مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف:
1100 مبلغ فاطمی توسط سازمان اوقاف اعزام می شوند

مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف نیزدراین همایش گفت: در ایام فاطمیه امسال، 
اعزام  مختلف  مناطق  به  سازمان  این  توسط  روحانی  مبلغان  از  نفر  صد  و  هزار 

می شوند.
حجت الاسلام والمسلمین هادی شفیع زاده ظهار کرد: در همایش مربوط به طرح 
»ضیافت الهی« تلاش فراوانی کردیم تا میزبان سردار حاج قاسم سلیمانی باشیم 
ولی چند روز قبل از مراسم اعلام شد با توجه به وضعیت موجود در عراق، ایشان به 

این کشور سفر کرده و ما توفیق این حضور را نداشتیم، حالا مبلغان اوقاف میزبان 
خانواده محترم این شهید بزرگوار هستند.

وی افزود: هر چه داریم از شهدا داریم و امنیت و آسایش امروز ما مدیون تداوم این 
خط سرخ است.

مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه بیش از هزار و یکصد 
نفر از روحانیون به عنوان مبلغان سازمان اوقاف در فاطمیه امسال به مناطق مختلف 
اعزام می شوند گفت: از ٨50 نیت ثبت شده در موقوفات، تعداد کمی برای اقامه 

عزای فاطمیه شناسایی شده اند و این مناسبت همیشه مظلوم بوده است.
وی ادامه داد: به همت جمعی از مبلغان اوقاف طی دهه آخر صفر، 42 وقف 

منفعتی در سراسر کشور به ثبت رسیده است.
شفیع زاده با بیان اینکه کارگروه تخصصی اعزام فاطمیه تشکیل شده است گفت: 
از هر استان چهار نفر و در مجموع 120 نفر در این کارگروه عضویت داشته اند و 
کار اعزام را سازمان دهی کرده اند. مدیرکل اعزام مبلغ سازمان اوقاف و امور خیریه 
عنوان کرد: مناسبت های تبلیغی فرصتی برای ترویج سنت حسنه وقف هم هستند 
و این یکی از وظایف مبلغان به شمار می رود که در راستای تبلیغ این مسئله تلاش 
کنند. وی گفت: بر این اساس چه بهتر که با استفاده از فرصت تبلیغی ایام فاطمیه، 
تلاش کنیم موقوفاتی با نیت اقامه عزای فاطمی و ترویج گفتمان حضرت زهرا سلام 

الله علیها به ثبت برسد. 

مسئول دفتر شهید حاج قاسم سلیمانی :
شهید سلیمانی به معنای واقعی یک مرد جهادی بود

شهید  گفت:  همایش  این  در  نیز  سلیمانی   قاسم  حاج  شهید  دفتر  مسئول 
سلیمانی دارای ویژگی های فردی و اجتماعی فراوانی بود و به معنای واقعی کلمه 

یک مرد جهادی محسوب می شد.
 عباس ایرانمنش اظهار کرد: در وصف شهید حاج قاسم سلیمانی حرف ها گفته 

شده و رهبر معظم انقلاب بهترین تعابیر را درباره وی بکار برده است.
وی افزود: سردار سلیمانی یک انسان کامل بود، انسانی که با طی کردن همه 

مدارج و کمال به مرحله کمال و عرفان رسیده بود.
مسئول دفتر سردار شهید حاج قاسم سلیمانی با بیان اینکه بسیاری او را به عنوان 
یک فرمانده نظامی می شناسند گفت: در عین حال او مردی بود که در حوزه های 

فرهنگی، سیاسی و امور عام المنفعه تاثیرگذاری بالایی داشت.
وی ادامه داد: اقدامات شهید سلیمانی در ارتقاء کمی و کیفی سپاه قدس بی 
نظیر بود و می توان گفت مقاومت بی نام سلیمانی ناشناخته بود و نهال مقاومت به 

دست او کاشته شد و اکنون به درختی تنومند تبدیل شده است.
از  مقاومت  قیام همه گروه های  با  باشد  نیاز  ایرانمنش خاطرنشان کرد: هرگاه 
حزب الله لبنان تا فاطمیون در افغانستان، جبهه مقاومت به سرانجام می رسد و 

طومار امپریالیسم در هم پیچیده خواهد شد.
مسئول دفتر سردار شهید حاج قاسم سلیمانی با بیان اینکه این شهید بزرگوار در 
دوران دفاع مقدس هم اقدامات گسترده ای داشت گفت: با این همه هیچگاه مایل 
نبود از نقش خودش سخنی به میان آورده شود، در همه عملیات های دفاع از حرم 

نیز اینگونه بود و نامش برده نمی شد.
وی با اشاره به عملیات والفجر ٨ خاطرنشان کرد: در این عملیات دشمن به شدت 
غافلگیر شد و رزمندگان اسلام توانستند اراضی فراوانی را تصرف کنند، شهید حاج 
قاسم سلیمانی با تدبیری امنیتی تصمیم گرفت اجازه ندهد دشمن متوجه شود 
نیروها جابجا شده اند و دستور داد نیروهای سپاه هم از اسلحه ژ 3 استفاده کنند و 

به این ترتیب لشکر بعثی غافلگیر شد.
ایرانمنش با بیان اینکه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی بیش از 40 سال از 
او حتی فردای  باطل سپری کرد گفت:  نبرد حق علیه  را در جبهه های  عمرش 

عروسی اش هم به جبهه رفت تا وظیفه اش را انجام دهد.
مسئول دفتر سردار شهید حاج قاسم سلیمانی افزود: بعد از جنگ، او نبرد را کنار 
نگذاشت و برای تامین امنیت استان های مختلف از جمله کرمان وارد میدان شد و با 

اشرار و تروریست ها به مبارزه پرداخت.
وی ادامه داد: اگر بخواهم شهید سلیمانی را در یک واژه توصیف کنم باید بگویم به 

معنای واقعی کلمه یک مرد جهادی بود.
و  تواضع  گفت:  سلیمانی  شهید  شخصیتی  ویژگی های  به  اشاره  با  ایرانمنش 
فروتنی او مثال زدنی بود، اشدا علی الکفار و رحماء بینهم بود و به محرومان رسیدگی 
فراوانی می کرد، به علما و روحانیون احترام فراوانی می گذاشت و در طول 20 سالی 

که با او بودم، ندیدم برگ توبیخی برای کسی امضا کند.
وی افزود: شهید سلیمانی شهادتش را دیده بود و اگر شهید نمی شد بیشتر برایش 

سخت بود.
 

مادر شهید مظفرنیا:
شهید مظفرنیا می گفت در کار ما خستگی وجود ندارد

مادر شهید مظفرنیا  نیز در این همایش گفت: از فرزندم پرسیدم چرا از این همه 
کار و فعالیت خسته نمی شوی و جواب داد برای تحقق آرمان های انقلاب خستگی 

وجود ندارد.
مادر شهید شهروز مظفرنیا اظهار کرد: فرزندم ارتباط عمیق معنوی با من داشت و 

همیشه هوای من را داشت.
وی افزود: شهید شهروز مظفرنیا احترام و محبت عمیقی به خانواده اش داشت و 

گذشت و فداکاری را سرلوحه زندگی اش قرار داده بود.
مادر شهید مظفرنیا با بیان اینکه یک روز از او پرسیدم چرا خسته نمی شوی گفت: 
او می گفت خستگی در کار ما معنا ندارد و ما باید برای تحقق اهداف و آرمان های 

انقلاب اسلامی نهایت تلاشمان را بکار بگیریم.
وی ادامه داد: شهروز هیچ وقت نماز و سایر عباداتش را ترک نکرد و همیشه به 
موقع انجام می داد، فقط دوستانش گفته بودند یک بار که برای درمان مصدومیت 

و جراحات ناشی از جنگ به پزشک مراجعه کرده بود مجبور شده بود روزه نگیرد.
فراموش  هیچگاه  را  پسرم  خاطره  و  یاد  کرد:  خاطرنشان  مظفرنیا  شهید  مادر 
نمی کنم چون او بین فرزندانم چیز دیگری بود و جای خالی اش همیشه احساس 

می شود.
تجلیل از خانواده شهیدان مقاومت 

در همایش بزرگ مبلغان اعزامی سازمان اوقاف و امور خیریه در قم  همچنین از 
خانواده شهید حاج قاسم سلیمانی و دیگر شهدای مقاومت تجلیل شد.

در انتهای این مراسم و با حضور مهمانان حاضر، از خانواده شهیدان مقاومت 
شهروز  شهید  و  المهندس  ابومهدی  شهید  سلیمانی،  قاسم  حاج  شهید  سردار 

مظفرزاده تجلیل شد.

با تجلیل از خانواده شهیدان مقاومت ؛

همایش بزرگ مبلغین اعزامی سازمان اوقاف ویژه ایام فاطمیه برگزار شد

واکنش کرباسچی به »کاخ نشین« خواندن هاشمی رفسنجانی
دبیرکل حزب کارگزاران با انتقاد از کاخ نشین خواندن هاشمی گفت: متأسفانه یکسری کینه های 
عقده شده در بعضی افراد وجود دارد که هنوز نتوانستند با عربده کشی ها و طرح شعار های دروغ 
نظیر »استخر فرح« و... در مردم اثر مثبتی بگذارند و اگر نگوییم که این فضا به نفع آقای هاشمی 
تمام می شود، مسلما به نفع این طیف نیز نخواهد بود.کرباسچی در پا سخ به سوالی در مورد این که 
هنوز هم بعد از گذشت سه سال از درگذشت آیت الله هاشمی، عده ای می گویند ایشان اشرافی گری 
را ترویج کرده است تاکید کرد زندگی آقای هاشمی مشخص بود و آنچه از خود برجای گذاشته نیز 
مشخص است. اینکه برخی با تبلیغات دروغ و جوسازی چنین القاء می کنند دلیل دیگری دارد. یک 
زمانی از من سوال می کردند چرا آقای هاشمی با این حجم از تبلیغات و دروغ مقابله نکرد؟ گفتم به 
نظرم ایشان هیچ گاه نمی خواست وقت خود را برای دفاع در برابر این گونه تخریب ها تلف کند و یا 
اینکه بخواهد جواب حرف باطلی را دهد. فکر می کرد این مسائل سرانجام در طول زمان و با عملکرد 
اشخاص روشن خواهد شد.امروز هم که دیگر آقای هاشمی در میان ما نیست، آنچه به عنوان میراث 
از ایشان باقی مانده، روشن است. آنقدر راجع به کاخ نشینی آقای هاشمی صحبت کردند، ولی امروز 
همان به زعم برخی ها کاخ، تبدیل به موزه شده و کافی است یک بار از آن بازدید کنید تا ببینید چه 
بُعدی از کاخ نشینی در آنجا وجود داشته است؟ اگر وضعیت زندگی آقای هاشمی با برخی افرادی 
که شعار کاخ نشینی ایشان را می دهند، مقایسه کنید معلوم خواهد شد که خود آن ها در چه شرایط 

و موقعیتی زندگی می کنند. 

 دیداررئیس دولت اصلاحات و رئیس جمهور تایید شد
جواد امام، مدیرعامل بنیاد باران درباره خبرهای منتشر شده از جلسه رئیس دولت اصلاحات، 
رئیس جمهوری و حجت الاسلام ناطق نوری به ایرناپلاس می گوید: متن هایی که در فضای مجازی 
آقای خاتمی نسبت  به  و مطلقا مطالبی که  این جلسه منتشر شده کذب محض است  درباره 
دادند،حقیقت ندارد.امام در ادامه بیان می کند: آقای خاتمی با آقای روحانی دیدار داشتند، اما این 
دیدار ارتباطی با موضوعات اخیر نداشته است. درواقع این جلسه، دیداری برای صرف شام بوده که 
از قبل هم این دیدارها اتفاق می افتاده است.مدیرعامل بنیاد باران درباره حضور حجت الاسلام ناطق 
نوری در این جلسه، توضیح می دهد: معمولا افرادی که نام برده می شوند، در جلسات حضور دارند 
اما من دقیق مطلع نیستم که در جلسه آن شب، چه کسانی حضور داشته یا نداشته اند.مدیرعامل 
بنیاد باران در انتها خاطرنشان می کند: این جلسه بوده است؛ اما محتوا و مطالبی که به آقای خاتمی 
در این جلسه در فضای مجازی گفته شده صحت ندارد. درواقع سناریوسازانی نشسته اند و اتفاقات 
اخیر و انتخابات پیش رو را به این دیدار گره زدند که این مسایل تکذیب می شود. هرچند منوال به 
این شکل نبوده که جلسه و دیداری بین این افراد وجود نداشته باشد و اصل دیدار اهمیتی ندارد، 

محتوای آن حایز اهمیت است که مطالب منتشره صحت ندارد.
 

تمساح خلیج فارس اعدام شد
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان از اجرای حکم اعدام سرکرده باند بین المللی مواد مخدر 
معروف به تمساح خلیج فارس خبر داد.علی صالحی صبح دیروز در این باره اظهار کرد: حکم اعدام 
سرباند بین المللی مواد مخدر با نام اختصاری )ع – ز( معروف به تمساح خلیج فارس  و یکی از شرکای 
او با نام اختصاری )م-ح( اجرا شد.وی در ادامه افزود: هجده  نفر از سوداگران مرگ و اعضای دیگر 
این باند نیز در مجموع به 420 سال حبس و بیست و یک میلیارد ریال جزای نقدی محکوم شده 
اند.صالحی یادآور شد: متهم )ع –ز( سرباند این شبکه سازمان یافته قاچاق مواد مخدر که از سوی 
رسانه های مختلف با عنوان تمساح خلیج فارس و مواردی از این دست مطرح شده، یکی از بزرگترین 
سوداگران مرگ و قاچاقچیان مواد مخدر از طریق دریا بود .رئیس شورای قضایی استان هرمزگان 
تصریح کرد: این فرد متولد سال 1362 بود و با وجود آنکه پنج کلاس سواد داشت ، یکی از بزرگترین  

و مخوف ترین شبکه های قاچاق و توزیع مواد مخدر را در سطح ایران و منطقه رهبری می کرد.

محکومیت پزشکان متخلف در اصفهان به عمل رایگان
سید یاسر رایگانی، سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی روز شنبه 5 بهمن در مصاحبه ای گفت: 
»در استان اصفهان در طرحی نوآورانه در شعبه رسیدگی به تخلفات بهداشتی و درمانی اصفهان، 
پزشکانی که به اخذ حق معاینه و هزینه جراحی و خدمات پزشکی مازاد برتعرفه قانونی متهم هستند 
و تخلف آن ها در شعبه محرز می شود با موافقت خود ایشان به جای درج در پرونده پزشکی به ارائه 
خدمات رایگان شامل جراحی، ویزیت و خدمات پزشکی رایگان برای افراد بی بضائت تحت پوشش 

بهزیستی و کمیته حضرت امام )ره( و دانش آموزان نیازمند محکوم شدند.«

 رد صلاحیت یک امام جمعه به دلیل عدم التزام به اسلام!
محمد رضا باهنر نایب رئیس سابق مجلس شورای اسلامی با انتقاد از حجم وسیع ثبت نام ها برای 
حضور در مجلس، بیان کرد: ثبت نام 16 هزار نفر برای حضور در انتخابات، کار را برای شورای نگهبان 
سخت کرد، اما امروز شاهدیم که برخی از افراد صلاحیت حضور در انتخابات را پیدا نکرده اند که حتی 

امام جمعه هستند، ولی عدم التزام به اسلام خورده اند!

سهمیه استان قم 18۶ طلاق در روز
 علی مظفری رییس کانون سردفتران ازدواج و طلاق از اعمال محدودیت ثبت طلاق روز شنبه پنجم 
بهمن  ماه در دفاتر طلاق سراسر کشور خبر داد. تعداد سهمیه مجاز دفاتر طلاق جهت ثبت طلاق 
به تفکیک استان های سراسر کشور در هر روز مشخص شده است که سهمیه استان قم روزانه 186 

طلاق  اعلام شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هنگام غذا خوردن ، نام خداوند عز و جل را بر زبان آوريد 
و سر و صدا راه نیندازيد )در سكوت و آرامش غذا بخوريد( 
؛ زيرا غذا نعمتی از نعمت های خدا و روزی ای از روزی 

های اوست و به جای آوردن شكر و ذكر و حمد او در باره 
آن غذا ، بر شما واجب است .

یکشنبه - ششم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4970

. الكافي : ج 6 ص 2٩6 ح 23

 فرمانده انتظامی قم بابیان این که از ابتدای سال جای تا پایان دی ماه، جرائم سایبری در 
این استان 1۹7 درصد نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش یافته است گفت: 

میزان کشفیات جرائم در این خصوص نیز 2۹8 درصد افزایش داشته است.
سردار عبدالرضا آقاخانی روز شنبه در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به افزایش 81 
درصدی توان کشف پلیس فتا در جرائم سایبری افزود: دستگیری مجرمان نیز با افزایش 

306 درصدی همراه بوده است.
وی بابیان این که در طول چند ماه اخیر، 6 باند کلاه برداری حرفه ای در فضای مجازی که 
با استفاده از شیوه فیشینگ اقدام به برداشت از حساب های مردم می کردند منهدم شده 
است گفت: سن مجرمان این باندها بین 14 تا 18 سال بود و بالغ بر 42 هزار و 450 فقره 

شماره کارت بانکی از این باندها کشف شد.
۳۳ باند تهیه و توزیع مواد مخدر در قم منهدم شد

فرمانده انتظامی قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به این که از ابتدای سال 
جای تا پایان دی ماه، 33 باند تهیه و توزیع مواد مخدر در این استان منهدم شده است 
گفت: انهدام باندهای مواد مخدر در این مدت نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته، 
32 درصد افزایش داشته است. آقاخانی تصریح کرد: در این مدت هفت تن مواد مخدر 

در قم کشف و ضبط شده است که نسبت به پارسال 40 درصد افزایش کشف داشته ایم.
وی اضافه کرد: دستگیری قاچاقچیان مواد مخدر در قم نیز 10 درصد و دستگیری 
معتادان 13 درصد در این مدت نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش یافته 

است.
 وی گفت: در این مدت، سرقت ها در استان قم یک درصد کاهش و سرقت های مهم 
نیز سه درصد کاهش داشته است و میزان کشفیات سرقت ها هفت درصد افزایش داشته 
است. به گفته وی، حدود 12 باند سارقان به عنف در استان قم منهدم شده که 40 تن 

در این رابطه دستگیر شده اند و مجرمان دستگیرشده از 2 فقره به بالا سوابق داشته اند.
۸۶ درصد تصادف ها در قم در حوزه درون شهری است

آقاخانی، تصادف های رخ داده در استان قم را نیز مورداشاره قرار داد و افزود: تصادف های 
درون و برون شهری قم از ابتدای سال جای تا پایان دی ماه، یک درصد نسبت به مدت زمان 

مشابه سال گذشته افزایش داشته است.
به گفته وی، 86 درصد تصادف ها در استان قم در حوزه درون شهری و 14 درصد در 
حوزه برون شهری اتفاق افتاده است، از مجموع این تصادف ها، یک درصد فوتی، 81 

درصد خسارتی و 18 درصد جرحی بوده است.

وی ادامه داد: میزان تصادف های جرحی سه درصد افزایش، فوتی سه درصد افزایش 
و خسارتی نیز یک درصد افزایش یافته و میزان متوفیان در تصادف ها یک درصد افزایش 
داشته است. آقاخانی در ادامه، تعداد پرونده های تشکیل شده در حوزه مبارزه با کالای 
قاچاق در این مدت در قم 26 درصد افزایش یافته است گفت: تعداد متهمان در این 
خصوص 134 درصد افزایش و ارزش ریالی کالاهای قاچاق نیز 74 درصد افزایش داشته 

است.
سه هزار پلیس امنیت انتخابات در قم را تامین می کنند

وی در ادامه با اشاره به انتخابات مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای خبرگان رهبری 
گفت: سه هزار نیروی پلیس، امنیت بالغ بر 670 صندوق اخذی رای در این استان را 
برعهده دارند. وی تاکید کرد: علاوه بر مسئولیت امنیت شعبات اخذ رای، تمامی مراکز 

مرتبط با انتخابات نیز تحت پوشش امنیتی پلیس قرار دارد.
آقاخانی ادامه داد: بر اساس ماده 16 قانون انتخابات، برقراری نظم و امنیت و حفاظت 
از صندوق های اخذ رای بر عهده ناجا قرار دارد و بحث امنیت انتخابات از مسائل اولویت دار 
نیروی انتظامی قم طی روزهای آینده است. وی بابیان این که تمامی انتخابات  گذشته 
در قم بدون هیچ گونه مسائل امنیتی برگزارشده است خاطرنشان کرد: تلاش ماموران 
نیروی انتظامی، تامین امنیت قبل، حین و پس از برگزاری انتخابات است تا مردم بدون 
کوچک ترین دغدغه امنیتی در شعبات اخذ رای حاضر شده و به کاندیداهای موردنظر 
به حساسیت زمانی که درپیش داریم  با توجه  آقاخانی اضافه کرد:  خود رای دهند. 
امیدواریم شاهد انتخاباتی باشکوه و با حضور حداکثری مردم در پای صندوق های رای 

باشیم.
دستگیری عامل شکستن شیشه بانک ها 

فرمانده انتظامی قم همچنین گفت: پنجشنبه هفته گذشته، فردی 30 ساله با هویت 
مشخص اقدام به شکستن شیشه های هشت بانک دولتی در قم کرده بود که شناسایی 
و دستگیری وی در دستور کار پلیس قرار گرفت. آقاخانی با اشاره به این که این فرد کمتر 
از 10 ساعت شناسایی و دستگیر شد افزود: وی از استان های هم جوار قم بوده که 20 
فقره سابقه مجرمیت در پرونده خود دارد و کارتن خواب بوده و تعادل فکری نداشته است.

وی اضافه کرد: کلاه برداری، سرقت، تخریب اموال دیگران، ولگردی، استعمال مواد 
مخدر شیشه، تخریب اموال دولتی، جعل، سرقت لوازم خودرو و خریدوفروش مواد مخدر 

ازجمله سوابق این فرد محسوب می شود.
وی گفت: این مجرم درنهایت تحویل مقام قضایی در استان قم شد.

شهردار منطقه چهار قم:

۱۰۹ بوستان در منطقه چهار فعال است
بوستان های سطح منطقه 10۹  تعداد کل  شهردار منطقه چهار قم گفت: 
مورد است و بوستان های کوثر، خضر، زائر، شهدای گمنام و علوی جزو مهم ترین 

پروژه های ساخت، توسعه و تجهیز بوستان ها و فضای سبز است.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به پیمان های خدمات شهری منطقه چهار، 
گفت: مجموع پیمان های حوزه خدمات شهری 107 مورد بوده که حدود 50 
میلیارد تومان اعتبار داشته است؛ از نظر پیشرفت فیزیکی هشت ماهه 62 درصد 
پیشرفت فیزیکی داشتیم و از نظر برنامه ای هم 61 درصد پیشرفت ثبت شده است.
آماده  و  احداث  بوستان   5 امسال  اینکه  بیان  با  قم  چهار  منطقه  شهردار 
بهره برداری شده و 17 مورد بوستان هم تعمیر و بهسازی شده است خاطرنشان 
کرد: تعداد کل بوستان های سطح منطقه 10۹ مورد است. بوستان های کوثر، 
خضر، زائر، شهدای گمنام و علوی جزو مهم ترین پروژه های بوستان منطقه است.

اصفهانیان مقدم همچنین به خط انتقال بلوار شهید کریمی به طول 3 هزار متر 
اشاره کرد و افزود: انتقال آب خام بلوار غدیر به طول حدودی 6 هزار و500 متر، 
انتقال آب خام شهرک قدس به طول 2 هزار و 300 متر، لوله گذاری بلوار فردوسی 
به طول حدود 2 هزار متر و لوله گذاری آب خام بلوار آیت الله بروجردی به طول 3 

هزار متر از دیگر پروژه های خدمات شهری بوده است.
  

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم  خبرداد

آماده سازی فضایی در بوستان جوان 
برای راه اندازی چهارشنبه بازار

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم از آماده سازی فضایی در 
بوستان جوان برای انتقال چهارشنبه بازار منطقه دو به آن خبر داد.

 احمدرضا شفیعی با اشاره به اقدامات شهرداری منطقه دو در حوزه پیشگیری و 
مقابله با تخلفات شهری، اظهار کرد: منطقه دو در این زمینه بسیار خوب کار کرده و 
نظارت های مطلوب موجب شده از تخلفات شهری به میزان مطلوبی کاسته شود.
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم بیان کرد: تنها مشکلی 
که در حال حاضر در منطقه وجود دارد بحث چهارشنبه بازار است که در شورای 
تامین هم بارها در مورد آن بحث شده و در حوزه انتظامی نیز درخواست حذف یا 
جابجایی آن را داشته اند. شفیعی با اشاره به آماده سازی فضایی در بوستان جوان 
برای انتقال چهارشنبه بازار منطقه دو به آن گفت: باید به سرعت جلسه ای با مقام 
قضایی برگزار شده و اقدامات اولیه برای جابجایی چهارشنبه بازار به این محل 
انجام شود. مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم با بیان اینکه در 
بسیاری از بخش های شهر دیگر مشکل سد معبر وجود ندارد، گفت: با اقداماتی 
که انجام شده بسیاری از سد معبرهای شهر ساماندهی شده و نظم خوبی در 
سطح شهر برقرار شده است و سیاست اولیه ما بر این بود که مرکز شهر را از سد 

معبر پاکسازی کامل کنیم و به مرور مناطق دیگر را انتظام  بخشی داشته باشیم.
 

شهردار منطقه دو قم تاکید کرد

لزوم استفاده از فضاهای ورزشی در 
زمان بحران

شهردار منطقه دو قم بر لزوم استفاده از فضاهای ورزشی منطقه دو در زمان 
بحران تاکید کرد. رضا رحیمی در سی و ششمین جلسه کمیته راهبردی معاونت 
خدمات شهری که جهت هم فکری مباحث اصلی بین سازمان ها و ادارات معاونت 
خدمات شهری در شهرداری منطقه دو قم برگزار شد، با بیان اینکه منطقه دو 24 
سالن ورزشی دارد، اظهار کرد: این ظرفیت به جز سالن های شهرداری است 
که در زمان بحران می توان به خوبی از آنها استفاده کرد شهردار منطقه دو قم با 
اشاره به آخرین وضعیت احداث بوستان بانوان در منطقه، گفت: پروژه های خوبی 
در حوزه فضای سبز در منطقه دو اجرا شده و توانستیم جز دو معبر باقی معابر 
منطقه را زیر پوشش آبیاری تحت فشار ببریم. رحیمی بیان کرد: عدم احداث یک 
بوستان بانوان نباید کل عملکرد فضای سبز یک منطقه را زیر سوال ببرد؛ تنها یک 
فضای زیرمجموعه فضای سبز منطقه 500 هکتار است و معضلات زیادی دارد که 

رسیدگی به همین مساله زمان زیادی نیاز دارد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

 افزایش 298درصدی کشف جرائم سایبری در قم 


